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خانه  هنر   میرا

دبیرکل انجمن صنایع لوازم خانگی ایران مطرح کرد

ستاد تنظیم بازار مخالف افزایش 
قیمت  لوازم خانگی

بانک مرکزی گزارش داد

خ تورم  ولی نر وند نز تداوم ر
سالیانه و کاهش نقدینگی

رئیس جمهور :

حجم مبادلات تجاری ایران و 
تاجیکستان ۴ برابر شده است

وزیر کشور :
وپل با تخلف ساخته شده است  متر

وزیر کشــور با بیان اینکه در ســاختمان متروپل تخلف بزرگی انجام شده 
است، گفت: ساخت این ســاختمان از سال ۱۳۹۶ آغاز شــده و چند سال 
در حال ساخت بوده است. اشــکالاتی در دوره قبلی درباره این ساختمان 

گزارش شده، اما به این گزارش ها توجه نشده است.

رویکرد تشویقی وزارت نیرو 
 پاداش صرفه جویی بـرق ماهانه

 از 45 هزار تا 450 هزار تومان
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مجمع عمومی عادی سالیانه کزغال با حضور 
نمایندگان سهامداران، اعضای هیئت مدیره 
و مدیرعامل، حســابرس قانونــی و بازرس 
مســتقل و نماینده ســازمان بورس و اوراق 
بهادار برگزار شــد. بیش از ۹0 درصد ســود 

انباشته بین سهامداران تقسیم می شود.
به گزارش روابط عمومی شرکت زغال سنگ 
پروده طبس )کزغال(، مجمع عمومی عادی 
سالیانه این شرکت برای ســال مالی منتهی 
به 2۹ اســفند ۱400، با حضور سهامداران، 
اعضای هیئت مدیره و مدیر عامل، حسابرس 
مســتقل و بازرس قانونی، نماینده ســازمان 
بــورس و اوراق بهــادار و جمعــی از مدیران 
شرکت، رأس ســاعت ۱0:00 صبح یکشنبه 
هشــتم خرداد ماه ســال ۱40۱ در ســالن 
کنفرانس مجموعه فرهنگی ورزشــی تلاش 
تهران و به صورت پخــش آنلاین برای اطلاع 

کلیه سهامداران کزغال، برگزار شد.
در ابتــدای جلســه مجمع، گــزارش هیات 
مدیره به همراه گزارشــی از عملکرد شرکت 
زغال ســنگ پــروده طبس در حــوزه های 
مختلف شــامل تولید، فروش، عملکرد مالی 
و ســایر دســتاوردها و برنامه های شرکت و 
همچنین برنامه ها و اهداف توســعه شرکت 
توســط رمضــان کریتــی ثانی بــه عنوان 
مدیرعامل کزغال و دبیر مجمع، ارائه گردید 
و در ادامه نیز به سؤالات مطرح شده از جانب 

سهامداران، پاسخ داده شد. 
در بخش بعدی،  گزارش حسابرس مستقل 
و بازرس قانونی مربوط به سال مالی منتهی 
به 2۹ اسفند ۱400 کزغال مطرح و بررسی 
شد.محمدرضا درخشــنده، رئیس مجمع، 
با اشاره به تحقق ســود خالص 50۱ میلیارد 
تومانی کزغال در ســال مالی ۱400 افزود، با 
این رقم، میزان سود انباشــته شرکت زغال 
ســنگ پروده طبس به عــدد 702 میلیارد 

تومان رسید.
وی عنوان کرد که بر اســاس سیاست جاری، 
مبلغ ۶40 میلیارد تومان از این سود انباشته 
بین سهامداران تقســیم خواهد شد تا به این 
ترتیب، ســهامداران به ازای هر ســهم مبلغ 

۳200 ریال سود دریافت نمایند.
شــایان ذکر اســت که شــفافیت گزارشات 

مالی و مدیریتی مورد تقدیر رئیس و اعضای 
مجمع قرار گرفــت و تداوم ایــن روند مورد 

تأکید واقع شد.
 شایان ذکر اســت که عملکرد شرکت زغال 
ســنگ پروده طبس و برنامه هــا و اهداف 

توســعه در ســایه حمایت اعضــای هیات 
مدیره و ســهامدار عمده، مؤید ارزنده بودن 
ســهام کزغال و اهمیت صیانــت و حمایت 
از حقوق سهامدار در سیاســت کذاری این 

شرکت است.

کزغال با سود خالص 501 میلیارد تومانی 
در سال 1400  به سود انباشته 702 میلیارد 

تومانی دست یافت

رییس کل بانک مرکزی خبر داد

یال از شهریور ماه ر اجرای رمز
سیم کارت موبایل به عنوان وثیقه بانکی معتبر خواهد شد

وزیـر اقتصاد:

یـال   باید حکمـرانی بر ر
در دستور کار قرار گیرد
  وزیر اقتصاد در همایش سالانه سیاست های پولی و ارزی بانک مرکزی گفت: سال ها پیش از این 
باید اقتصاد ایران تسلط بر حکمرانی ریال را در دستور کار قرار می داد

آگهی فراخوان

قاسم نجف پور، مدیر عامل  سازمان حمل ونقل همگانی شهراقبالیه

 نوبت اول

  سازمان حمل و نقل همگانی شهراقباليه و حومه در نظر دارد بهره برداری ازجايگاه تک  منظوره CNG، داراي 4 ديسپنسر، واقع در بلوار امام خمينی )ره( شهر اقباليه جنب سازمان را 
ازطريق فراخوان عمومی به صورت درصد اعلامی )براساس نرخ مابه التفاوت خريد و فروش گاز مصرفی( براي مدت يکسال شمسي با شرايط مندرج در اسناد مزايده به يکي از شرکت های 
واجد شرايط واگذار نمايد. لذا متقاضيان می توانند جهت کسب اطلاعات و دريافت اسناد مزايده حداکثر ده روز پس از انتشار آگهی نوبت دوم به امور قراردادهای سازمان مراجعه و نسبت 

به ارائه پيشنهادات خود اقدام نمايند.
1- مبلغ 500.000.000 ريال به صورت نقدي يا ضمانتنامه بانکي به شماره حساب2122064789 نزد بانک تجارت شعبه اقباليه واريز نموده و اصل رسيد آن را ضميمه اسناد مزايده 

نمائيد.
2- داشتن کد اقتصادی و مجوز بهره برداری از جايگاه CNG طبق بخشنامه 6656صادره /815 مورخه 90/06/08 شرکت ملی پالايش و پخش فرآورده های نفتی ايران )منطقه قزوين( 

و گواهی HSE  ايمن بهداشت کار و تعيين صلاحيت از اداره کار  الزاميست.
3- برنده اول؛ دوم و سوم مزايده چنانچه حاضر به انعقاد قرارداد نشوند سپرده آنها ضبط خواهد گرديد. 

4- سازمان در رد يا قبول هريک از پيشنهادات مختار است.
5- ساير اطلاعات و جزئيات در اسناد مزايده مندرج است.

6- هزينه کارشناسی و چاپ آگهي بر عهده برنده مزايده مي باشد.
تاریخ انتشار نوبت اول : 1401/3/10 تاریخ انتشار نوبت دوم : 1401/3/17

آگهی مناقصه عمومی دو مرحله ای
مناقصه با ارزیابی کیفی به صورت فشرده 

شماره 106/01/6009

 نوبت اول

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خوزستان

مناقصه گزار: اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خوزستان
موضوع مناقصه: شماره 106/01/6009

آرشیو الکترونیکی و زمین مرجع نمودن نقشه های ثبتی و تهیه نقشه های ارتوفتو- مرحله دوم1106/01/6009
محل تامین اعتبار: سازمان ثبت اسناد و املاک کشور

مهلت دریافت اسناد: از روز سه شنبه 1401/03/10 لغایت روز دوشنبه مورخ 1401/03/16
محل دریافت اسناد کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکت ها از طریق 
درگاه ســامانه تدارکات الکترونیکی دولت ســتاد )www.setadiran.ir( انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران در صورت عدم 

عضویت قبلی، مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضاء الکترونیکی را جهت شرکت مناقصه محقق سازند.
آگهی مناقصه در سایت اداره کل ثبت اسناد و املاک استان به نشانی www.kz.ssaa.ir نیز درج شده است.

تاریخ تحویل و بارگذاری پاکت های ) الف، ب،ج( مناقصه روز شنبه 1401/03/28 تا ساعت 14
تاریخ بازگشایی پاکت الف و ب و ج: ساعت 9 صبح روز یکشنبه 1401/03/29 می باشد.

گروه و رشته شغلی: شرکت هایی اجازه شرکت در مناقصه را دارند که دارای صلاحیت نقشه برداری زمینی با پایه یک از سازمان برنامه 
و بودجه کشور باشند و حداکثر مبلغ مجاز عقد قرارداد آن ها از جمع مبلغ اعلام شده در برگ پیشنهاد قیمت کمتر نباشد و پیشنهاد فنی 

آنها  مورد تائید مناقصه گزار باشد.
محل تحویل پاکتهای مناقصه: پیشنهاد قیمت به انضمام کلیه مدارک اعلام شده از طریق سامانه تدارکات الکترونیک دولت اعلام گردد و 
پاکت الف حاوی ضمانتنامه بانکی به نشانی خوزستان- اهواز، امانیه، خیابان مدرس- دبیرخانه اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خوزستان 

تحویل و رسید دریافت شود.
نوع و مبلغ تضمین شرکت در مناقصه: مبلغ ضمانتنامه بانکی در وجه اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خوزستان برای مناقصه شماره 
106/01/6009 به مبلغ 598.800.000 ریال ) معادل پانصد و نود و هشت میلیون و هشتصد هزار ریال( می باشد که می بایست برای 
مدت 90 روز معتبر بوده و پس از آن نیز با اعلام کارفرما قابل تمدید باشد. ضمناً به پیشنهاداتی که فاقد ضمانتنامه یا امضاء مخدوش و 
مشروط و ضمانتنامه های کمتر از میزان مقرر، چک تضمین شده و چک شخصی و نظایر آن و پیشنهاداتی که پس از انقضاء مدت مقرر در 

آگهی واصل شود، مطلقاً ترتیب اثر داده نخواهد شد.
" سایر اطلاعات و جزئیات مربوط در اسناد مناقصه مندرج است"

آدرس اداره کل ثبت اسناد واملاک: خوزستان- اهواز، امانیه، خیابان مدرس- دبیرخانه اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خوزستان
تلفن: 33364015-061 دورنگار: 061-33364024

تاریخ انتشار نوبت اول: 1401/03/10 تاریخ انتشار نوبت دوم: 1401/03/11

شناسه آگهی: 1327963 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خوزستان



دبیر ستاد مرکزی بزرگداشت امام خمینی)ره(:

برای نشر اندیشه های امام کم کاری شده است

معاون دیپلماسی اقتصادی وزارت امور خارجه:

تهران به مرکز فعال در حوزه دیپلماسی اقتصادی تبدیل شده است

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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وزارت صمت هوشیار باشد
حسن کریمی ســنجری  اقدامات اصلاحی دولت و به زعم خودشان 
جراحی اقتصاد کشــور نوعی انتظار تورمی را در بدنه بازار ایجاد کرده 
است.با وجود آنکه ارز ترجیحی تنها در 4 یا 5 قلم کالا وجود داشته ولی 
وابستگی بازارها به یکدیگر باعث می شود اثرات این به اصطلاح جراحی 
اقتصادی دامنگیر ســایر اقلام نیز بشود. بر این اســاس بنظر می رسد 
قیمت خودرو در بازار نیز آماده یک تیکاف دیگری اســت. این در حالی 
است که قیمت خودرو در بازار به شــاخص های دیگری مثل نرخ ارز و 
همین طور عدم توازن بین عرضه خــودرو و تقاضای موجود در بازار هم 
وابسته اســت که البته وضعیت این دو شاخص نیز شبیه شاخص تورم، 
ناپایدار است. از ســوی دیگر اما نظام دلالی موجود در بازار خودرو که از 
قضا نسبت به سایر بازارها فعالتر است مترصد کوچکترین فرصت برای 
دمیدن در آتش آشفتگی بازار خودروست. دلال ها که این روزها بیشتر 
از آنکه یک گروه خاص از جامعه باشــند به یک تفکر وسیستم رفتاری 
در عموم جامعه تبدیل شــده اند برای خرج نقدینگی سرگردان خود از 
هیچ بازاری چشم پوشی نمی کنند؛ به ویژه اگر آن بازار به خودرو تعلق 

داشته باشد که در این سال ها بازاری سودآور نشان داده است.
در این بین اما اقدام ســریع دولت در اعلام آزادسازی واردات خودرو در 
حالی که به نظر می رســید هنوز در مورد جزئیات آن برنامه مشخصی 
وجود ندارد نوعی واکنش صحیح برای کشــیدن افســار اسب سرکش 
تورمِ بخشــی در خودرو و مقابله منطقی با نظام دلالی بود. واکنش های 
ســریع در مقابل کنش های تصادفی ناشــی از رخدادهای سیاسی یا 
اقتصادی می تواند اثر تورمی آنها را کم کند و جلوی دومینوی تورمی را 
بگیرد. اما این کافی نیســت. دولت باید بلافاصله جزئیات واردات را هم 
اعلام کند تا جلوی موج بعدی نظام دلالی را بگیرد. نباید اجازه داد نظام 
دلالی فرصت بازیابی خود را پیدا کند. ایجاد گسست بین اجزای دومینو 

از فروپاشی سازه بازار جلوگیری می کند.
یکی از موارد مهم در واردات توجه به سطح قیمت خودروهای وارداتی 
و نحوه تســهیم بازار خودرو بین تولید و واردات اســت. دولت در ادوار 
گذشته در مقابل واردات خودروهایی که به لحاظ قیمت، مشابه تولید 
داخل داشــته اند سختگیری می کرده اســت اما حواس وزارت کنونی 
صمت به این نکته باشــد که خودروسازها 4 سال اســت نسبت به نیاز 
واقعی بازار کمتــر تولید کرده اند و با وجود آنکه قــدرت خرید مردم به 
شــدت کاهش یافته اما هنوز بین تعداد تولید خودرو و نیاز بازار فاصله 
معناداری وجود دارد بنابرایــن تصمیم دولت در ایــن دوره اتفاقا باید 
واردات خودروهایی باشــد که صرف نظر از اینکه مشــابه تولید داخلی 
دارند از بازار پر تقاضایی برخوردار باشند. به عبارت بهتر اولویت واردات 
خودرو در ایــن دوره بیش از آنکه منافع تولیدکننــده داخلی را در نظر 
بگیرد بایســتی بر اســاس مدیریت تقاضا در بازار تنظیم شود. طبیعتا 
واردات در شکل درست آن می تواند شکاف بین عرضه و تقاضا را پر کند. 
وزارت صمت بجای فشار به خودروســازها برای افزایش تولید از طریق 
واردات مشابه می تواند آنها را برای تولید بیشتر و کیفیت بالاتر بشرطی 

که توانش را داشته باشند تحریک کند.
البته گام بعد از آزادسازی واردات، حذف قیمت گذاری دستوری است. 
اگر فضا رقابتی شــود هم تولید کننده رشد می کند و هم مصرف کننده 
دیگر چوب انحصار را نمی خورد. وزارت کنونی صمت نشان داده حرف 
کارشناســی را می شــنود فقط باید امیدوار بود جســارت کافی برای 

اجرای حرف های کارشناسی را داشته باشد.

وزیر کشور :
وپل با تخلف ساخته شده است  متر

وزیر کشــور با بیان اینکه در ســاختمان متروپل تخلف بزرگی انجام 
شده است، گفت: ساخت این ساختمان از سال ۱۳۹۶ آغاز شده و چند 
سال در حال ساخت بوده اســت. اشــکالاتی در دوره قبلی درباره این 
ساختمان گزارش شــده، اما به این گزارش ها توجه نشده است. احمد 
وحیدی درباره وضعیت ساختمان متروپل، گفت: خود این ساختمان، 
ساختمانی بود که با تخلف ساخته شده است؛ ساختمانی که حدود 4۸ 
هزار متر مربع زیربنا دارد که ابتدا قرار بوده در شش طبقه ساخته شود 
و بعد در دو مرحله طبقاتی اضافه شــده و به ۱0 طبقه رسیده است.وی 
با بیان اینکه ساخت این ساختمان از سال ۱۳۹۶ آغاز شده و چند سال 
در حال ساخت بوده اســت، گفت: اشکالاتی در دوره قبلی گزارش شده 
است. گزارش هایی هم داده شده، اما به این گزارش ها توجه نشده است.

وحیدی که در نشست هیأت دولت سخن می گفت، با بیان اینکه تخلف 
بزرگی انجام شده است، تصریح کرد: آتش نشانی معتقد بود که شرایط 
این ســاختمان پیچیده تر از پلاسکو است. ما در پلاســکو بعد از اینکه 
ساختمان تخریب شد و فروریخت، آثا بسیار بدی داشتیم و عزیزان مان 
شــهید شــدند، اما در این ســاختمان پیچیدگی های مختلفی وجود 
داشت؛ یکی از پیچیدگی ها از حیث وجود ســازه های ناامن در اطراف 
ساختمان بود. در عین حال محیط بســیار محدود بود و به همین دلیل 
ناچار شــدیم چند خانه را که متعلق به مردم بود، خراب کنیم تا محور 
جدیدی باز کنیم تا بتوانند دسترســی بهتری به محل پیدا کنند. زیرا 
حوزه بســیار محدود بود. از طرفی هم مردم در محل بودند و باید حدود 
۱50 متر تخلیه می شد که تخلیه کردن مردم باتوجه به اینکه زندگی و 

امکانات شان در آنجا بود، کار مشکلی بود.

امیر صباحی فرد:
افزایش دقت سامانه های پدافندی ماحصل 

اعتماد به توان داخلی است
فرمانده نیــروی پدافند هوایی ارتش گفت: افزایش دقت ســامانه های 
موشکی، راداری و تسلیحات پدافندی، ماحصل اعتماد به توان داخلی، 

تخصص بومی جوانان و تعهد پیشکسوتان پدافندی است.
 امیر علیرضا صباحی فرد فرمانده نیــروی پدافند هوایی ارتش با حضور 
در گروه پدافند هوایی زاهدان، بخش هــای عملیاتی، آمادگی رزمی و 

توانمندی دفاعی این گروه پدافندی را مورد ارزیابی قرار داد.
وی با بیان اینکه ذکاوت و هوشــیاری مجموعه پدافنــد هوایی ارتش در 
مقابله با تغییر ماهیت تهدیدات به روز و راهبردی اســت، افزود: افزایش 
دقت سامانه های موشکی، راداری و تسلیحات پدافندی، ماحصل اعتماد 
به توان داخلی، تخصص بومی جوانان و تعهد پیشکسوتان پدافندی است.

فرمانده نیروی پدافند هوایی با اشــاره به بکارگیری تسلیحات گسترده 
و متنوع پدافندی در راســتای دفاع چندلایه مرزهای هوایی کشــورمان 
گفــت: توانمندی هــای پدافند هوایی ارتــش، عرصه را بــر جولاندهی 
بیگانگان تنگ تر کرده اســت.امیر صباحی فرد با ابراز رضایت از آمادگی 
رزمی یگان های نیــروی پدافند هوایی ارتش خاطرنشــان کرد: آمادگی 

رزمی نیروهای مسلح جمهوری اسلامی ایران قابل آزمودن نیست.

یادداشت

رئیــس جمهور گفــت: روابط بین دو کشــور متحول تریبون
شد، به نحوی که امروز شــاهد افزایش 4 برابری روابط 

تجاری بین ایران و تاجیکستان هستیم.
 حجت الاسلام سید ابراهیم رئیسی در نشست خبری 
مشترک رؤســای جمهور ایران و تاجیکستان،گفت: 
جمهوری اســلامی ایــران و تاجیکســتان به دلایل 
مختلف مانند همســایگی، روابط فرهنگــی و دینی، 
هم زبانی و هــم تمدنــی، ارتباطات بســیار خوبی با 

یکدیگر دارند.
وی متذکر شــد: ما به ویــژه پس از پیــروزی انقلاب 
اســلامی روابط بســیار خوبی با کشــور تاجیکستان 
داشتیم. البته اما با توجه به مشــکلاتی که پیش آمده 
بود، با ســفری که در ابتدای کار دولت به تاجیکستان 
به دعوت رئیس جمهور این کشور هم برای شرکت در 
اجلاس شانگهای و هم دیدار دوجانبه داشتم، اتفاقات 
خوبی افتاد و آن ســفر نقطه عطفی برای روابط بین دو 
کشور بود و روابط بین دو کشور متحول شد، به نحوی 

که امروز شــاهد افزایش 4 برابــری روابط 
تجاری بین ایران و تاجیکستان هستیم.

رئیس جمهــور تصریح کــرد: در حوزه های 
دیگر به ویژه در اجــرای تفاهم نامه هایی که 
بین دو کشــور در دوشــنبه امضا شده بود، 

اقدامات خوبی انجام شده است.
رئیسی ادامه داد: امروز و با امضای تفاهم نامه 

جدید بین دو کشــور، بنده تردید ندارم که گام بلندی 
در جهت تقویت روابط بین دو کشــور برداشته خواهد 
شــد. این اراده و تصمیم بین دو کشور جدی است که 
روابط سیاسی، اقتصادی، تجاری، فرهنگی و روابط در 
حوزه های مختلف انرژی، گردشــگری، معدن و علم و 
فناوری بین دو کشور به صورت جدی تداوم پیدا کند، 
به نحوی که شــاهد روابط بهتر از وضعیت کنونی بین 
دو کشور باشــند. ما حتماً باید بتوانیم روابط دوجانبه 
را تبدیل به روابط بســیار خوب در مســائل جهانی و 

بین المللی کنیم.

وی تاکید کرد: ایران و تاجیکستان نسبت به 
مسائل منطقه ای نظرات مشــترکی دارند و 
نسبت به عدم حضور بیگانگان در منطقه نگاه 
ما مشترک است و معتقدیم که به هیچ عنوان 
حضور بیگانگان در منطقه امنیت ساز نبوده 
و امنیت ســاز نخواهد بود. مسائل منطقه را 
باید با گفتگو، مذاکره و با برگزاری نشست ها 
حل کنیم و لازم است بین مســئولان و سران منطقه 
نشست هایی برای حل مشکلات منطقه برگزار شود و 

حضور بیگانگان در منطقه گره گشا نیست.
رئیس جمهــور تصریح کرد: نگاه ما این اســت که باید 
در افغانســتان دولت فراگیر تشــکیل شــود و امنیت 
افغانســتان هم بــرای جمهــوری اســلامی ایران و 
تاجیکستان بسیار مهم اســت و از همه مهم تر امنیت 

افغانستان برای ملت این کشور مهم است.
رئیسی اظهار داشت: باید امنیت، ثبات و آرامش برای 
مردم افغانستان برقرار شــود و وجود تروریست ها در 

افغانستان بســیار نگران کننده است و ما نمی توانیم به 
هیچ عنوان مسئله حضور تروریســت ها در افغانستان 
و منطقــه را بپذیریــم. مــا معتقدیم کــه بیگانگان و 
دست های پلید اســتکبار که گروه داعش را در منطقه 
تقویــت می کند، به دنبــال اهداف سیاســی و منافع 

خودشان هستند. 
تاکنون حضور بیگانگان در افغانســتان امنیت ســاز 
نبوده و بیست ســال حضور آمریکا و ناتو در افغانستان 
هیچ نتیجه ای جز جنگ و خونریزی و تخریب نداشته 
است و آینده افغانستان باید توســط مردم این کشور 

رقم خورد.
وی گفــت: جمهوری اســلامی ایران و تاجیکســتان 
در مبارزه با مواد مخدر، تروریســت و مبارزه با جرایم 
ســازمان یافته با یکدیگر هم نظر هســتند و همکاری 
کشــورها باید در این زمینه باعث ایجاد امنیت شــود. 
امیدوارم این ســفر گام مؤثری برای ارتقای روابط بین 

جمهوری اسلامی ایران و تاجیکستان شود.

رئیس دیوان محاســبات کشــور گفت: بررسی ها در 
دیوان محاسبات نشــان می دهد بخش قابل توجهی 
از منابع کشــور در حال هــدر رفت اســت و به دنبال 
دســتورالعملی جدید برای کاهــش قیمت های تمام 

شده هستیم.
 مهرداد بذرباش رئیس دیوان محاســبات کشــور در 
حاشــیه نخســتین نشســت مجمع معاونین مالی و 
اداری وزارتخانه هــا و دســتگاه های اجرایی در محل 
دیوان محاســبات گفت: اگر امــروز 70 درصد منابع 
کشور افزایش بهره وری داشــته باشد ارتقای کیفیت و 

خدمات به مردم بیشتر خواهد شد.
وی تصریح کرد: این روزها به دلیل مشکلات 
قانونــی، برخی شــرکت ها از مــدار دولتی 
خارج شــدند و وقتی موضوع نظارت مطرح 
می شــود خود را غیردولتی عنوان می کنند 
که ما شرکت دولتی نیستم، اما نکته عجیب 
اینجاست که مدیران این شرکت ها از سوی 

دولتی ها انتخاب می شــوند، لذا دیوان محاســبات با 
اصلاح برخی قوانین به دنبال شــفاف ســازی در این 

خصوص است.

رئیس دیوان محاســبات کشور با بیان اینکه 
در حال حاضر کالا و خدمات در کشور گران 
ارائه می شــود و باید تدبیری برای ارائه کالا و 
خدمات ارزان تر به مردم اتخاذ شــود، تاکید 
کرد: بررســی ها در دیوان محاسبات نشان 
می دهد بخش قابل توجهی از منابع کشــور 
در حال هدر رفت اســت و دیوان محاسبات 
با دســتورالعملی جدید مبنی بر نهضت کاهش قیمت 
تمام شــده خدمات و کالا به دنبال اصلاح ساختارهای 

اساسی در کشور است.

گفتنی است نخســتین مجمع معاونین مالی و اداری 
وزارتخانه ها و دســتگاه های اجرایی، بــا هدف کارآمد 
ســازی، ســلامت و ارتقــای پاســخگویی در دیوان 

محاسبات کشور برگزار شد.
در این نشست که با حضور معاونان مالی و اداری بیش 
از ۶0 وزارتخانه نهاد و ســازمان همــراه بود، مباحثی 
درباره هم افزایی بیشتر دستگاه های نظارتی همچون 
دیوان محاســبات و ســایر دســتگاه های اجرایی در 
موضوعات فســاد ســتیزی، افزایش بهره وری؛ بهبود 

روش های کاری و شفافیت مالی مطرح شد.

رئیس جمهوری

دیوان

خریدار    دبیر ســتاد مرکزی بزرگداشت 
امام خمینــی)س( گفت: امام مــردم را در 
راس امور می دانســتند و معتقد به سه رکن 
خداباوری، مــردم بــاوری و خودباوری در 

جامعه اسلامی بودند.
محمدعلی انصاری روز دوشنبه در نشست 
خبری ســی و ســومین ســالگرد ارتحال 
حضرت امام خمینــی )ره(، گفت: در تاریخ 
معاصــر یا قرن بیســتم و حتی قبــل از آن 
نمی تــوان یک شــخصیت و یــک رهبر و 
زمامدار جامعه ای را مثــل امام پیدا کرد که 
برای مردم احترام و اهمیت قائل شود و همه 
زوایای زندگی او با مسأله خدمت به جامعه 

اسلامی و ملت ایران عجین شده باشد. 
وی با اشاره به ســخنان حضرت امام درباره 
جایگاه مردم گفت: امام مردم را در رأس امور 
می دانســتند و وقتی می فرماید مجلس در 
رأس امور است و مردم در تعیین نمایندگان 
آن نقــش دارند، بــه تعبیــری می خواهد 

بفرماید مردم در رأس امور هستند. یا وقتی 
فرمودنــد میزان رأی ملت اســت و یا حتی 
فراتر از آن در دیداری که خبرگان و اعضای 
شــورای نگهبان داشــتند وقتی صحبت از 
جایگاه رأی مردم می شــود، امــام صراحتا 
می فرماید اگر مردم خلاف منافع خودشان 

رأی دادند کسی نباید خلاف آن عمل کند.
دبیــر ســتاد مرکــزی بزرگداشــت امام 
خمینی)ره(وی یــادآور شــد: اعتقاد امام 
به مــردم و تعیین رأی مردم در سرنوشــت 
جامعه یک اعتقاد منبعث از تفســیر اسلام 
ناب بود و از این رو امام با فهم جامع، فقاهت 
عمیق و اشــرافی که بر مســائل سیاسی و 
فرهنگی در جامعه اســلامی داشتند برای 
مردم نقش حاکمیت بخش قائل بودند و در 

حقیقت سخن آخر می دانستند.
وی تأکید کــرد: در حقیقت امــام و رهبر 
معظم انقلاب معتقدند مردم رکن هســتند 
و امام ســه اصل داشــتند که آن سه اصل 

خداباوری، مردم بــاوری و خودباوری بود و 
این تصویر امام از جامعه اسلامی بوده است 
از این رو رهبر انقلاب هم که خلف شایسته 
ایشــان هســتند نیز همین مشــی، مرام، 

اعتقاد و باور را دارند.
انصــاری تصریح کرد: امســال بــا توجه به 
فروکش کــردن کرونا قرار شــد مراســم 
بزرگداشــت را بــا شــرط رعایــت موارد 

بهداشتی برگزار شــود. البته  امسال مانند 
ســال های گذشــته ثبــت نــام میلیونی 
نخواهیم داشــت و بنا شــده تا سقف ۱50 
هزار نفر از ۱0 استان همجوار تهران به مرقد 

امام راحل مشرف شوند.
وی با بیــان اینکه ســخنرانی رهبر معظم 
انقلاب در روز ۱4 خردادماه از  صدا و ســیما 
پخش خواهد شد، گفت: همچنین شب ۱4 
خرداد رییس جمهور از ساعت 2۱ در حرم 
امام سخنرانی دارند و مراسم روز ارتحال از 

ساعت ۹ آغاز خواهد شد. 
دبیــر ســتاد مرکــزی بزرگداشــت امام 
خمینی)ره( در خصوص برنامه ریزی های 
فرهنگی سی و سومین سالگرد بزرگداشت 
امام خمینــی گفــت: برگــزاری دومین 
جشــنواره »مهربانترین پدر نویســندگان 
فردا«، تولیدات چند رســانه ای، مســتند 
رحلت حضرت امام، چند ســرود و نماهنگ 
با عناوین »پیر مراد« و »فرزندان روح الله« 

و همچنین چاپ و انتشار هفت عنوان از آثار 
مرتبط با امام و پنج نشریه و چاپ پوسترها 
و بنرهــا و تولید و عرضه نمایشــگاه ســیر 
زندگی حضرت امام و چند همایش از جمله 
»دانشگاه و دانشگاهیان در اندیشه حضرت 
امام« و رونمایی از چند نرم افزار در ارتباط با 

زندگی امام از جمله این برنامه هاست.
انصاری درباره میزان ترویج اندیشه امام در 
کشــور  گفت: در حوزه ترویج اندیشه های 
امام کم کاری زیادی داشــته ایم. البته این 
هم ناشی از دو قضیه است، یکی بعد عظمت 
امام که هر مقــدار هم تــلاش کنیم کافی 
نیست و دوم اینکه تصور می شود برای امام 
خیلی کار شده اســت.انصاری تأکید کرد: 
در مدارس، دانشــگاه ها، کتاب های درسی، 
حوزه های علمیه و مجامع تحلیلی و سیاسی 
کم کاری زیاد شده است و اعتراف می کنیم 
هنوز نتوانسته ایم حق امام و رسالت وی در 

این مورد را ادا کنیم. 

رئیس جمهور :حجم مبادلات تجاری ایران و تاجیکستان ۴ برابر شده است

رئیس دیوان محاسبات:منابع کشور در حال هدررفت است

خریدار   معــاون دیپلماســی اقتصادی 
وزارت امــور خارجــه گفــت: وزارت امور 
خارجه و معاونت دیپلماسی اقتصادی کاملا 
مصمّم هستند تا از همه امکانات خود برای 
گســترش همکاری با کشورهای همسایه و 
ســازمان های اقتصادی منطقه ای استفاده 
کند. مهــدی صفری در نشســت »ایران و 
ســازمان همکاری اقتصادی دریای سیاه: 
چشــم اندازها برای همکاری« که صبح روز 
دوشــنبه برگزار شــد، با بیان اینکه ایران، 
چشــم انداز گســترده ای بــرای همکاری 
با ســازمان BSEC و ســازمان اکو در نظر 
گرفته اســت، گفت: ایران علاقه مند است 
که همکاری های خود را با سازمان همکاری 

اقتصادی سیاه  گسترش دهد.
معاون دیپلماســی اقتصــادی وزارت امور 
خارجه اضافه کــرد: وزارت امــور خارجه 
و معاونــت دیپلماســی اقتصــادی کاملا 
مصمّم هستند تا از همه امکانات خود برای 
گســترش همکاری با کشورهای همسایه و 
ســازمان های اقتصادی منطقه ای استفاده 
کند.صفــری اضافــه کــرد: تحریم هــای 
یک جانبه و ظالمانه علیــه ایران مانع از این 
شــده که ما بتوانیم پتانســیل های بالقوه 
خود را بالفعل کنیم اما به رغم این فشارها و 
تحریم ها، تلاش کرده ایم که از ظرفیت های 

موجود، حداکثر استفاده را داشته باشیم.
وی با تأکیــد بر همکاری ایران با ســازمان 
همکاری اقتصادی دریای ســیاه به عنوان 
یک هدف بالقوه برای ایران، گفت: موقعیت 
ترانزیتی ایران از جایــگاه ویژه ای برخوردار 
اســت و BSEC می توانــد از ظرفیت های 

ایران در زمینه ترانزیت استفاده کند.
صفری با بیان اینکه ایران از نظر دسترســی 

به دریای خزر، خلیج فــارس، دریای عمان 
و اقیانــوس هنــد، ظرفیت ویــژه ای دارد، 
اظهار کرد: ما همچنین دسترســی خوبی 
به آســیای میانه داریم که می تــوان از این 
ظرفیت ها در همکاری های مشترک به نحو 

مناسب استفاده کرد.
معاون دیپلماســی اقتصــادی وزارت امور 
خارجه اضافــه کرد: ایران برای گســترش 
 BSEC همکاری ها با سازمان اکو و سازمان
نیز از ظرفیت های مناسبی برخوردار است و 
می تواند در حوزه انرژی، تجارت، ترانزیت، 
گردشــگری و محیط زیست همکاری های 
خوبی داشــته باشــد و خوشــبختانه این 
رویکرد مورد استقبال شــرکای ما نیز قرار 

گرفته اســت.وی خاطرنشــان کــرد: این 
روزها تهران بــه یک مرکز فعــال در حوزه 
دیپلماســی اقتصادی تبدیل شده است و 
سازمان BSEC نیز می تواند روی گسترش 
همکاری ها با ایران حســاب ویژه ای داشته 

باشد.
همچنین لازار کومان سکو دبیرکل سازمان 
همکاری اقتصادی دریای سیاه نیز در ادامه 
این همایش اظهار داشت: ما در حوزه هایی 
مثل تجارت، بانــک داری، تامیــن مالی، 
انرژی، کشاورزی، حفاظت از محیط زیست 
و گردشــگری با ایران همکاری داشته ایم. 
از علاقــه و توجه ایــران برای گســترش 
همکاری ها با این سازمان نیز سپاسگزاریم 

و رویداد امروز، اولین مراسم در سی سالگی 
BSEC اســت.کومان ســکو ادامــه داد: 
برخی از رویدادهای دلخــراش در منطقه 
اختلال هایی را در روند برخی از فعالیت ها و 
همکاری ها ایجاد کرده است که امیدواریم 

خردورزی در منطقه حاکم شود.
دبیرکل ســازمان همکاری های اقتصادی 
دریای ســیاه با تأکید بر اینکــه امیدوارم از 
کشته شدن بیشــتر انســان ها در منطقه 
جلوگیری شود، گفت: وقت آن رسیده است 
که خشونت، فشار و رنج مردم متوقف شود. 
تحــولات کنونی به اقتصــاد صدمه منطقه 
زده اســت لذا توجه به محیط زیست به نفع 
کل منطقه اســت و ما نیاز فوری به بازیابی 

محیط زیست داریم.
وی با بیان اینکه ســازمان BSEC در طول 
ســه دهه گذشــته به موفقیت های قابل 
توجهی رســیده و امروز نگاه مــا به آینده 
است، اضافه کرد: این ســازمان ابزار خوبی 
بــرای همکاری هــای منطقه ای اســت؛ 
منطقه ای که دچار چالش های خاص خود 
اســت. ما در منطقه خودمان به مانند سایر 
مناطق با چالش هایی مواجه هستیم و مهم 
است که با خردورزی بر این چالش ها حاکم 
شــویم.در ادامه این نشست، خسرو ناظری 
دبیر کل اکو با هم گفت: ســازمان اکو مانند 
دیگر سازمان های همکاری های منطقه ای، 
به دنبال اهداف اقتصادی و اهداف توســعه 
پایدار برای کشــورهای عضو خود اســت و 
ما به رغم شــیوع گســترده کرونا توانستیم 
نشست ســران کشــورهای عضو اکو را در 

عشق آباد برگزار کنیم.
دبیر کل اکــو با بیــان اینکه ما بــه دنبال 
توســعه همکاری ها بین کشــورهای عضو 
اکو هســتیم، اضافه کرد: برخی کشورهای 
عضو اکو و ســازمان BSEC به مانند ترکیه 
مشــترک هســتند و این ظرفیت خوبی را 

برای همکاری ها فراهم می کند.
دبیــر کل اکــو اظهــار کرد: کشــورهای 
عضو این دو ســازمان )اکــو و BSEC( از 
برخوردار  فوق العــاده ای  پتانســیل های 
هســتند و همکاری ها بین این دو سازمان 
در زمینــه حمل و نقل و کریــدور می تواند 
باعث اتصال کشورهای عضو و منطقه غرب 
و شرق آسیا به آســیای میانه، قفقاز، اروپا و 
شرق اروپا شود و باید بین کشورهای عضو 
این دو سازمان همکاری های خوبی صورت 

بگیرد.
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لزوم افزایش همگام یارانه نقدی با رشد نرخ کالاهای اساسی
ح مردمی سازی یارانه ها فقر مطلق   طر

را از بین می برد
 کارشناس اقتصادی با بیان اینکه پرداخت یارانه نقدی به مردم موجب 
می شــود تا فقر مطلق برای افرادی که توانایی خریــد هیچ  یک از اقلام 
اساسی ســبد خانوار را ندارند تا حدودی از بین برود، گفت: همزمان با 
افزایش نرخ کالای اساسی باید اقدامات لازم در خصوص همگام سازی 

یارانه های نقدی وجود داشته باشد.
»هادی حق شــناس« به مزیت های حذف و اصلاح ارز ترجیحی و ارائه 
یارانه نقدی به مردم اشاره کرد و افزود: به طور طبیعی اصلاح قیمت ها از 
رانت و اتلاف منابع جلوگیری می کند و علامت مهمی برای تولیدکننده 
و واردکننــده خواهد بود، اگــر قیمت ها واقعی باشــد، جلوی واردات 
بی رویه و هدررفت منابع گرفته می شــود؛ همچنین رساندن یارانه به 
دســت مصرف کننده به جای تولیدکننده می تواند رانت و فساد ناشی 
از رانت های گذشته را جبران کند.وی خاطرنشان کرد: اصلاح قیمت ها 
راه حل نهایی نیســت و ضرورتاً به اصلاحات ســاختاری منجر نخواهد 
شد و در این زمینه با رشــد قیمت ها باید میزان یارانه پرداختی به مردم 
افزایش یابد، در اصل از ســال ۸۹ اصلاح قیمت حامل هــای انرژی  را 

داشتم و پایه یارانه 45 هزار و 500 تومان از آن زمان شروع شد.
حق شناس مطرح کرد: در عین حالی که اصلاح قیمت ها می تواند مانع 
هدررفت منابع شود باید توجه داشتم باشــیم که این اقدامات مُسکن 
موقتی اســت و در کنــار اصلاح قیمــت اقلام اساســی همچون مرغ، 
تخم مرغ و لبنیات باید به فکر اقدام اساســی برای اصلاح سیاست های 
پولی باشــیم، چراکه در این صــورت می توان مانــع افزایش بی رویه 

قیمت ها در سال آتی و تشدید تورم شد.
این کارشناس اقتصادی با اشاره به اینکه کنترل تورم در اقتصاد موجب 
می شود تا در چند سال آینده فشار کمتری از افزایش قیمت ها بر مردم 
و دولت وارد شــود، گفت: هم زمان با افزایش قیمت ها دولت ملزم است 
برای جبران آن در سبد خانوار و برای کوچک نشدن سفره مردم یارانه را 
افزایش دهد.وی در خصوص مزیت هــای پرداخت یارانه به مردم اظهار 
کرد: پرداخت یارانه نقدی به مردم موجب می شــود تا فقر مطلق برای 
افرادی که درآمد زیر صفر دارند و توانایی خرید هیچ یک از اقلام اساسی 
ســبد خانوار را ندارند تا حدودی از بین برود اما باید در نظر داشــت که 
همگام با رشد قیمت ها باید برنامه برای افزایش یارانه نیز جهت جبران 

افزایش قیمت ها در نظر گرفته شود.
حق شناس خاطرنشــان کرد: نباید تجربه یارانه 45 هزار و 500 تومانی 
تکرار شــود و هم زمان با افزایش منابع هدفمندی یارانه ها، باید یارانه 

پرداختی به مردم نیز افزایش یابد.

ارز 4۲00 تومانی دیریازود باید حذف می شد
این کارشــناس اقتصادی با اشــاره به اینکه پرداخــت یارانه نقدی به 
کالابرگ الکترونیکی ارجحیــت دارد، گفت: یارانــه نقدی جایگزین 
بهتری برای افزایش قیمت کالاها برای مردم است؛ چرا که هر خانواری 
از هر کالایی که خریداری می کند وجه نقد را صرف امور دیگر و ســایر 
نیازها می کند، اما کالابرگ موجب می شــود قــدرت انتخاب از مردم 
گرفته شود.وی با بیان اینکه اقتصاد ایران نمی تواند تخصیص ارز 4200 
تومانی را ادامه دهد، گفت: در آن مقطع که ارز 4200 تعیین شد تصور 
نمی شد تخصیص این ارز به کالاها قرار اســت این اندازه طولانی شود 
البته بخشی از کالاها در طول ســال گذشته از شمول این ارز حذف شد 
و بیشتر کالاهای اساسی نظیر دارو و نهاده های دامی و گندم باقی ماند؛ 

بنابراین ارز 4200 تومانی دیریازود باید حذف می شد.

حق شــناس با تاکید بر اینکه نکته دوم اینکه قوت لایموت مردم نان است 
و اگر این موضوع دچار مشــکل شــود آثار زیان باری خواهد داشت، ادامه 
داد: فلســفه پرداخت یارانه ها این بود که مــردم از حداقل امنیت غذایی و 
درمانی برخوردار باشــند؛ بنابراین دولت کار بسیار سختی را شروع کرده 
و امیدواریم ایــن اصلاحات با حداقل عوارض به اتمام برســد و دهک های 
کم درآمد که تحت فشار شدید تورم و گرانی هستند با حذف یارانه آرد برای 

صنف و صنعت مشمول گرانی نان نشوند تا بیش از این آسیب نبینند.

قرار نیست پول جدیدی به جامعه تزریق شود
این کارشــناس اقتصادی بیان کرد: قرار نیست پول جدیدی به جامعه 
تزریق شــود، زمانی که واردکننــده ارز 4200 می گرفــت اکنون باید 
قیمت جدید ارز دریافت کند. اگر سازمان برنامه و ستاد اقتصادی دولت 
به درستی عمل کنند پول جدید نباید چاپ شود بلکه نقدینگی موجود 
باید جمع شود.وی افزود: این اقدام باعث افزایش حجم پول نمی شود؛ 
بلکه آن را جمع می کند و اگر ارز به قیمت جدید باشد در نتیجه پول در 
بانک مرکزی جمع می شود که انجام درست این فرایند می تواند منجر 
به کاهش نقدینگی موجود شود.حق شــناس بیان کرد: در مجموع این 
ارز 4200 تومان که ســال ۹7 تعیین شــد قرار نبود که تــا امروز باقی 
بماند، این اقدام اصلًا عقلانی نبود و در هر مقطعی کالاهای مشمول آن 
از برنامه خارج شده است.این کارشناس اقتصادی گفت: کاری که باید 
صورت بگیــرد؛ حمایت از دهک های کم درآمد بــا وجود حذف این ارز 

است که دولت در هر شرایط باید به آن ها توجه داشته باشد.

تغییر 4۲00 به حدود ۲۵ هزار تومان
خ جدید ارز آغاز شد دریافت حقوق ورودی با نر

با آماده سازی ســامانه گمرک، از۹ خردادماه مبنای محاسباتی حقوق 
ورودی براســاس قانون بودجه ۱40۱ تغییر کرد و نرخ ETS جایگزین 
ارز 4200 تومانی شــد که اولین نرخ ثبت شــده حدود 25 هزار و 500 

تومان در هر دلار بوده است.
ســیدمیثم حســینی لر- معاون برنامه ریزی و امور بین الملل گمرک 
ایران- در این رابطه به ایسنا اعلام کرد که به دنبال ابلاغ کدهای تعرفه 
از ســوی وزارت صمت به گمرک که در اواســط هفته گذشــته انجام 
شــد، اعمال تغییرات حقوق ورودی بر مبنای مأخذهــای جدید و به 
روزرسانی آن بر اساس قانون بودجه ۱40۱ در دستور کار قرار گرفت و 
همزمان اعمال مالیات بر ارزش افــزوده و تغییر نرخ ارز از 4200 به نرخ 

سامانه معامالات الکترونیک )ETS(  انجام شد.
وی گفت که با اقدامات صورت گرفته، ســامانه گمرک آماده تغییرات 

جدید شد و  حقوق ورودی بر اساس قانون بودجه ۱40۱ اخذ می شود.
در ســوم خردادماه در راســتای اجرای تبصره 7 قانون بودجه ۱40۱،  
بخشــنامه مربوط به گمرک های اجرایی ابلاغ شد ولی با توجه به اینکه 
باید تغییرات مبنای حقوق ورودی شــامل کدهای تعرفه، نرخ ارز بانک 
مرکزی و مالیات بر ارزش افزوده در ســامانه اعمال می شــد و تغییرات 
لازم در تعرفه ها در سه شنبه هفته گذشــته از وزارت صمت به گمرک 
رســید و اعمال آن زمانبر بود، تا آماده ســازی ســامانه، همچنان در 

سیستم با مأخذهای سال گذشته محاسبه شد.

بازار

معاون نظارت بر بورس ها و ناشــران سازمان بورس و 
اوراق بهادار گفت: شکل گیری شورای ثبات مالی در 
کشور می تواند زمینه ساز تصمیم گیری ها بنیادی در 
بازار سرمایه شــود، بر همین اساس سازمان بورس و 
اوراق بهادار تشکیل این شــورا را به دولت پیشنهاد 

داد.
به گــزارش پایــگاه خبری بــازار ســرمایه ایران، 
»محســن خدابخش« با بیان اینکه ایجاد شــورای 
ثبات مالی در کشــور می تواند کمک کننده به روند 
معاملات بازار سرمایه باشد، اعلام کرد: جای خالی 
شــورای ثبات مالی در کشور باعث شــد پیشنهاد 
تشــکیل آن به کمیســیون اقتصــادی دولت ارائه 

شود.
وی بــه ضرورت ایجــاد شــورای ثبات مالــی و رصد 
بازارهای ســرمایه گذاری تاکید کــرد و گفت: در این 
زمان بازار پول، بازار ســرمایه، بیمــه و صندوق های 
بازنشســتگی می توانند در کنار یکدیگر اقتصاد کشور 

را به ثبات برسانند.
خدابخش با بیــان اینکــه سراســر دنیا با 
ریســک های زیادی در قوانیــن و مقررات 
مواجه اســت، افــزود: پیش بینــی پذیری 
تصمیمات موضوع بســیار مهم در مواجه با 
ریســک های موجود در قوانیــن و مقررات 
اســت یعنی اگر اعلام  شــود فرمول یا نرخ 

انرژی تا ۱0 ســال آینده همین اســت؛ به هیچ عنوان 
نباید رقم اعلامــی و تصمیمات اتخاذ شــده با تغییر 

همراه باشد.
نایب رییس هیات مدیره ســازمان بــورس با تاکید بر 
اینکه سرمایه گذار نیازمند پیش بینی پذیری است نه 
حمایت، گفت: ســلب اعتماد به عنوان بالاترین دارایی 
در بازار ســرمایه موجب می شــود تا مردم گزینه های 
دیگری برای ســرمایه گذاری انتخــاب کنند و این امر 

فرار سرمایه ها از بازار را به دنبال دارد.
وی اضافه کرد: باید اقداماتی در راستای رشد و توسعه 

شــرکت ها که ناشــی از افزایش بهره وری و 
تولید و فروش است، صورت گیرد.

نایب رئیــس هیــات مدیره ســازمان 
بــورس و اوراق بهــادار با بیــان اینکه 
بازار ســرمایه کشــور در برابر بازارهای 
ســرمایه دنیا در فضــا و اتمســفری از 
اقتصاد قرار دارد که نــرخ بدون بهره آن 
20 درصد اســت، اظهار کــرد: در چنین فضایی، 
اگر قرار به شــکل گیری تولید و ســرمایه گذاری 
باشد؛ نخســتین سوالی که ســرمایه گذار از خود 
می پرســد این اســت که بــا ســرمایه گذاری در 
بازار ســرمایه یا ورود به عرصه تولیــد با وجود تمام 
مشــکلات کســب و کار، به بیش از 20 درصد سود 
در ســرمایه گذاری و 20 درصد سود در شکل گیری 

تولید، دست می یابد یا خیر؟
وی افزود: زمانی که نرخ سود بین بانکی در اردیبهشت 
۹۹ به کمتر از ۱0 درصد رســید و بانک هــا حاضر به 

پرداخت ســود بیش از رقم تعیین شده نبودند؛ این امر 
موجب شد تا افرادی به سمت ســرمایه گذاری در بازار 

سرمایه تمایل یابند.
معاون نظارت بر بورس ها و ناشران ســازمان بورس با 
تاکید بر اینکه بازار ســرمایه در حال رقابت با نرخ 20 
درصدی بهره بانکی اســت، گفت: مجموع آیتم ها در 
تصمیم گیری ها برای کلیات اقتصاد اثرگذار اســت و 
باعث ایجــاد تلاطم در معاملات بازار ســرمایه خواهد 

شد.
خدابخش در پایان بــه اقدامات دولت ســیزدهم در 
راســتای حمایت از بازار سرمایه اشــاره کرد و افزود: 
دولت اقدامات مهمی در راســتای بهبــود روند بازار و 
پیش بینی پذیری آن انجــام داد امــا تغییر جدی در 

مسیر بازار ایجاد نشد.
 این تلاش های بی ثمر ناشی از بی اعتمادی هایی است 
که طی سال های گذشته شــکل گرفته و هنوز از بازار 

رخت نبسته است.

بورس

خریدار  بانــک مرکــزی از کاهش 0.2 
درصدی رشــد نقدینگی در ماه نخســت 
امســال خبر داد و اعلام کرد: بررسی روند 
نرخ تــورم در فروردین ماه ۱40۱ نشــان 
می دهد تــورم دوازده ماهــه در ادامه روند 
نزولی خود که از مهرماه ۱400 آغاز شــده 

بود با کاهش نسبی همراه بوده است. 
 بانک مرکــزی گــزارش »تحلیل تحولات 
اقتصــاد کلان و اقدامــات ایــن بانک در 
فروردین مــاه ۱40۱« را منتشــر و اعلام 
کرد:  بررسی روند نرخ تورم در فروردین ماه 
۱40۱ نشــان می دهد تورم دوازده ماهه در 
ادامه روند نزولی خــود که از مهرماه ۱400 
آغاز شده بود با کاهش نســبی همراه شد؛ 
البته تورم نقطه به نقطه و ماهانه نســبت به 

ماه قبل افزایش یافته اند.
در ایــن ماه گــروه کالا با ضریــب اهمیت 
)4۸.5 درصد( و زیرگــروه اصلی آن یعنی 
خوراکی ها و آشامیدنی ها با ضریب اهمیت 
)25.5 درصــد( به ترتیب بــا افزایش تورم 
2.۹ و 4.۱ واحــد درصدی نســبت به ماه 
قبل همراه بودند. امــا در نقطه مقابل گروه 
خدمت با ضریب اهمیــت )5۱.5 درصد( 
با کاهش 0.5 واحد درصــدی تورم ماهانه 

مواجه گردید.
در همین ارتباط اگرچه زیرگروه مســکن، 
آب، برق و گاز و سایر ســوخت ها )ضریب 
اهمیــت ۳7.۱ درصــد( با کاهــش تورم 
ماهانه همراه بود، امــا برخی زیرگروه های 
خدمتی نظیر شــاخص خدمــت در گروه 
بهداشــت و درمان و شــاخص خدمت در 
گروه حمل ونقل به ترتیــب افزایش تورم 
ماهانه 0.5 و 0.2 واحــد درصدی را تجربه 

نمودند.
در حوزه تجارت خارجی بــا توجه به اخبار 
منتشره در پایگاه اطلاع رسانی گمرک طی 
فروردین ماه ســال ۱40۱ ارزش صادرات 
گمرکی حــدود ۳.7 میلیــارد دلار بود که 
نشانگر افزایش 25 درصدی آن در مقایسه 

با ماه مشابه سال قبل است.
ارزش واردات گمرکــی در ماه مورد گزارش 
حدود 2.۸ میلیارد دلار گزارش شــده است 
که حاکی از افزایش حدود یک درصدی آن 
نسبت به فروردین ماه ســال ۱400 است. 
در مجموع متاثر از این تحــولات، طی ماه 
نخست سال جاری تراز بازرگانی گمرکی با 

مازاد ۸75 میلیون دلاری همراه بود. 

افزایش اندک قیمت فروش دلار در ماه 
نخست 1401

تحــولات بــازار ارز )ســامانه نیمــا و بازار 
در  ایــران(  ارزی  معامــلات  متشــکل 
فروردین ماه نشــانگر آن اســت که در این 
ماه، متوسط نرخ ماهانه فروش دلار در بازار 
حواله و اسکناس در مقایسه با ماه قبل از آن 

با قدری افزایش همراه بوده است.
در فروردین ماه متوســط نــرخ فروش دلار 
حواله ای و اســکناس مندرج در سامانه سنا 
به ترتیب حدود 244.4 و 25۳.0 هزار ریال 
بود که نسبت به اسفندماه ۱400 به ترتیب 
معــادل ۱.۳ و ۳.۱ درصد افزایش نشــان 

می دهند.

کاهش ۲.4 درصدی متوسط
 قیمت  مسکن 

در بازار مسکن و بر اساس اطلاعات اخذ شده 
از ســامانه ثبت معاملات املاک و مستغلات 
کشــور، متوســط قیمت خریدوفروش یک 
مترمربــع زیربنای واحد مســکونی معامله 
شده در شهر تهران طی فروردین ماه ۱40۱ 
نســبت به ماه قبل 2.4 درصد کاهش یافت و 
نسبت به ماه مشابه ســال قبل ۱۶.۹ درصد 

افزایش را تجربه نمود.
این مقدار در مقایســه با رشد نقطه به نقطه 
فروردین ماه ســال ۱400 )معــادل ۹۱.7 

درصــد( به مراتب کمتر بــوده و مبین کند 
شدن آهنگ رشد قیمت مسکن پایتخت در 

سال ۱40۱ است.
 در بازار سهام نیز شــاخص کل بورس اوراق 
بهــادار در روز پایانــی فروردین ماه ۱0.۶ 
درصد نسبت به روز پایانی ماه قبل افزایش 

یافت.
 لازم به ذکر است سیاست گذار پولی با رصد 
مســتمر تحولات قیمت دارایی هــا و توجه 
به دلالت هــای آن بر تغییر ســطح انتظارات 
تورمــی، عنداللــزوم اقدامات سیاســتی 

مناسب را در دستور کار قرار خواهد داد. 

کاهش استفاده بانک ها از منابع
 بانک مرکزی 

در خصوص تحــولات بــازار بین بانکی در 
فروردین ماه باید توجه داشت که در ابتدای 
سال جاری، با توجه به کاهش نیاز نقدینگی 
بانک ها به دلیل عبور از ماه پایانی سال قبل 
و همچنین عدم برگزاری حراج های دولتی، 
وجوه قابل عرضه در بازار بین بانکی افزایش 
یافت کــه نتیجه این امر افزایش متوســط 
روزانه حجــم معاملات و تثبیــت نرخ بازار 
در محــدوده قبلی بود که ایــن امر کاهش 
اســتفاده بانک هــا و موسســات اعتباری 
از منابــع بانک مرکــزی در تامیــن مالی 

کوتاه مدت را در پی داشت.

در فروردین ماه ســال جاری عمدتاً به دلیل 
عدم عرضه اوراق مالی اسلامی دولتی جدید 
توسط دولت در بازار اولیه و نیز تثبیت نسبی 
نرخ سود موزون بازار بین بانکی ریالی، روند 
نزولی نرخ های بازده اوراق مالی اســلامی 
دولتی که از دی ماه پارســال آغاز شده بود 
ادامه یافت؛ به نحوی که در این ماه نرخ بازده 
اســناد مذکور با سررســیدهای یک، دو و 
سه ســاله، به ترتیب با 0.۶۳، 0.4۳ و 0.52 
واحد درصد کاهش نســبت به مــاه قبل به 
ترتیب بــه 2۱.77، 22.۶۳ و 22.۹0 درصد 

رسید.
 از دی ماه ســال ۱400 بــا کاهش نرخ های 
بــازده اوراق مالــی اســلامی دولتــی، 
منحنی های بازده اســناد خزانه اســلامی 
به پایین منتقل شــده اســت؛ به طوری که 
منحنی بازده فروردین در سطحی پایین تر 
از منحنی های بازده سه ماه پیش از آن واقع 

شده است.

کاهش 0.۲ درصدی نقدینگی در ماه 
نخست سال 

حجم نقدینگی در پایان فروردین ماه سال 
۱40۱ معــادل 4۸2۳4.0 هــزار میلیارد 
ریال نسبت به پایان ســال ۱400 معادل 
0.2 درصد کاهش یافته اســت. همچنین، 
نــرخ رشــد دوازده ماهــه نقدینگــی در 

فروردین ماه ۱40۱ معــادل ۳۸.2 درصد 
بوده اســت. لازم به توضیح اســت که در 
حدود 2.۶ واحد درصد از رشــد نقدینگی 
در ســال ۱40۱ مربوط به اضافه شــدن 
اطلاعــات خلاصــه دفتــر کل دارایی ها و 
بدهی  های بانک مهــر اقتصاد به اطلاعات 
خلاصه دفتر کل دارایی  هــا و بدهی  های 
بانک ســپه )به واســطه ادغام بانک های 
متعلق به نیروهای مســلح در بانک سپه( 

است و فاقد آثار پولی است.
به عبارت دیگــر در صــورت تعدیل اثرات 
پوشش آماری مذکور، رشد نقدینگی پایان 
فروردین ماه ســال ۱40۱ نســبت به پایان 
سال ۱400 معادل ۳5.۶ درصد بوده است. 
بررســی روند اجزای نقدینگی )پول و شبه 
پول( در سال ۱40۱ نیز نشان دهنده بهبود 
ترکیــب نقدینگی و کاهش ســیالیت پول 
اســت، به طوری که ســهم پول از نقدینگی 
از 20.4 درصــد در پایان ســال ۱400 به 
۱۹.7 درصد در پایــان فروردین ماه ۱40۱ 
کاهش یافته و سهم شــبه پول از نقدینگی 
نیز در ایــن دوره از 7۹.۶ درصــد به ۸0.۳ 

درصد افزایش یافته است.

 اقدامات بانک مرکزی
 در فروردین امسال

در فروردین مــاه ۱40۱ با هــدف مدیریت 
نقدینگــی بــازار بین بانکی ریالــی، بانک 
مرکــزی در تعامل بــا بانک هــا اقدامات 

اعتباری زیر را انجام داد: 
انجام عملیات بازار باز با موضع انبســاطی 
طی ســه مرتبه حراج به ترتیــب به ارزش 
۹40.۳ ، ۹۳4.۳ و ۹۳7.4 هــزار میلیــارد 
ریال مجموعاً به ارزش معاملاتی 2۸۱2.0 
هزار میلیارد ریال در قالــب توافق بازخرید 
بــا سررســیدهای 7 روزه )مانــده توافق 
بازخرید از محل عملیات بــازار باز در پایان 
فروردین ماه معادل ۹۳7.4 هــزار میلیارد 

ریال بوده است(. 
اســتفاده بانک ها از اعتبارگیری قاعده مند 
در نرخ ســقف برای رفع نیازهای نقدینگی 
طی ۸ روز جمعاً بــه ارزش معاملاتی ۸۹.5 
هــزار میلیارد ریــال )مانــده اعتبارگیری 
قاعده مند در پایــان فروردین ماه صفر بوده 
اســت(. کارگزاری این بانک از ابتدای سال 
جاری تا پایــان فروردین ماه، حــراج اوراق 

مالی اسلامی برگزار نکرده است.

پیشنهاد سازمان بورس برای تشکیل »شورای ثبات مالی« به کمیسیون اقتصادی دولت

وزیر اقتصاد:

باید حکمرانی بر ریال در دستور کار قرار گیرد
خریدار   وزیر اقتصاد در همایش ســالانه 
سیاســت های پولــی و ارزی بانک مرکزی 
گفت: سال ها پیش از این باید اقتصاد ایران 
تســلط بر حکمرانی ریال را در دستور کار 

قرار می داد.
 احســان خاندوزی وزیــر اقتصــاد نیز در 
همایش سالانه سیاســت های پولی و ارزی 
بانک مرکزی با تســلیت حادثــه دلخراش 
متروپل آبادان بــه مصیبت دیــدگان آن 
گفت: نیاز به اشراف بر جزئیات مالی و بانکی 
کشور جزو نقاط مشــترک مورد توافق و از 
سیاســت های بدون تردید وزارت اقتصاد، 
بانک مرکزی و ســایر نهاد نظارتی کشــور 
دنبال می شود و کمک می کنیم آن اهداف 

محقق و قابل رصد باشد.
وی گفت: البته ســال ها پیــش از این باید 
اقتصاد ایران تســلط بر حکمرانی ریال را در 

دستور کار قرار می داد.
وزیــر اقتصــاد در ادامه گفــت: وقتی 
کیفیت رشــد پول مطلوب نباشد زمینه 
ســاز تورم و محرومیت بیشتر در طبقات 

جامعه می شــود. از ایــن رو وقتی برای 
ملاحظات کوتــاه مــدت مدیریت نرخ 
ارز تمرکز می کنیم بایــد توجه و تمرکز 
در سیاســت های پولی حاکم بر اقتصاد 
کلان را در بلندمــدت مــورد توجه قرار 

دهیم.
وی افزود: دســت کم گرفتن سیاست ارزی 
نباید از سوی سیاست گذاران دنبال شود و 
این در حالی است که با دوگانه ثبات در برابر 

توسعه نیز مواجه هستیم. 
از منظــر ایــن دوگانگی باید تــلاش کرد 
داده هــای اقتصادی پیش بینــی پذیر تر و 
ورودی های متغیر از قابلیــت اندازه گیری 

برخوردار باشند.
 با هدف ثبات مالی و فــرض اینکه ثبات بر 
اقتصاد حاکم اســت می توان انتظار داشت 
اقتصاد مســیر خــود را پیدا کنــد. به طور 
مثال تمرکز بــر مقادیر پولی و اســتقلال 
بانک مرکزی همگــی از ملاحظات تثبیتی 

پررنگی برخوردار هستند.
خاندوزی با بیان اینکه اگر بپذیریم اقتصاد 

به تنهایی مســیریاب اســت و تنها فراهم 
کننده ثبات اقتصادی باشــد قدر مسلم این 
دیدگاه ناقص است، تأکید کرد: ملاحظات 
بخش توســعه می بایســت بر ایــن نظریه 
افزوده شــود. چرا که خوش خیالی اســت 
اگر فرض کنیم ثبات در کلان اقتصاد با این 

دیدگاه فراهم می شود.
وزیر اقتصاد با اشــاره به اینکه علاوه بر ثبات 
در اقتصاد نیازمند سیاســت های تشویقی 
و ابزارهــای مورد نیاز آن هســتیم، تصریح 
کرد: هدف گذاری ترجیحی در حالی برای 
این مقوله می گنجد که بایــد ضمن توجه 
به سیاســت های مدیریت ارزی، ملاحظات 
تثبیتی و توسعه ای در حوزه اقتصاد کلان را 

نیز مورد توجه قرار داد.
وی افــزود: مهــار جــدی تقاضاهــای 
ســوداگرانه ارزی حاصل توجــه صرف به 
مهار لنگر ارزی اســت که معلول نقشــه 
تجاری ایران است، بوده و از این رو ناچاریم 
هم زمان از منظر سیاســت گذاری پولی، 
افق بلندمدت و میان مدت و ثبات اقتصاد 

کلان و تورم با ملاحظه سیاست های پولی 
و ارزی در مواجهه با بخش واقعی اقتصاد را 

نظاره گر باشیم.
به گفته وی در اقتصاد ایران در حالی علاوه 
بر سطح تورم، نوســانات آن نیز بسیار بالا و 
غیرقابل پیش بینی اســت، بــه طور کلی 
چنانچه از سطح ملایم تورم بخواهیم عبور 
کنیم چه بســا می تواند برای اقتصاد کلان 

مؤثر واقع شود.
خاندوزی گفت: هر رویکــردی که ثبات را 
فدای توسعه و حتی برعکس آن کند، حتی 
در تحقق هر یک از این شرایط به طور حتم 

با عدم توفیق مواجه می شود.
وی با اشــاره به بحث مجامــع بانک ها در 
تیرماه امســال عنوان کــرد: در ماه پیش 
رو صورت هــای مالی بانک هــا در حالی 
در مجامــع ســالانه قرائت و بــه تصویب 
سهامداران خواهد رســید که باید بررسی 
کرد در این دوره از منظر سیاســت گذار 
و نهاد ناظــر پولــی و بانکی کشــور چه 
اقدام های ســلبی و نظارتی بایــد انجام 
شــود که ســود موهوم کمتــر رخ دهد و 
ترازنامه های شــکننده کمتر در دســتور 

کار بانک ها باشد.
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رییس اتاق بازرگانی مشترک ایران و سوریه خبر داد
دو برابر شدن صادرات ایران به سوریه

رییس اتاق بازرگانی مشترک ایران و ســوریه از دو برابر شدن صادرات 
ایران به سوریه خبر داد و گفت: دو کشور در کنار هم می توانند تولیدات 

خود را به منطقه عرضه کنند و از بازار آن نهایت بهره برداری را ببرند.
»کیوان کاشــفی« در همایش توســعه اقتصادی ایران و سوریه اظهار 
داشت: با تلاش مسوولان و بخش خصوصی دو کشــور به نتایج خوبی 
دســت یافتیم که رشــد ۶0 درصدی تبادلات و دو برابر شدن صادرات 
ایران از جمله این موارد اســت.وی با بیان اینکه سقف ظرفیت و توانایی 
تجاری دو کشــور یک میلیارد دلار نیســت، تصریح کرد: دسترسی به 
این هدف دور از دسترس نیســت، اما در صورت رفع مشکلات تجاری 
میان دو کشور می توان برای توسعه گســترده روابط تجاری اقدام کرد.

کاشــفی با بیان اینکه با اقدامات دو کشور بســیاری از نگرانی ها رفع و 
تجارت تسهیل شده است، تاکید کرد: بخشی از توافقات دیگر در مسیر 
عملیاتی شدن است که اگر به ســرانجام مناسب برسد بستر مناسبی را 

برای افزایش تبادلات فراهم می کند.
رییس اتاق بازرگانی مشــترک ایران و ســوریه با بیــان اینکه وظیفه 
اتاق های بازرگانی اســت که اشــتیاق موجود تجار را تبدیل به توسعه 
اقتصادی کند، گفت: یک شتاب دهنده واقعی برای افزایش تجارت دو 
کشور کاهش تعرفه های ترجیحی میان دو کشور است و ایران و سوریه 
علاقه مند هســتند تا ویژگی خاص و اســتثنایی برای تعرفه های خود 

قائل شوند که می تواند فعالیت اقتصادی را تسهیل کند. 
وی تصریح کرد: ایران در تولید بسیار قوی اســت و همین وضعیت در 
سوریه نیز وجود دارد که در صورت هم پیمانی و همراهی دو کشور و بعد 

از حل مشکلات، منطقه می تواند از تولیدات دو کشور استفاده کند.
کاشــفی گفت: منطقه متعلق به ما اســت و می توانیم از بازار آن نهایت 

استفاده را داشته باشیم که امیدوارم به زودی محقق شود.

دبیرکل انجمن صنایع لوازم خانگی ایران مطرح کرد
 ستاد تنظیم بازار مخالف افزایش قیمت 

لوازم خانگی
دبیرکل انجمن صنایع لوازم خانگی ایران گفت: به صورت میانگین نرخ 
مواد اولیه حداقل ۱5 تا 20 درصد افزایش یافته اما ســتاد تنظیم بازار 
به درخواست تولیدکنندگان برای افزایش قیمت محصولات، پاسخی 
نداد.عباس هاشمی  اظهار کرد: با گذشــت 70 روز از سال جدید هنوز 
سیاست های قیمتی دولت در مورد قیمت لوازم خانگی مشخص نشده 
اســت؛ این در حالیســت که نرخ مواد اولیه به صورت میانگین حداقل 
۱5 تا 20 درصد افزایش یافته و از ســویی دیگر نیز با افزایش دستمزد، 
افزایش نرخ حمل و نقل، تغییر مبنای نــرخ ارز در گمرک و … مواجه 
بوده ایم.دبیرکل انجمــن صنایع لوازم خانگی ایران افــزود: با توجه به 
اینکه قیمت 5 قلم کالا از گروه لوازم خانگی در ستاد تنظیم بازار تعیین 
می شــود، این نهاد در مورد درخواســت تولیدکنندگان برای تعدیل 
قیمت ها متناســب با قیمت مواد اولیه و نهادهای تولید پاسخی نداده 
است.وی با بیان اینکه ما موافق افزایش بی رویه قیمت ها نیستیم، ادامه 
داد: در صورت تداوم عدم پاسخگویی وزارت صمت و ستاد تنظیم بازار 

احتمال کند شدن آهنگ تولید وجود دارد.

هاشــمی در مورد رکود حاکم بر بازار، گفت: در حال حاضر بازار با رکود 
همراه است اما راهکار از بین بردن رکود، سرکوب قیمت نیست؛ وزارت 
صمت همانطور که مســئول حفظ حقوق مصرف کننده است، مسئول 
حفظ حقوق تولیدکننده نیز است. در حال حاضر به دلیل تغییر قیمت 

نهاده های تولید، ما چاره ای جز افزایش قیمت نداریم.
وی تصریح کرد: در صورتی که قیمت ها به صورت دســتوری پایین نگه 
داشته شوند، واحدها تحت فشار قرار می گیرند. بنابراین دولت باید یک 
طرح نویی را اجرا کند که به وســیله آن هم توان تولید حفظ شود و هم 

مصرف کننده به بازار برگردد.

معاون وزیر صمت خبر داد
عرضه ۲۳۰۰ قلم محصولات لوازم خانگی بدون 

افزایش قیمت در بازار 
 معاون صنایع عمومی وزارت صمت گفت: از ابتــدای آغاز به کار دولت 
سیزدهم در شهریورماه پارســال تاکنون با حمایت های دولت و وزارت 
صمت، قیمــت درب کارخانه حــدود 2هزار و 2۹۶ قلــم محصولات 

لوازم خانگی بدون افزایش در بازار عرضه می شود.
به گزارش وزارت صنعت، معدن و تجارت، محمدمهدی برادران افزود: 
بیان این نکته ضروری است که این محصولات در بازار افزایش حداکثر 
۱0 درصدی برای مصرف کننده داشته که این موضوع نیز قانونی بوده و 

خرده فروشان اجازه این افزایش قیمت تا سقف اعلامی را دارند.
وی خاطرنشان کرد: تلاش ما این اســت تا با حمایت تعرفه ای و تأمین 
مالی، امســال این موضوع را با قوت پیگیری کرده و با تأمین مواد اولیه 
واحدها، اجازه افزایش بی رویه قیمت ها در این گروه کالایی را ندهیم تا 

بازار آرامش خود را پیدا کند.
معاون وزیر صمت ادامه داد: اســامی همه این اقلام موجود است و مردم 
می توانند این فهرســت را مشــاهده کرده و با گران فروشی احتمالی از 

طریق گزارش به سامانه ۱24، مقابله کنند.

رئیس خانه معدن ایران:
 ایجاد هر شغل در بخش معدن به ۱۷ شغل 

در دیگر بخش ها خواهد انجامید
 رئیس خانه معدن ایران گفت: ایجاد هر شغل در بخش معدن می تواند 
به اشتغال زایی برای ۱7 نفر دیگر در ســایر بخش ها بیانجامد که با قرار 

گرفتن در کنار بخش صنعت میسر می شود.
محمدرضا بهرامن در دومین همایش و نمایشــگاه صنعت معدن کاری 
ایران در محل هتل المپیک تهران افزود: امروز نقش ماشــین ســازان 
در بخش معدن و توسعه آن تعیین کننده اســت.وی بیان داشت: ایران 
با دارا بودن یک درصــد جمعیت، یک درصد وســعت و در مقابل هفت 
درصد ذخایر معدنی جهان، یک کشور معدنی محسوب می شود و بر این 
اساس برای توسعه زیرساخت های آن باید سرمایه گذاری داشته باشیم.

بهرامن تاکید کرد: باید سیاست گذاری ها در کشور و در بخش معدن بر 
اســاس ثروت های خدادادی بوده و حتی بتوانیم برنامه های 50 ســاله 
تعریف کنیم.وی با اشاره به صنعت شن و ماسه که اساس توسعه ساخت 
و سازها و در نتیجه توسعه کشورها را تشکیل می دهد، خاطرنشان کرد: 
بیش از 2 هزار و 200 معدن شــن و ماسه در کشــور وجود دارد که می 

تواند در توسعه اقتصادی و صنعتی کشور تاثیرگذار باشد.

تولید

رییس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران 
گفت: بخش خصوصی آماده همکاری با ســوریه برای 
بازســازی زیرســاخت ها، بهبود بخش های صنعتی و 
معدنی، جاده ســازی، ارائه خدمات فنی و مهندسی، 
سرمایه گذاری مشترک، سدســازی، آب و فاضلاب و 

نیروگاه برق و انرژی است.
 »غلامحســین شــافعی« در همایش توســعه روابط 
اقتصادی ایران و ســوریه با بیان اینکه روابط دو کشور 
مبتنی بر علایق مشترک در مســائل اقتصادی است، 
تصریح کرد: تلاش شده تا روابط خوب در سطوح بالای 
حاکمیتی به اتاق ها تسری پیدا کند که در این راه نیاز 
به تبادل اطلاعات، ایجاد بانک اطلاعاتی و آشــنایی با 

قوانین و مقررات و فرصت های تجاری برای 
افزایش همــکاری وجــود دارد که همایش 

امروز در این راستا برگزار شده است.
وی با اشــاره به پیشرفت در ســطح روابط 
اقتصادی دو کشــور طی ســال های اخیر، 
خاطرنشان کرد: تا رسیدن به اهداف و سطح 
مطلوب تجاری فاصله بســیاری وجود دارد 

که با حمایت دولت ها برای فراهم شــدن زیرســاخت 
و اجرایی شــدن توافقات تجــارت آزاد همگام با بخش 

خصوصی امکان پذیر می شود.
شــافعی با بیان اینکه توســعه روابط دوجانبه موجب 
رشــد تجارت دو کشــور خواهد شــد، اظهار داشت: 

اشــتیاق بازرگانان برای همکاری گسترده 
و همه جانبــه، پیــام خــوب پارلمان بخش 
خصوصی برای دســتیابی به اهداف تجاری 

است.
وی افزود: بــرای افزایش ســطح مبادلات 
در مرحله اول به یک میلیارد دلار در ســال، 
نیازمنــد فعالیت موثــر ایران اســت که با 
برنامه ریزی دقیق در حوزه های مختلف، از جمله کمک 
در بازسازی ســوریه با حضور فعال شرکت های ایرانی 
به نتیجه خواهد رســید و همچنین در بخش صنعت و 
کشاورزی پیوند تشــکلات به دانش به دو کشور کمک 
خواهد کرد.رییس اتاق بازرگانی ایران گفت: اتاق های 

مشــترک بازوان اجرایی ملی دو کشور هستند و نقش 
تعیین کننده ای در توســعه روابط تجاری دارند که با 

نقشه عملی گام های موثری در این زمینه بردارند.
وی تاکیــد کرد: بــا توجه بــه پیشــرفت های بخش 
کشــاورزی ایران با عنایت به زمین هــای حاصلخیز 
سوریه، ســرمایه گذاری و کشــت فرا ســرزمینی با 
تجهیزات ایرانی و نصب و راه اندازی ماشین آلات انجام 

شود و صنایع بسته بندی در دستور کار قرار بگیرد.
شــافعی خاطرنشــان کرد: برنامه ریــزی منظم برای 
برگزاری نمایشگاه ها و ســمینارهای مشترک جهت 
آشنایی بازرگانان دو کشــور، زمینه ساز افزایش حجم 

مبادلات ایران و سوریه می شود.

اتاق

برهان محمودی   رئیــس انجمن صنفی 
شــرکت های حمل و نقل ریلی اعلام کرد: 
هیچ مشــکلی بــرای تولید ســالانه ۱00 
لوکوموتیــو در داخل نداریــم و رقم نیاز به 
هزار دستگاه لوکوموتیو، بزرگ نمایی است.

 رســتم قاســمی وزیر راه و شهرسازی در 
حاشیه مراسم افتتاح نمایشگاه حمل و نقل 
ریلی بر برنامه وزارت راه و شــرکت راه آهن 
برای خرید هزار دســتگاه لوکوموتیو تأکید 

کرد.
وی تصریــح کرد: اگــر همین امــروز هزار 
دستگاه لوکوموتیو را داشتیم می توانستیم 
با تکمیل واگن های مــورد نیاز 20 میلیون 
تن بار از ریل کشــور عبور دهیــم و یکی از 
مهمترین منابع درآمدی کشــور از یک سو 
و به عنوان مزیت سیاسی-امنیتی محسوب 
می شــد چون مرجــع ترانزیــت منطقه 

می شدیم.

رئیس انجمن صنفی شرکت های 
ریلی: نیاز به هزار لوکوموتیو

 بزرگ نمایی است
بابک احمدی در گفت وگــو با خبرنگار مهر 
درباره برنامه خرید هزار دستگاه لوکوموتیو 
از ســوی شــرکت راه آهــن و وزارت راه و 
شهرســازی اظهار کــرد: دو موضوع جدید 
وجود دارد؛ اول اینکه رقم هزار دســتگاه از 
کجا آمده اســت؟ به نظر می رسد این رقم از 
پیش نویس های اولیه اهــداف کمّی قانون 
برنامه ششم که به صورت غیر رسمی اعلام 
و هیچ گاه هم به صورت رسمی منتشر نشد 
آمده باشد که در آن ذکر شــده بود راه آهن 
به هزار و ۸۶ دســتگاه لوکوموتیو نیاز دارد، 
۱4 هزار کیلومتر خط ریلی جدید به همراه 
5۸ هزار دستگاه واگن باری جدید و ۳500 

دستگاه واگن مسافری جدید نیاز دارد.
وی افزود: آن ۱4 هــزار کیلومتر خط ریلی 
ایجاد نشــد و 5۸ هزار واگن باری و ۳500 
واگن مســافری هــم، تأمین یــا تولید یا 
خریداری نشده اســت ولی مسئولان ریلی 
کشــور بر تهیه هزار دســتگاه لوکوموتیو 
تأکید دارنــد که به تنهایــی معنایی ندارد؛ 
این لوکوموتیو باید واگنی را همراه داشــته 
باشد تا آن را بکشــد یا خطوطی ایجاد شده 
باشد که روی آن حرکت کند که هیچکدام 
موجود نیستند؛ بنابراین روی اعداد و ارقام 
باید کارشناسانه تر تمرکز یا اظهار کنیم. این 
اظهار نظر مسئولان ریلی مثل این می ماند 
که برای ساختمانی که هنوز ساخته نشده و 
مصالح نداریم، شیرآلات خریداری و برخی 

تجهیزات تبعی را کنیم.
رئیــس انجمن صنفی شــرکت های حمل 
و نقل ریلــی ادامه داد: به نظر می رســد که 

اولاً در تقاضا بزرگ نمایی شــدیدی صورت 
گرفته اســت؛ ثانیــاً آیا بــه لوکوموتیو نیاز 
داریم؟ که باید پاسخ داد بله نیاز داریم ولی 
در رقم آن بزرگ نمایی می شود. طی 2 سال 
گذشــته ۱40 تا ۱50 دستگاه لوکوموتیو از 
مجمــوع لوکوموتیوهای موجــود دولتی 
متعلق به شرکت راه آهن جمهوری اسلامی 
ایران متوقف شــده اند؛ از سوی دیگر 250 
دستگاه لوکوموتیو دیگر هم داریم که سال 
هاســت متوقفند و امکان بازسازی با هزینه 
مناســب و اقتصــادی را دارنــد؛ هزینه راه 
اندازی این 250 دســتگاه لوکوموتیو زیاد 
است ولی بخش خصوصی ای داریم که برای 
بازســازی آنها اعلام آمادگی کرده است اما 

اجرای آن زمان بر است.

مدیرکل بازرگانی داخلی راه آهن: با 
1۵0 لوکوموتیو مشکل ما حل می شود

وی تأکیــد کرد: با این حال ۱50 دســتگاه 
لوکوموتیوی که طی 2 ســال اخیر متوقف 
شده اند، طی کمتر از یک ســال و حداکثر 
40 تا 50 میلیون یورو سرمایه گذاری قابل 
بازســازی هســتند؛ بنابراین همینکه راه 
آهن بدهی های خود به شرکت های متولی 
تعمیر و نگهــداری لوکوموتیوها را پرداخت 
کند، ایــن لوکوموتیوها تجهیــز و مجدداً 
راه اندازی می شــوند و به سرعت به چرخه 
حمل و نقل بــاز می گردنــد؛ در میزگردی 
که در حاشیه نمایشــگاه حمل و نقل ریلی 
برگزار شــد مدیرکل بازرگانــی داخل راه 
آهن اعلام کرد که راه آهن امــروز تنها 50 
دســتگاه لوکوموتیو کم دارد لذا از ایشــان 
سوال شــد پس این رقم هزار دستگاه چرا 

اعلام می شــود؟ ولی وی اعلام کرد: اگر 50 
دســتگاه لوکوموتیو به ما اختصاص بدهند، 
مشــکل فعلی ما حــل می شــود. اگر طی 
چند ماه آینده این تعداد به ۱00 دســتگاه 
لوکوموتیو برســد، فعلًا مشــکلی نخواهیم 

داشت.
احمــدی یادآور شــد: بنابرایــن اگر ۱50 
دســتگاه لوکوموتیــوی که طی 2 ســال 
گذشته متوقف شده اند، بار دیگر راه اندازی 
شــوند، نیاز امروز ما مرتفع خواهد شد. ولی 
برای میان مدت و بلنــد مدت به لوکوموتیو 
نیاز داریم اما با عدد هزار دستگاهی که اعلام 
شده، بسیار متفاوت است که نشان می دهد 
در نیــاز هــزار دســتگاه لوکوموتیو بزرگ 
نمایی شــده اســت؛ به نظر می رسد تعداد 
واقعی مورد نیاز برای 5 ســال آتی اگر 250 
دســتگاه لوکوموتیو به ناوگان اضافه کنیم، 
مشــکل ما حل می شــود؛ یعنــی ظرفیت 
جذب بیش از سالی 50 دستگاه لوکوموتیو 
را نداریم به شــرط اینکــه لوکوموتیوهای 
فعال هم متوقف نشوند اما اگر قرار باشد هر 
دســتگاه لوکوموتیوی که اضافه می شود، 
یک دستگاه متوقف شود که اتفاق جدیدی 
نمی افتد. ضمن اینکه ایــن رقم لوکوموتیو 
مورد نیاز نه با شــرایط موجود که در صورت 
اجرای برنامه های توســعه ای شبکه با ترند 

موجود است.

با افزوده شدن سالی ۵0 لوکوموتیو 
می توانیم حمل بار شبکه 

را توسعه دهیم
وی خاطرنشــان کرد: حتی اگر قرار باشــد 
ترند موجــود تغییــر کرده و رشــد تندی 

داشــته باشــد، نهایتاً نیاز ما به لوکوموتیو 
به ۱00 دســتگاه در ســال افزایش می یابد 
نه هزار دســتگاه؛ تولیدکننده های داخلی 
می توانند همین ۱00 دســتگاه لوکوموتیو 
در ســال را هم بــه راحتی بســازند و هیچ 
مشکلی نخواهند داشت به شرط اینکه پول 
آن پرداخت شود؛ این در حالی است که اگر 
بخواهند ســراغ تأمین کننده های خارجی 
لوکوموتیو برونــد، تا پــول را نقد پرداخت 
نکنند که محصولی را تحویل نمی دهند اما 
وقتی سراغ ســازنده های داخلی می آیند، 
توقع دارنــد که آنها بــدون پیش پرداخت، 
اقدام به تولید کننــد؛ ما این را قبول نداریم، 
تولیدکننده های داخلی قرار نیســت بدون 

پول کار کنند.
مدیرعامــل بخش ریلی گــروه مپنا درباره 
داشــتن تکنولوژی روز تولیــد لوکوموتیو 
از ســوی ســازندگان داخلی گفت: ما هیچ 
مشکلی در زمینه داشتن آخرین تکنولوژی 
تولید لوکوموتیوهای روز دنیا را نداریم؛ در 
همین کشــور لوکوموتیوهای »یــورو رانر 
)Euro Runner(« کــه لوکوموتیــو روز 
دنیاســت را تولید کرده ایم و در حال حاضر 
در شبکه ریلی در حال فعالیت است؛ موتور 
ایــن لوکوموتیوها با یــورو 4 و یورو 5 جمع 
شدند؛ همه این لوکوموتیوها، بازمهندسی 
و بازطراحی در داخل شــده اند که نشــان 
می دهد هیچ مشــکلی از نظــر تکنولوژی 
تولید لوکوموتیو نداریم اما به شــرط آنکه 

تقاضایی برای تولید وجود داشته باشد.
وی تأکید کرد: شــرکت فــولاد مبارکه با 
مجموعه مپنــا قرارداد تولید 50 دســتگاه 
لوکوموتیو برای تحویل در خرداد امســال 

را به امضا رســانده بود که این قرارداد زودتر 
از موعد، اجرا و در اردیبهشــت ۸ دســتگاه 
)جلوتــر از برنامه زمان بندی قــرارداد( به 
فولاد مبارکــه تحویل شــد؛ از یک طرف 
می گویند خیلی لوکوموتیو نیاز اســت و از 
ســوی دیگر مطالبات معــوق پیمانکاران 
پرداخت نمی شــود؛ معلوم است که بدون 
پرداخت هزینه محصولــی تحویل نخواهد 

شد.
رئیس انجمن صنفی شــرکت های حمل و 
نقلی یادآور شد: کنسرسیومی از سازندگان 
ناوگان در داخل تشــکیل شــده و می تواند 
تمام نیاز کشــور به انواع لکوموتیو را تأمین 
کند؛ حتی حاضریم با روش های تهاتری از 
جمله تهاتر نفت هم استفاده کنیم؛ بنابراین 
در اســتفاده از روش های مختلف پرداخت 

اعتبار یا تأمین منابع، مشکلی نداریم.

هزار دستگاه لوکوموتیو، نیاز به ۷ 
هزار راهبر با دوره آموزش ۷ ساله دارد 
احمدی به مشــکل دیگــر در این خصوص 
اشــاره و اظهــار کــرد: بــه ازای هــر یک 
دســتگاه لوکوموتیــو، 7 لوکوموتیــوران 
نیاز اســت که برای هزار دســتگاه، باید 7 
هزار لوکوموتیوران به شــبکه ریلی افزوده 
شــود؛ آموزش و تربیــت لوکوموتیوران در 
سریع ترین حالت ممکن برای تبدیل شدن 
به راهبر پایه 2، 5 ســال زمان اســت؛ برای 
جذب و گزینش و آغاز به آموزش هم 2 سال 
زمان نیاز است که مجموعاً می شود 7 سال؛ 
بنابراین باید 7 هزار نیرو را 7 ســال تربیت 
کنیم تا بتوانند هزار دســتگاه لوکوموتیو را 
راهبری کنند؛ یعنی اگــر همین الان هزار 
دســتگاه لوکوموتیو را بخریم، باز هم امکان 

استفاده از آنها را نداریم.

 امکان تهاتر تولید داخل لوکوموتیو
 با نفت را هم داریم

وی بیان گرد: در حال حاضر هم با مشــکل 
جدی کمبــود لوکوموتیــوران مواجهیم؛ 
تعداد زیــادی لوکوموتیوران بازنشســته و 
فراخوان با سن های بالای 70 سال هم با اخذ 
مجوزهای ارفاقی در حال فعالیت در شبکه 

ریلی هستند. 
ما ظرفیت تأمین مالی و فــروش لیزینگی 
را هم داریم اما به شــرط آنکه ال سی مدت 
دار اعــم از ارزی یا ریالی به ما داده شــود تا 
مطمئن شویم که در موعد وعده داده شده 
مطالباتمان را دریافــت می کنیم بنابراین 
باید بــرای بازپرداخت تضامیــن لازم داده 
شود؛ کما اینکه خودمان برای ارقام سنگین 
قراردادهای داخلی هــم فاینانس کرده ایم 

ولی تضامین لازم را گرفته ایم.

خریدار  با وجود آغاز اصلاحات اقتصادی 
دولت و اصــلاح نظام پرداخــت یارانه برای 
چند قلم کالا، هنــوز ارز 4200 بــه دارو و 
تجهیزات پزشکی تعلق می گیرد و تا زمانی 
که راه حلی دقیق پیدا نشــود، احتمالا این 

روند ادامه خواهد داشت.
 از بهار ســال ۱۳۹7 و به دنبــال آغاز روند 
تغییر در نرخ ارز، دولت وقت تصمیم گرفت 
به چند قلــم کالای اساســی، یارانه ارزی 
بدهد و به این ترتیــب، ارز 4200 تومانی با 
نرخ ثابــت، برای واردات ایــن کالاها و مواد 
اولیه موردنیاز برای تولیــد آنها، تخصیص 

یافت.
در ســال های گذشته، بســیاری از فعالان 
اقتصادی و بخش خصوصی از تخصیص این 
ارز انتقــاد کرده و از لزوم حرکت به ســمت 
شفاف ســازی و تک نرخی شدن ارز سخن 
گفته بودند. با این وجود ســرانجام تصمیم 
نهایی برای این موضوع به دولت ســیزدهم 
رســید و دولت در هفته های گذشــته گام 

نخست برای اصلاح نرخ ارز را برداشت.
با وجود آنکــه فعالان صنعــت دارو یکی از 

اصلی ترین منتقدان ایــن ارز بودند، هنوز 
دولــت ارز ترجیحی دارو را حــذف نکرده 
و به نظر می رســد تــا زمان نهایی شــدن 
راه های جایگزین بــرای جلوگیری از بروز 
مشکل برای مردم و بیماران این روند ادامه 
خواهد داشــت. محمود نجفی عرب رییس 
کمیسیون اقتصاد ســلامت اتاق بازرگانی 
تهران  در گفت وگو با ایســنا، از مشکلات به 
وجود آمده برای صنعت دارو پس از اجرای 
طرح ارز ترجیحی می گوید و معتقد اســت 
بایــد در ماه های آینده، راهــی برای حذف 
این ارز در بخش دارو نیز پیدا شود. هرچند 
او معتقد اســت بایــد پیش از اجــرای این 
سیاست، راه های فشار جدید بر مردم بسته 

شود.

 پس از اجرای سیاست های اصلاحی 
دولت، آیــا در رونــد پرداخت ارز 
ترجیحی دارو تغییری ایجاد شــده 

است؟
با توجه به اینکه هنــوز راه حلی برای انجام 
حمایت های جایگزین از مــردم و بیماران 

نهایــی نشــده، ارز دارو قطع نشــده و در 
ماه های گذشته نیز تخصیص یافته است. در 
واقع در رابطه بــا کالاهایی مانند مرغ و تخم 
مرغ، روغن و نان امکان طراحی برنامه های 
حمایتی مانند حمایت نقــدی یا کالابرگ 
وجود دارد و از این رو اعمال سیاســت های 
اصلاحی راحت تر است اما با توجه به اهمیت 
قیمت تمام شــده دارو برای مردم تا زمانی 
که راه حل جایگزینی وجود نداشــته باشد، 
احتمالا ایــن ارز همچنان تخصیص خواهد 

یافت.

 آیا برنامه زمانی دقیقی برای حذف 
ارز دارو ارائه شده است؟

فعلا هیچ زمان بندی مشخصی وجود ندارد 
اما براورد ما این است که تا نیمه سال جاری 
زمان نیاز خواهد بود تا زیرساخت های لازم 
بــرای طرح های جایگزیــن طراحی و قابل 
اجرا شود و از این رو اگر شرایط برای حذف 
فراهم شــود نیز این موضوع به چند ماه بعد 
موکول خواهد شــد. فعلا کــه در دو ماهه 
ابتدایی ســال این ارز تخصیص پیدا کرده و 

احتمالا همین روند در ماه های پیش رو نیز 
ادامه خواهد داشت.

 چه گزینه هایی برای جایگزینی ارز 
4۲00 تومانی در صنعــت دارو مطرح 
شــده تا حمایت از مردم را همچنان 

ادامه دهد؟
همانطور که ما در ســال های گذشته بارها 
اعلام کرده ایم، بهترین گزینه موجود برای 
انتقال حمایت ها، استفاده از ظرفیت بیمه ها 
خواهد بود. در واقع با تغییر این سیاســت، 
به جــای اینکه حمایت در حلقه نخســت و 
زمان تولید اجرایی شــود، بــه حلقه پایانی 
انتقال یافته و مســتقیما به دســت مصرف 
کننده نهایی می رسد. به این ترتیب قیمت 
دارو برای مردم تغییری نخواهد کرد و مابه 

التفاوت قیمت را بیمه ها پرداخت می کنند.

 آیا بیمه ها در شــرایط فعلی، توان 
اجرایی و مالی لازم بــرای انجام این 

حمایت را دارند؟
اصلی ترین بخش این طــرح زمانی اجرایی 

خواهد شــد که دولت منابعی کــه تا امروز 
بــرای ارز 4200 تومانــی دارو در نظــر 
می گرفته را به شکل ریالی در اختیار بیمه ها 
قرار دهد. به این ترتیب هم راه رانت و فساد 
بسته می شــود و هم حمایت نهایی از مردم 
بدون مشکل ادامه خواهد یافت. البته باید به 
این نکته توجه کرد که تاخیرها و تعلل هایی 
که تا امروز در تخصیــص ارز 4200 تومانی 
داشــتیم، نباید در بحث حمایــت ریالی از 
بیمه ها ادامه پیدا کند. در ماه های گذشــته 
بارها شاهد آن بودیم که تاخیر در تخصیص 
ارز، واردکنندگان با مشکلات جدی مواجه 
شده اند و همین موضوع بر بازار دارو تاثیرات 
منفی گذاشــته اســت. اگر بنا باشد همین 
روال در رابطه بــا تامین مالــی بیمه ها نیز 

ادامه پیدا کند، کار دشوار خواهد شد.

بخش خصوصی ایران آماده مشارکت در بازسازی سوریه است
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سامانه های سرمایشی ۳۰۰ دستگاه اجرایی 
پایتخت قطع شد

 با اســتفاده از ســامانه های مبتنی بر اینترنت اشــیا، دســتگاه های 
سرمایشــی حدود ۳00 اداره و دســتگاه اجرایی شــهر تهران، توسط 

کارشناسان برق پایتخت، از راه دور قطع شد.
بــه گــزارش روابط عمومی شــرکت توزیــع نیروی بــرق تهران 
بزرگ، مجری طرح کنترل بار سرمایشــی در بســتر IOT  شرکت 
توزیع نیروی برق تهران بزرگ در حاشــیه برگــزاری مانور ارزیابی 
ســامانه های کنترل از راه دور دســتگاه های سرمایشــی اداره های 
پایتخت گفت: بر اســاس مصوبه هیات وزیران مقرر شده است همه 
اداره ها طی سال جاری با هدف کاهش بار شبکه برق، در ساعت های 
اداری مصرف برق خود را حداقل ۳0 درصد نســبت به مدت مشابه 
سال گذشــته کاهش دهند و اطلاع رســانی کافی به همه اداره ها و 
دستگاه های اجرایی شــهر تهران، انجام شده و آموزش های لازم نیز 
توسط کارشناسان این شرکت به منظور شناسایی روش های کاهش 

مصرف برق ارائه شده است.
نقی اکبرپور افزود: بــا هدف افزایش رویــت و کنترل پذیری در بخش 
مشترکان اداری، همه اداره ها و دستگاه های اجرایی شهر تهران مجهز 
به کنتورهای هوشــمند شــده و همچنین با نصب ســامانه های ویژه 
و با استفاده از فناوری اینترنت اشــیا، امکان قطع و وصل دستگاه های 
سرمایشی اداره ها و دستگاه های اجرایی هدف در شهر تهران از راه دور 

فراهم شده است.
وی خاطرنشان کرد: طی فرآیند مدیریت شبکه توزیع برق، هم زمان با 
افزایش بار شبکه در ساعت اوج مصرف، در صورت نیاز اقدام به قطع برق 
سامانه های سرمایشی اداره های دارای تفاهم نامه همکاری خواهد شد 
که این اقدام می تواند تاثیری قابل ملاحظه در کاهش مصرف در شرایط 

بحرانی داشته باشد.
با هدف ارزیابی آمادگی ســامانه های کنترل از راه دور دســتگاه های 
سرمایشی اداره های شــهر تهران، طی مانوری ضربتی، ضمن رصد بار 
لحظه ای و مصرف برق ایــن اداره ها از طریق کنتورهای هوشــمند، با 
ارسال پیامک و اعلام به آنها، دستگاه های سرمایشی بالغ بر ۳00 اداره 
شهر تهران، از راه دور قطع و آمادگی ســامانه ها در شرایط اضطراری و 
همچنین چگونگی تاثیر این اقدام بر بار شــبکه برق شــهر تهران مورد 

تحلیل و ارزیابی قرار گرفت.

مدیرعامل شرکت مدیریت شبکه برق اعلام کرد
 احتمال خاموشی مراکز مجاز استخراج رمزارز

 با افزایش مصرف برق
 مدیرعامل شرکت مدیریت شــبکه برق ایران گفت: چنانچه افزایش 
مصرف برق ســبب ایجاد محدودیت در تامین آن شــود، برق مراکز 
مجاز استخراج رمزارز با اعلام از سوی دیسپاچینگ ملی قطع خواهد 

شد.
 روند افزایش دمای هوا در روزهای آینده میزان مصرف برق را به شدت 
بالا خواهد برد و براین اســاس وزارت نیرو و صنعت برق با هدف تامین 
برق پایدار سلسله اقدام هایی را در دستور کار قرار داده اند تا وقفه ای در 

تامین برق ایجاد نشود.
»همایون حائری« معــاون برق و انرژی وزیر نیرو این سلســله اقدام ها 
را یک صد برنامــه عملیاتی صنعت برق نام گذاری کرده و گفته اســت: 
این ۱00 برنامه شــامل ۳۸ برنامــه مربوط به تولید بــرق و واحدهای 
نیروگاهی، ۳۱ برنامه مدیریت مصــرف و تقاضای موثر، ۱۶ برنامه برای 
آمادگی مطلوب شــبکه برق و ۱5 برنامه نیز برای مدیریت هماهنگی با 

استان ها است.

حائری گفت: ۶ هزار مگاوات تابستان امسال به مدار خواهد آمد،  از این 
رقم حدود 4 هزار و 500 مگاوات از بخــش نیروگاه های حرارتی، 500 
مگاوات مربوط به نیروگاه های تجدیدپذیر و حدود هزار و ۱۱۳ مگاوات 
نیز با استفاده از شرکت های دانش بنیان ارتقا داده شده و به مدار خواهد 

آمد.
وی خاطرنشــان کرد: حدود 75 درصد برنامه ارتقــای توان نیروگاه ها 

انجام شده و تا پایان اردیبهشت ماه به طور کامل انجام خواهد شد.
مدیریت مصرف برق مراکــز مجاز و غیرمجاز اســتخراج رمزارز نیز در 
قالب این یک صد برنامه عملیاتی مطرح شده است و در این باره و به نقل 
از روابط عمومی شــرکت مدیریت شــبکه برق ایران »مصطفی رجبی 
مشهدی« گفته است که دســتگاه های مجاز استخراج رمزارز در زمان 
اوج مصرف برق در صورت بروز محدودیت با اعلام دیسپاچینگ ملی از 

شبکه خارج می شوند.
وی افزود: اکنون ۱۱۸ مرکز مجاز استخراج رمزارز در کشور فعال است 

که این مراکز معادل 200 مگاوات برق مصرف می کنند.
ســخنگوی صنعت برق ادامه داد: با ورود به زمــان اوج مصرف برق، در 
صورت بروز محدودیت در تامین برق موردنیاز کشــور، برق این مراکز 
با اعلام مرکز دیســپاچینگ ملی قطع خواهد شد تا پایداری شبکه برق 

کشور حفظ شود.
رجبی مشــهدی گفت: تاکنون 7 هزار و 55 مرکز غیرمجاز اســتخراج 
رمزارز کشــف و تعداد 2۳۳ هزار و 2۱۱ دستگاه ماینر جمع آوری شده 

است.
وی ادامه داد: مراکز غیرمجاز کشــف شده تاکنون معادل ۹74 میلیون 
کیلووات ساعت برق مصرف می کردند که با کشف آن ها این بار از شبکه 

برق حذف شده است.
ســخنگوی صنعت برق افزود: هزینه برق مصرفی دریافت شده از این 
مراکز غیرمجاز 40 برابر متوســط نرخ برق یارانه ای و سه برابر نرخ برق 

صادراتی است.
رجبی مشهدی خاطرنشان کرد: قطع جریان برق مرکز متخلف و ضبط 
دســتگاه بدون امکان آزادســازی مجدد از جمله مجازات های در نظر 

گرفته شده برای متخلفان در این بخش است.
ماینر، دستگاه تولیدکننده رمزارز است. رمزارز نوعی دارایی دیجیتال 
است که به طور غیرمتمرکز تولید و نگهداری می شود و برای استخراج 
رمز ارزها باید محاســبات ریاضی پیچیده ای توســط رایانه به صورت 

مستمر انجام شود که مستلزم مصرف برق زیادی است.
متوسط انرژی موردنیاز برای اســتخراج هر بیت کوین به عنوان اولین 
رمزارز ساخته شــده، حدود ۳00 مگاوات ســاعت برآورد می شود که 
این انرژی به صورت متوســط معادل مصرف برق بیش از ۳5 هزار واحد 

مسکونی در یک روز است.
به اســتناد تخمین مراجع بین المللی )Cambridge، 202۱( در حال 
حاضر متوســط مصرف برق ســالانه کل شــبکه جهانی بیت کوین در 
حدود برابر ۹۶ میلیارد کیلووات ساعت برآورد می شود که این مقدار از 
مصرف سالانه برق در کشورهایی مانند بلژیک، فنلاند و اتریش بیشتر 

است.

و نیر

خریدار   مدیر گــروه مطالعات انرژی وین 
گفت: روســیه رقیب جدی برای گاز ایران 
اســت و از هیچ تلاشــی برای حاشــیه ای 
کردن ایــران در بــازار گاز صرفنظر نکرد. 
ایران از اواسط دهه ۱۹70 میلادی به اتحاد 
شــوروی ســابق گاز صادر می کرد. یکی از 
اقدامات اشتباه ایران در اولین ماه های پس 
از پیروزی انقلاب اســلامی، متوقف کردن 
صادرات گاز به شوروی ســابق بدون دلیل 

مشخص و کارشناسی شده بود.
فریدون برکشــلی ، با اشــاره بــه جایگاه 
ایران در بازار گاز و اوضــاع تقاضای آن طی 
سال های گذشته اظهار داشت: کلید بحث 
انرژی و نقشــه راه گذار انرژی از مسیر گاز 
طبیعی و گاز طبیعی مایع شــده اســت. به 
اعتقاد بنده اشــتباه محاســبه ای که انجام 
شد، این بود که دنیا و علی الخصوص اتحادیه 
اروپا، اسیر شعارهای کم محتوا و بی پشتوانه 
علمی و عملی شــد. کنوانســیون تغییرات 
آب و هوایــی پاریس در 20۱5 را کســانی 
طراحی کردند که شــاید کمترین اطلاع و 
اشرافی نسبت به ســاختار جهانی بازار نفت 
و گاز و زغال سنگ و انرژی های تجدیدپذیر 

نداشتند.
 آلمان بیش از 70 ســال گاز طبیعی فراوان، 
ارزان و بی دغدغه از شوروی و سپس روسیه 
دریافت می کرد. تلاش جدی و موثری برای 
تنوع بخشــیدن به منابع تامین انرژی خود 
نداشت و در یک کلام بگویم که بحث امنیت 
و تامین انرژی را به سخره گرفته بودند. حالا 
هم هزینــه آن را می خواهند کــه عمدتا از 

طرق سیاسی و ابزار تحریم بپردازند. 

دیپلماسی انرژی برایمان آشنا نیست
وی افزود: وقتــی که به ابتــکار جمهوری 
اســلامی ایران، مجمع جهانی کشورهای 
صادر کننده گاز تاســیس شــد، جان کلام 
مجمع همین بــود که دوره گــذار انرژی از 
مســیر گاز می گذرد، همــه می دانیم که ما 
در بخــش گاز قابلیت هــای فوق العاده ای 
داریم، امــا جملگــی، بالقوه هســتند. در 
مخــازن؛ گاز زیادی داریم، امــا گاز در چاه 
کافی نیســت. گاز باید بیرون بیاید و با طی 
مراحل و مســیرهای دشــوار به بازارهای 
مصرف برسد. البته این مشــکل را در نفت 
هم داریم. تبدیــل ظرفیت ها و قابلیت های 
بالقوه به ثــروت نیازمند ســرمایه گذاری، 
فن آوری و دیپلماســی مترتب بر آن است. 
اکنون هم به نظرم که ما از واژه دیپلماســی 
انرژی خوشمان آمده و غالبا سخاوتمندانه 
از آن اســتفاده می کنیم. شاید به خاطر این 
که درک درستی از آن نداریم. فقط انتهای 
مسیر را دیپلماســی انرژی تلقی می کنیم 
و فرایند را نادیده می گیریم و یا به درســتی 
با واژه دیپلماســی انــرژی آشــنایی پیدا 
نکرده ایم. البته گاز در ایران نســبت به نفت 
و حتی فراورده های نفتی، ســابقه کوتاهی 

دارد.

اوکراین در حین جنگ همچنان از 
خطوط لوله گاز روسیه محافظت می کند

مدیر گروه مطالعات انرژی وین تصریح کرد: 
بحــران اوکراین، تیرگی جــدی و احتمالا 
دوام دار و پردامنه روابط روســیه با اتحادیه 
اروپا، برای گاز ایــران فرصت هایی را فراهم 
آورده اســت، این موضوع هم در ایران و هم 
در اروپا، مورد بحث اســت. ما وقتی در مورد 
صادرات گاز بــه اروپا صحبــت می کنیم، 
منظور اصلی مان، صــادرات گاز طبیعی از 

طریق خــط لوله اســت. در حقیقت همین 
ساختار از صادرات هم هست که کشور مبدا 
با کشــورهای مقصد و مرزهای مسیر عبور 
گاز، پیوند ژئواســتراتژیک ایجاد می کند. 
در واقع یکی از مهم ترین عناصر محاسبات 
مسکو برای ورود به خاک اوکراین هم همین 
بود و البته تا همین حالا هم هست. می بینیم 
که امریــکا و اتحادیه اروپــا و بلوک غرب، 
روســیه را تحریم کرده اند، اما گاز همچنان 
در حــال انتقال اســت. نیروهــای نظامی 
اوکراین هــم در حین جنگ هنــوز مراقب 
حفظ امنیــت خطوط لوله و انتقــال گاز به 

اروپا هستند.

دو دهه را در صادرات گاز از دست دادیم
وی تاکید کــرد: در هر حال ایــن امکان و 
پتانســیل برای کمک به تنوع بخشیدن به 
سبد انرژی و گاز اروپا وجود دارد اما اگر عزم 
این تصمیم در نظام حکمرانی کشور وجود 
داشته باشد. ما در صادرات گاز دو دهه مهم 
را از دســت دادیم، بنابراین برای جبران آن 
باید برای دو دهه آینده، قدم های خیلی مهم 

و خیلی بزرگی برداریم.

برای صادرات به کویت و پاکستان 
خوشبینم

  برکشــلی درباره صادرات گاز به کشورهای 
همسایه بیان داشت: صادرات به کشورهای 
همسایه آســان تر از صادرات به کشورهای 
اروپایی نیســت. صادرات به ترکیه و عراق 
در جریان اســت. صادرات به کویت، جدید 
اســت. در مورد پاکســتان و هنــد تحت 
عنوان خط لوله آســیایی یا خط لوله صلح، 
بیش از ســه دهه فقط حرف زدیم، اما هنوز 
هم دیر نیســت. نگرش ما در بحث صادرات 
گاز، شــبیه صادرات نفت اســت. در واقع 
تصمیم گیــران و مذاکره کننــدگان هــم 
جملگی نفتی هســتند، با دیــد و با نگرش 
بازار نفت به بازار گاز نگاه می کنیم. صادرات 
گاز فــروش تک محموله و یا مــدت دار 2 یا 
۳ ســاله نیســت. صادرات گاز یــک پیوند 
طولانی اســت که حداقل آن 20 ســال و 
عموما خیلی فراتر از آن اســت، البته همین 
ماهیت طولانی مــدت؛ قراردادهای گاز هم 
تصمیم گیری را دشوار می کند، این مسئله 
در مورد طرف خریدار هم مطرح هست. این 
بخشی از مبحث دیپلماســی انرژی است، 
محاسبات به ناچار باید دقیق و جامع باشد. 
روند رشد مصرف داخلی گاز باید برای چند 

دهه محاسبه شــود. در هر حال بنده برای 
کویت و پاکستان خوش بین هستم. عمران 
خان برای خط لوله گاز ایران به پاکســتان 
علاقمند و جــدی بود، اما مشــکلات مالی 
داشــتند اما نمی دانم که تیم شــریف چه 
برنامه ای دارند و آیا تماس هــای تازه ای را 

برقرار کرده اند یا خیر.

امکان همکاری با عربستان و کویت 
روی آرش را داریم؟

وی در ادامــه بــه موضــوع میــدان آرش 
پرداخت و گفت: در مورد میدان مشــترک 
آرش باید عرض کنم که بــرای ما همه چیز 
در مورد خلیج فــارس و خاورمیانه از منظر 
سیاســی دیده می شــود که البته تا حدی 
طبیعی اســت. اما اگر بخواهیــم به آرش 
از منظر اقتصاد انرژی نگاه کنیم، ما ســاز و 
کار ورود به همــکاری مشــترک با کویت 
و عربســتان را در این میــدان و همچنین 
ســرمایه گذاری و فــن آوری و ارتباطــات 

بین المللی کافی نداریم.

گاز بحرانِ صفر می خواهد
مدیر گروه مطالعات انرژی وین تاکید کرد: 
برای کار جــدی در بخش گاز مــا باید یک 
دوره 20 ســاله بحرانِ صفر را داشته باشیم. 
گاز در بحران رشــد نمی کنــد. در واقع از 
همین روی است که گاز ما داخلی شده. در 
مصرف داخلی هم بخش اعظم آن حرارتی 
است. بی مبالاتی ها، هزینه همکاری را بالا 
می برد، در این رابطه قرارداد کرسنت، یک 
آزمون ناموفق بــود. ثبــات در تصمیمات 
و عزم به انجام پروژه را باید در عمل نشــان 

دهیم.

توقف صادرات به شوروی بلای جان 
گاز ایران شد

    وی در ادامه بیان داشــت: با احتمال حذف 
نسبی روســیه از بازار گاز طبیعی، قطر حالا 
قــدرت گازی اول دنیا می شــود. گاز قطر 
ال.ان.جی اســت. بنابراین برخلاف روسیه، 
به معنای تجاری، رقیب درجــه یک ایران 
نیست. روســیه رقیب جدی برای گاز ایران 
است و از هیچ تلاشی برای حاشیه ای کردن 
ایــران در بــازار گاز صرفنظر نکــرد. ایران 
از اواســط دهه ۱۹70 میلادی بــه اتحاد 
شــوروی ســابق گاز صادر می کرد. یکی از 
اقدامات اشتباه ایران در اولین ماه های پس 
از پیروزی انقلاب اســلامی، متوقف کردن 

صادرات گاز به شوروی ســابق بدون دلیل 
مشخص و کارشناسی شده بود.

هلدینگ مشترک گازی ایران و قطر 
تشکیل می شود؟

برکشلی خاطرنشــان کرد: در هر صورت، 
رقابت در بازارها عادی و همیشــگی است. 
اما ما با قطــر زمینه همــکاری داریم، قطر 
می توانــد بخشــی از گاز طبیعــی مخازن 
مشــترک ما در گنبد پارس را بهره برداری 
و بر اســاس قرارداد پس از تبدیــل به گاز 

مایع شده، صادر کند. 
البته گاز طبیعی مایع شــده به هر مقصدی 
قابل عرضه اســت. شــاید حتی ایران برای 
میدان آرش هم قطــر را وارد کنــد. یعنی 
یک هلدینگ مشــترک ما بین ایران و قطر 
تشکیل شود و با کویت و عربستان در آرش 

کار کنند.

ایران اسیر رقابت های روسیه؛ این بار 
در آسیا

وی با بیان اینکه جغرافیــای انرژی جهان 
حتــی پیــش از بحــران کنونی روســیه، 
اوکراین و غرب، در حال تغییر و دگردیسی 
بود، افزود: معادلات تازه ای وارد بازار شــده 
است. دیپلماسی انرژی با دیپلماسی محیط 
زیست و دیپلماســی دوران گذار با یکدیگر 
گــره خورده انــد. اتحادیه اروپا روســیه را 
بخشــی از خانواده اروپایــی نمی خواهد. 
روســیه بــه طــور فزاینــده ای در حــال 
جنوب گرایی اســت. ایران در آسیا، باز هم 
اسیر رقابت های روســیه، این بار در محیط 

آسیا خواهد شد.

اروپا در چندراهی گاز روبلی، حربه 
میلیتاریستی امریکا یا خرید از ایران

    مدیر گروه مطالعات انرژی وین ادامه داد: 
اما اروپا هم بیش از 40 درصــد از گاز و 25 
درصد نفت و فراورده های نفتــی خود را از 

روسیه دریافت می کند.
 در یــک کلام اروپــا و به خصــوص آلمان، 
بدون گاز روسیه به ســرعت، صنعت زدایی 
می شــود. اروپایی ها ســال های ســختی 
در پیش رو دارند. هفتاد ســال از گاز ارزان 
روســیه و چتر حمایتی امریــکا و ناتو بهره 
برده اند. حالا باید برای ناتو پول خرج کنند 
و گاز را هــم به روبل بخرند یا اصلا نداشــته 
باشند. سن متوســط اروپایی ها از 50 سال 
فراتر رفته است. قاره ای مرفه، اما سالخورده 

و به شــدت نیازمند انــرژی و ایــران یک 
فرصتی است که امریکا، اروپا را از دسترسی 
به آن محروم ساخته اســت. انرژی را به یک 
حربه میلیتاریستی و نظامی تبدیل کرده و 
در سال 2020 ذخایر استراتژیک خود را با 
نفت 40 دلاری پر کرده و حالا ۱00 دلار به 

اروپا صادر می کند.

ابتکاری که برای ایران ژئواستراتژیک 
و مهم است....

وی در ارزیابی جایگاه کشــورهای همسایه 
دارنده گاز در بازار اذعــان کرد: در ارتباط با 
همســایگان ایران، به طوریکــه می دانیم، 
عمومــا قــدری گاز دارند، نه چنــدان که 
بخواهند رقیــب ایران باشــند. اما مصرف 
داخلی شــان محدود اســت. ابتــکاری که 
برای ایران ژئواســتراتژیک و مهم اســت، 
تبدیل شــدن بــه یک هــاب یــا کریدور 
گازی چیزی شــبیه نقش اتریــش در اروپا 
اســت. ایران زیرســاخت های قدرتمند و 
درهم تنیده لجستیکی و خطوط لوله دارد. 
گاز خیلــی جنبه فصلــی دارد. در ماه هایی 
مصرف بالاست، اما در مواقعی پایین است. 
مانند قــرارداد عبور گاز از ترکمنســتان به 
آذربایجان. همسایگان شــمالی ایران هم 
عموما ســرزمین های محصور در خشکی 
هســتند، بنابراین تمایل و انگیزه همکاری 

را دارند.

از ظرفیت های اکو هم استفاده نکردیم
برکشــلی گفت: پیمان اکو که دبیرخانه آن 
در تهران واقع اســت، قدمت 50 ساله دارد. 
این پیمان بیــن ایران، ترکیه و پاکســتان 
بــود. البته پیش تر بــه نحــوی امریکا هم 
حضور داشــت. پس از فروپاشــی شوروی، 
جمهوری هــای تــازه تاســیس، بــه اکو 
پیوســتند. به اعتقاد بنده ما از ظرفیت های 
اکو هــم اســتفاده نکردیم. تلاشــی برای 
گســترش آن و شاید تشــویق کشورهایی 
مانند هندوســتان و امارات متحده عربی یا 
عمان برای عضویت در اکو انجام نگرفت. اکو 
می توانســت و یا می تواند به یک همگرایی 
انرژی هــم مبدل شــود. پیشــنهادات و 
طرح های اولیه هم ارائه شــد. البته روسیه 
هم نقش بازدارنده ای در شــکل گیری یک 

هم گرایی جدی داشت.

برای صادرات گاز، در شرایط حالا یا 
هرگز قرار داریم

وی با بیان اینکه جغرافیای گازی جهان در 
حال تغییر است، افزود: اما برای بازیگری در 
این میدان وسیع نیازمند یک دوره طولانی 
از بحران زدایی و پرهیز از تشــنج منطقه ای 
و بین المللی هستیم. شــرایط با بیم و امید 
همراه است. به شدت لازم داریم که تعدادی 
کمپانی های صاحب نام و شــناخته شــده 
بین المللی را در بخش گاز وارد کنیم. اعتماد 
جهانی منبعث از پارامترهایی است که دنیا 
آنها را می شناســد و با همان ادبیات روابط 
اقتصادی خود را تنظیم می کند. از نظر رتبه 
امنیت ســرمایه گذاری تمام همســایگان 
جنوبی ما در میان رتبه های یک تا بیســت 
هستند. ایران تنها کشــور منطقه است که 
در رتبــه ۱00 به بعد قرار گرفته اســت. در 
هر حال باید گفت در نفــت و گاز، قدرت از 
ســرچاه بیرون می آید. نفت و گاز ته چاه به 
حساب نمی آید. به نظر بنده برای صادرات 
گاز ایــران، در شــرایط حالا یــا هرگز قرار 

داریم.

رویکرد تشویقی وزارت نیرو 

پاداش صرفه جویی برق ماهانه از 45 هزار تا 450 هزار تومان
خریدار   بررســی رویکرد تشویقی وزارت 
نیرو برای صرفه جویی برق، بیانگر آن اســت 
که یک مشترک واقع در مناطق گرمسیری 
فرصــت دارد با صرفه جویــی ۳0 درصدی، 
ماهانه 450 هزار تومــان پاداش کم مصرفی 
دریافت کند. رویکرد تشویق محوری وزارت 
نیرو در بخش برق اخیرا بــا یک اخبار جالب 
توجه همراه شد. بر این مبنا، وزیر نیرو اعلام 
کرد، به ازای هر کیلووات ساعت صرفه جویی 
در مصرف برق با شرط استفاده زیر الگو، طی 
4 ماه خرداد، تیر، مرداد و شــهریور ماه سال 
۱40۱ معــادل 500 تومان پــاداش دارد.بر 
این اســاس پاداش های صرفه جویی شــده 
از ابتدای خرداد ماه ســال ۱40۱ بر قبوض 
مشترکان لحاظ شــده و اگر مشترکی علاوه 
بر پوشــش کامل هزینه برق خود مبلغی را 
از صنعت برق بســتانکار شــود، می تواند از 
طریق نرم افزار برق ایران )برق من( نسبت به 

دریافت پاداش ویژه خود اقدام کند.

پاداش صرفه جویی برق را از طریق
 نرم افزار برق من دریافت کنید

مشترکان صنعت برق می توانند، هم اکنون 

با مراجعه به نرم افزار برق ایران )برق من( از 
طریق پیوند گذاشته شده در )اینجا( نسبت 
به وارد کردن شناســه قبض خود و دریافت 
آخرین اطلاعات و جزئیات مصرف کســب 
اطلاع کرده و با استفاده از راهکارهای ساده 
صرفه جویی از طرح تشــویقی ویژه وزارت 

نیرو در 4 ماه پیش رو استفاده کنند.
با توجــه به این مســئله، محاســبه میزان 
پاداش دریافتی توسط مشترکان در مناطق 
مختلف می تواند از ابعاد پاداش های وزارت 

نیرو پرده برداری کند.

چگونه از پاداش های صرفه جویی برق 
استفاده کنیم

در همین راســتا، الگوی مصــرف برق در 
کشــور ما وابســته به شــرایط آب وهوایی 
محتلف در 5 دسته رده بندی شده است که 
شامل مناطق عادی، گرمسیر یک، گرمسیر 

دو، گرمسیر سه و گرمسیر چهار می شود.
بر ایــن اســاس مطابق اطلاعــات موجود 
در تارنمای شــرکت توانیر، میــزان الگوی 
مصرف رعایت شده در مناطق عادی معادل 
۳00 کیلووات ســاعت در مــاه، در مناطق 

گرمسیر یک معادل ۳000 کیلووات ساعت 
در ماه، در مناطق گرمسیر دو معادل 2000 
کیلووات ساعت در ماه، در مناطق گرمسیر 
ســه معادل ۱000 کیلووات ساعت در ماه 
و در مناطق گرمســیر چهــار معادل 400 

کیلووات ساعت در ماه تعیین شده است.
با توجه به ایــن موضوع و ثابــت بودن نرخ 
صرفه جویــی در هر یک از ایــن مناطق، در 
صورتیکه مشــترکان خانگی حاضر در هر 
منطقه با فرض اینک ســال گذشــته دقیقا 
معادل الگوی مصرف از انرژی برق استفاده 
کردند، با اقداماتی نظیر قراردادن دور کولر 

آبی از حالت تنــد به حالت کنــد، تعویض 
سیستم سرمایشی اســپیلت به کولر آبی، 
ســاماندهی روشــنایی و خامــوش کردن 
تلویزیون زمان اســتفاده نکردن می توانند 
نسبت به صرفه جویی اقدام کرده و از پاداش 

قابل توجه کم مصرفی استفاده کنند.

جزئیات فرصت پاداش صرفه جویی 
برق نسبت به مناطق مختلف

در این راســتا کاهش مصرف برق توسط هر 
مشترک در مناطق یاد شده معادل مصارف 
عــادی می تواند زمینه کســب پاداش های 

ارزنده برای مشترکان را مهیا کند.
بر اساس آمار، یک مشــترک عادی تنها با 
حذف مصارف غیر ضرور و صرفه جویی ۳0 
درصدی معادل ۹0 کیلووات ساعت نسبت 
به سال گذشــته خود می توانند پاداش 45 

هزار تومانی در هر ماه را کسب کند.
این میزان صرفه جویی در مناطق گرمسیر 
چهار رقم پــاداش را بــه ۶0 هــزار تومان 
می رساند. همچنین در مناطق گرمسیر سه 
پاداش با توجه به الگــوی ۱000 کیلووات 
ســاعاتی بــرای ۳0 درصــد صرفه جویی 

ماهانه رقــم ۱50 هــزار تومان برســاند.
مناطق گرمسیر دو نیز زمینه کسب پاداش 
۳00 هــزار تومانــی را بــرای صرفه جویی 
۳0 درصــدی در هر ماه برای مشــترک به 
وجود می آورد.در همین راســتا، بیشترین 
زمینه فرصــت برای کســب پــاداش در 
مناطق گرمســیر یک وجود دارد. جایی که 
صرفه جویی ۹00 کیلووات ســاعتی نسبت 
الگوی مصــرف ۳000 کیلووات ســاعت 
زمینه کسب پاداش 450 هزار تومانی برای 

مشترکان را به وجود می آورد.
این مســئله در حالی اســت که بــا حذف 
مصارف غیر ضرور برق در مناطق گرمســیر 
یک زمینه کاهــش مصرف بــرق از ۳000 
کیلووات ســاعت به ۱۶۳5 کیلووات ساعت 
به راحتی قابل انجام بــوده و می تواند زمینه 
کســب پاداش ۶۸2 هزار تومانی را در هر ماه 
مهیا کند.به معنای دیگر یک مشترک ساکن 
در مناطق گرمســیر یک نظیر جنوب استان 
خوزستان با صرفه جویی و استفاده برق برای 
فعالیت های مشــخص طی 4 ماه این قانون 
می تواند زمینه کسب پاداش 2 میلیون 7۳0 

هزار تومانی را برای خود مهیا کند.
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محققان چینی می گویند
غ موجب تقویت سلامت  خوردن تخم مر

 قلب می شود
محققان نشــان داده اند که چگونه مصرف متعادل تخم مرغ می تواند 

میزان متابولیت های سالم برای قلب را در خون افزایش دهد.
 به نقل از هلث لاین، یافته ها نشــان می دهد که خوردن یک عدد تخم 
مرغ در روز ممکن اســت به کاهش خطر ابتلاء بــه بیماری های قلبی 

عروقی کمک کند.
تخم مرغ منبع غنی از کلســترول غذایی اســت، اما حاوی انواع مواد 
مغذی ضروری هم اســت. شــواهد متناقضی در مورد اینکه آیا مصرف 

تخم مرغ برای سلامت قلب مفید است یا مضر، وجود دارد.
نتایج یک مطالعه در سال 20۱۸ شــامل تقریباً نیم میلیون بزرگسال 
در چین، نشــان داد افرادی که روزانه تخم مرغ می خورند )حدود یک 
تخم مرغ در روز( نســبت به افرادی که کمتر تخم مــرغ می خورند، به 
طور قابل توجهی کمتر در معرض خطر ابتلاء به بیماری قلبی و ســکته 
هستند.اکنون، برای درک بهتر این رابطه، محققان این کار یک مطالعه 
انجام داده اند که چگونه مصرف تخم مرغ بر نشانگرهای سلامت قلب و 

عروق در خون تأثیر می گذارد.
»لانگ پان«، سرپرست تیم تحقیق از دانشــگاه پکن چین، می گوید: 
»مطالعات کمی به نقش متابولیســم کلســترول پلاســما در ارتباط 
بین مصرف تخم مــرغ و خطر بیماری های قلبــی عروقی پرداخته اند، 

بنابراین ما می خواستیم به رفع این شکاف کمک کنیم.«
تجزیه و تحلیل آنها نشــان داد افــرادی که مقدار متوســط تخم مرغ 
 A۱ می خوردند دارای ســطوح بالاتر پروتئینی به نام آپولیپوپروتئین
 HDL در خون خود بودند که یک واحد ســازنده از کلســترول خوب
است. این افراد به خصوص مولکول های HDL بزرگ تری در خون خود 
داشتند که به پاکسازی کلسترول از رگ های خونی کمک می کند و در 
نتیجه از انسدادهایی که می تواند منجر به حملات قلبی و سکته شود، 
محافظت می نماید.محققان همچنین ۱4 متابولیت را شناسایی کردند 
که با بیماری قلبی مرتبط هســتند. آنها دریافتند شــرکت کنندگانی 
که تخم مرغ کمتری می خوردند، در مقایســه با افــرادی که تخم مرغ 
می خوردند، سطوح پایین تری از متابولیت های مفید و سطوح بالاتری 

از متابولیت های مضر در خونشان داشتند.
به گفته محققان، مطالعات بیشــتری برای تأیید نقش علیّ متابولیت 
های لیپید در ارتباط بین مصرف تخم مرغ و خطر ابتلاء به بیماری های 

قلبی عروقی مورد نیاز است.

ح پیشگیری از افت تحصیلی در دانشگاه ها  طر
اجرا می شود

مدیر کل دفتر مشــاوره و سلامت سازمان امور دانشــجویان از اجرای 
طرح بزرگ پات )پیشگیری از افت تحصیلی( خبر داد و گفت: این طرح 

از مهر ماه سال آینده اجرایی می شود.
دکتر ابراهیم نعیمی درباره دلیل مراجعات دانشجویان به مراکز مشاوره 
بعد از دوره کرونا گفت: با توجه به دو ســال حضور دانشجویان در خانه 
و مسائل حل نشده ای که در درون خانواده ها وجود داشته، باعث شده، 
تنش ها و تعارضات دانشــجویان در درون خانواده افزایش یابد و اکنون 
با بار روانی حل نشــده، استرس ها و فشــارهای روانی به مراکز مشاوره 
مراجعه کنند.وی ادامه داد: بر همین اســاس اولیــن اولویت آموزش 
مراکز مشــاوره، ارائه مهارتی هایی است که دانشــجویان بتوانند خود 

انگیخته از پس معضلات خود برآیند.

مدیر کل دفتر مشاوره و سلامت سازمان امور دانشجویان افزود: بیشتر 
معضلاتی که در حال حاضر دانشــجویان به آن دلیل به مراکز مشاوره 
مراجعه می کنند، در وهله اول حوزه های ارتباطی اســت. دانشجویان 
این مشــکل را هم در درون خانواده، هم در رابطه بــا تعامل با دیگران و 
هم در رابطه اســتاد و دانشــجو دارند.وی ادامه داد: مسائل و مشکلات 
تحصیلی دلیل دیگری اســت که باعث مراجعه دانشــجویان به مراکز 
مشاوره می شــود، در حال حاضر افت تحصیلی پنهان شده و معدل ها 

افزایش یافته ولی انباشت دانش کاهش یافته است.
نعیمی افزود: در نتیجه طرح بزرگ پات )پیشــگیری از افت تحصیلی( 
را کلید زدیم که از اول مهرماه ســال تحصیلی آینده شروع خواهد شد و 
بعد از ۳ ترم تلاش می کنیم که میزان مشروطی دانشگاه ها را به کم تر از 

نصف کاهش دهیم.

سردار رحیمی خبر داد
دستگیری ۲۷۸ اراذل و اوباش

رئیس پلیس پایتخــت از دســتگیری 27۸ اراذل و اوباش و مزاحمین 
نوامیس خبر داد و گفت: ۱25۳ خودرو که اقدام به دور و مزاحمت برای 

نوامیس می کردند هم توقیف شدند.
 سردار حسین رحیمی در حاشیه بازدید از نمایشگاه طرح اقتدار پلیس 
امنیت عمومی در جمع خبرنگاران، افزود: اولین مرحله از طرح برخورد 
با اراذل و اوباش، گردن کشــان، مزاحمین نوامیس در فضای حقیقی و 
مجازی توسط پلیس امنیت عمومی و پلیس فتا به مرحله اجرا گذاشته 
شــد.وی ادامه داد: این طرح ها در جهت انضباط جامعــه و برخورد با 

مخلان نظم و امنیت اجرا می شود.
فرمانده انتظامی پایتخت با اشــاره به اینکه برخــورد با اراذل و اوباش و 
مراکز ترویج دهنده فرهنگ غربی و قمارخانه ها در دســتور کار جدی 
پلیس پایتخت است، گفت: ۶۳ نفر از اراذل و اوباش سطح دار و عاملان 
تخریب و شــرارت و 22 نفر از اراذل و اوباشــی که اقدام به حمل سلاح 

غیرمجاز می کردند، دستگیر شدند.
رئیس پلیس پایتخت افــزود: همچنین 22 نفر از اراذل و اوباشــی که 
علاوه بر شرارت، اقدام به توزیع مشروبات الکلی و 4۸ شرور که اقدام به 
فروش مواد مخدر و داروهای روانگــردان می کردند هم در مراکز قمار و 

فساد دستگیر شدند.
وی با اشاره به اینکه در این مرحله از طرح اقتدار، ۱2۳ نفر از مزاحمین 
نوامیس دستگیر شده اند، گفت: به طور کلی 27۸ نفر از اراذل و اوباش، 
فروشندگان ســلاح ســرد و گرم غیرمجاز، فروشــندگان و نگهداران 

مهمات، گردانندگان مراکز قمار و … دستگیر شدند.
رحیمی بیان کرد: از این افراد 20 قبضه سلاح جنگی و شکاری، ۹ شبه 
سلاح و ۱2۳۸ عدد انواع فشنگ جنگی، 5۶ قبضه سلاح سرد و ۱0۳۸ 
لیتر مشروبات الکلی کشف شده است.رئیس پلیس پایتخت با اشاره به 
اینکه هفت دستگاه خودرو و موتور از این افراد توقیف شده است، گفت: 

۱25۳ خودرو به علت مزاحمت و »دور دور« توقیف شده است.
رحیمی در پایان با اشــاره به اینکه پلیس امنیت عمومی پایتخت ۱۳0 
عملیات پلیسی در این طرح انجام داده اســت، گفت: 4۹ واحد صنفی 
مرتبط با توزیع مــواد مخدر که پاتــوق اراذل و اوبــاش و محلی برای 

شرارت بودند هم شناسایی و پلمپ شدند.

شهر

مدیرعامل شــرکت مترو تهران گفت: ایستگاه خیابان 
شهدای هفدهم شــهریور در خط 7 شبکه مترو تهران 
یکصد و چهل و سومین ایستگاهی اســت که در مدار 

خدمت رسانی به مردم قرار می گیرد.
 مســعود درســتی مدیرعامل شــرکت مترو تهران از 
افتتاح ایســتگاه خیابان شــهدای هفدهم شهریور در 
خط 7 شبکه مترو تهران خبر داد و گفت: این ایستگاه 
در تقاطع خطــوط ۶ و 7 واقع شــده و یکصد و چهل و 
سومین ایســتگاهی اســت که در مدار خدمت رسانی 
به شــهروندان قرار می گیرد.مدیرعامل شرکت مترو 

تهران افــزود: پیرو وعده ای که اواخر ســال 
گذشــته و در جریان افتتاح ایستگاه بوستان 
گفتگو به مردم صبور پایتخــت داده بودیم، 
عملیات اجرایی ایســتگاه خیابان شــهدای 
هفدهم شــهریور تا قبــل از پایــان ۳ ماهه 
نخست ســال جاری تکمیل شــده و ظرف 
روزهای باقی مانده از خردادماه، امکان بهره 

برداری از آن وجود خواهد داشــت. ایستگاه مذکور در 
محدوده منتهی الیه ضلع شــرقی بازار بزرگ تهران و 
در منطقه ای پرترافیک و متراکم به لحاظ جمعیتی از 

منطقه ۱2 واقع شده است.
درســتی در ادامه به ســبک خاص معماری 
ایرانی- اســلامی ایســتگاه خیابان شهدای 
هفدهم شهریور اشــاره کرد و گفت: توجه به 
طراحی چشم نواز محیط داخلی و همچنین 
نمای بیرونی ایستگاه های شبکه مترو تهران، 
ضرورت انکارناپذیری است که طی سال های 
اخیر بیشــتر مدنظر قرار گرفته تا مسافران این وسیله 
حمــل و نقلی پرمخاطــب در مواجهه با آثــار هنری، 

جلوه های بدیعی را نظاره گر باشند.

مدیرعامل شرکت مترو تهران گفت: همزمان با افتتاح 
ایستگاه خیابان شهدای هفدهم شهریور و جمع آوری 
و انتقال کارگاه آن، بهســازی بخش باقی مانده از بلوار 
قیام در محــدوده حدفاصل چهارراه مشــهدی رحیم 
تا خیابان شــهدای هفدهم شــهریور به طول تقریبی 
2۳0 متر نیز انجام پذیرفته تا این بلــوار به طور کامل 
و با امکاناتی همچون مســیر ویژه دوچرخه ســواری، 
پیاده راه، ایستگاه های تاکسی و اتوبوس تندرو و فضای 
سبز ایجاد شده، با شکلی متفاوت نسبت به گذشته در 

اختیار شهروندان قرار گیرد.

مدیرعامل ســازمان بهشــت زهــرا )س( گفــت: با 
هماهنگی های صــورت گرفته ۱۱0 دســتگاه ون در 
محوطه بیرونی حرم بــه زائران مراســم ارتحال امام 

خمینی )ره( خدمات رسانی می کنند.
سعید غضنفری مدیرعامل سازمان بهشت زهرا )س( 
با اشاره اینکه پیش بینی ها و هماهنگی های لازم برای 
آماده سازی محوطه درونی و رینگ بیرونی حرم مطهر 

به منظور برگزاری یک مراسم باشکوه انجام شده است، 
گفت: امسال برای اولین بار شــرکت خودرو سرویس 
خدمات رســانی به زائران را در دستور کار قرار داده که 
این اتفاق خوب و ارزشــمندی است و ما از ظرفیت این 

مجموعه به نحو خوبی استفاده خواهیم کرد.
وی افزود: گزارشــی هم درباره این خدمات رسانی به 
حجت الاسلام والمسلمین انصاری دبیر ستاد ارتحال 

ارائه شد که مورد استقبال ایشان قرار گرفت.
وی با اشاره به تراکم جمعیتی مراسم روز ارتحال گفت: 
با شرکت های اتوبوس رانی، تاکسی رانی و مترو تهران 
هماهنگی هــای لازم صورت گرفته و ۱۱0 دســتگاه 
ون در محوطه بیرونی حرم به زائران خدمات رســانی 
می کنند و حضور شــرکت خودرو ســرویس هم قطعاً 

بسیار حائز اهمیت است.

غضنفری با تشکر از شرکت شهر سالم برای آمادگی 
به منظــور خدمات رســانی بهداشــتی و درمانی به 
زائران نیــز گفت: علاوه بــر اســتقرار نیروهای این 
شــرکت اخیراً ۸50 نفر از کارگران سازمان بهشت 
حضرت زهرا )س( توســط این شــرکت مورد پایش 
ســلامت قرار گرفت که این خدمت ارزشــمند قابل 

تقدیر است.

و متر

حرم

مهسا شــمس   انتشــار فیلــم هایی در 
فضای مجازی کــه یک طــرف آن پلیس 
است، با واکنش هایی در جامعه مواجه می 
شود که می بایســت واقع بینانه با این قبیل 
موضوعات برخورد کرد تا شــائبه ای برای 

مردم پیش نیاید.
 در هــر مجموعه ســازمانی ممکن اســت 
اتفاقاتی بیفتد که در افکار عمومی ذهنیت 
بدی نسبت به آن ســازمان ایجاد شود. اگر 
یک نفر رفتاری از این دست داشت ما نباید 
آن را بــه کل مجموعه منتســب کنیم؛ اگر 
چند پلیس بد برخورد می کننــد و یا چند 
پزشــک زیر میزی می گیرند نمی توان این 
موضوع را به همه منتسب کرد. درست است 
که پلیس وظایفی دارد و در راســتای انجام 
وظایفش باید پاسخگو باشد اما هیچکدام از 
اینها مجوزی نمی شود که برخوردی خارج 

از مأموریت انجام شود.
در روزهــای اخیــر فیلم هایــی در فضای 
مجازی از درگیــری پلیس با شــهروندان 
منتشر شــد که پلیس اعلام کرد در برخی 
از موارد ایــن فیلم ها صحــت دارد و مأمور 
نتوانســته صحنه را کنترل و با متهم درگیر 
شده اســت و برخی دیگر از این فیلم ها غیر 
واقعی اســت. این موضوع را بــا فرماندهان 

فراجا در میان گذاشتیم.

فرمانده انتظامی کل کشور: اغلب 
فیلم ها تقطیع شده است

سردار حسین اشتری در پاســخ به سوالی 
مبنی بر اینکه آیا درگیری های بین مأموران 
پلیس با مردم نسبت به سال های قبل بیشتر 
شده اســت یا خیر، گفت: این نکته را توجه 
کنید بسیاری از فیلم ها تقطیع شده بیرون 
می آیند و تــا زمانی که قبل و بعــد فیلم را 

ندیده باشیم نباید قضاوت کنیم.

وی افزود: در بســیاری از مــوارد زمانی که 
فیلم کامل از درگیــری بیرون می آید مردم 
حتی از رفتار پلیــس برای برخــورد با آن 

مجرم حمایت کرده اند.
فرمانده انتظامی کل کشــور گفــت: البته 
جایی که لازم باشد ما به همکاران مان تذکر 

می دهیم و از حق مردم دفاع می کنیم.

سخنگوی فراجا: معاندین با قصد 
مخدوش کردن چهره پلیس فیلم ها را 

منتشر می کنند
سردار مهدی حاجیان در گفتگو با خبرنگار 
مهر در پاســخ به ســوالی مبنی بــر اینکه 
واکنش فراجا به درگیری های پلیس با مردم 
چیســت گفت: کلیپ هایی کــه در فضای 
مجازی منتشــر می شــود یا بعضاً از سوی 

معاندین اســت یا افرادی که بــه هر دلیلی 
می خواهند چهره پلیس را مخدوش کنند.

وی با اشاره به اینکه معاندین سعی دارند با 
سو گیری های منفی و اهداف خاص چهره 
پلیس را در بین مردم خــراب کنند، گفت: 
افراد باید به این مساله توجه کنند که قبل و 

بعد یک کلیپ چه اتفاقی افتاده است.
البتــه در بعضــی از مواقــع رفتارهایی از 
همکاران ما ســر می زند که ما این رفتارها را 
تأیید نمی کنیم. البته منظورم این نیســت 
که تمام همــکاران ما رفتار بــدی دارند اما 
می خواهم بگویم این رفتارهــا در برخی از 

همکاران ما مشاهده می شود
ســخنگوی فراجــا گفــت: خیلــی از این 
کلیپ هــا جعلی اســت، به عنــوان مثال 
معاندین کلیپ های مربوط به ســال ۹۸ یا 

حتی ۹۶ را منتشــر کرده اند و گفته اند که 
مربوط به این بازه زمانی می شود.

به گفتــه وی، برخی از ایــن فیلم ها تقطیع 
شده است و صرفاً لحظه درگیری و برخورد 
پلیــس را نشــان می دهد و قبــل و بعد آن 

درگیری را نشان نمی دهد.
ســردار حاجیان گفــت: پلیــس اختیارات 
قانونــی دارد و همــه باید از فرمــان پلیس 
تمکین کننــد و نباید مقاومــت کنند. مهم 
نیســت فردی که پلیــس به آن دســتور و 
فرمان ایســت می دهد چه مقــام و منصبی 
دارد، مهم این اســت آن لحظــه آن فرد باید 
در آن نقطه متوقف شــود.وی گفت: البته در 
بعضی از مواقع رفتارهایی از همکاران ما سر 
می زند که ما این رفتارها را تأیید نمی کنیم. 
البته منظورم این نیســت که تمام همکاران 

ما رفتار بدی دارنــد اما می خواهم بگویم این 
رفتارهــا در برخی از همکاران ما مشــاهده 
می شود.ســردار حاجیان ادامــه داد: البته 
اگر رفتاری ببینیم با توجه به سیســتم های 
نظارتی که در فراجــا وجود دارد این افراد فرا 
خوانده می شوند، بازخواست می شوند و اگر 
جرمی انجام داده باشند قطعاً با آنها برخورد 
می شود.وی در پایان گفت: پلیس خدمتگزار 
مردم است و ما به هیچ عنوان خودمان را برتر 

از مردم نمی دانیم و نمی بینیم.

خانواده ها باید مشروعیت پلیس را از 
کودکی به فرزندانشان بیاموزند

امــان الله قرائی مقــدم جامعه شــناس در 
گفتگویی در پاسخ به اینکه باید چه اقدامی 
انجام دهیم تا شــاهد چنین برخوردهایی 
در آینده نباشــیم، گفــت: در عین حال که 
به خانواده ها و والدین بایــد قدرت پلیس، 
اقتدار پلیس، مشــروعیت و احتــرام آن را 
گوشــزد کنیم، باید پلیس را هم به کســب 
بیشتر آموزش روابط و مهارت های ادراکی 
و انسانی علاوه بر کســب مهارت های فنی 

دعوت کنیم.

مهارت فنی می تواند راهگشا باشد
مهارت فنی اولین مرحله مدیریت اســت، 
بعد از آن نیز مهارت انســانی قرار می گیرد. 
فردی که در این رده اســت بایــد علاوه بر 
مهارت فنی یعنی آگاهــی از پلیس و اقتدار 
و قدرت، مهارت ادراکی نیز داشــته باشد؛ 
یعنی بداند که با عملش چه لطمه ای ممکن 
است به نظام سیاســی، اجتماعی، اقتدار و 
شــخصیت پلیس و هم قطــاران خود بزند؛ 
به عبارت دیگر مهــارت ادراکی یعنی درک 
موقعیــت، درک فضــای اجتماعی و درک 

اینکه در چه رده ای است.

و شهدای هفدهم شهریور افتتاح می شود  ایستگاه متر

ونی حرم مطهر برای جابه جایی زائران استقرار ۱۱۰ ون در محوطه بیر

رئیس کل دادگستری استان تهران:

ورگیر تیز باشد قلم قضات باید در مواجهه با سارقان سابقه دار و ز
خریدار  رئیس کل دادگســتری اســتان 
تهران با تاکید بر اینکه در شــرایط فعلی و 
حجم پرونده ها، باید تعیین اوقات روزانه در 
اجرای احکام حداقل ۳0 مورد باشد، گفت: 
پرونده هــای بایگانی موقت نبایــد از چتر 

نظارتی قاضی اجرای احکام خارج باشد.
به نقل از قــوه قضاییه، به  منظــور »احصاء 
میدانــی و بــدون واســطه مشــکلات و 
چالش های موجود در فرایندهای قضایی« 
و »بررســی کمی و کیفی رســیدگی های 
قضایــی«، علــی القاصــی، رئیــس کل 
دادگســتری اســتان تهــران در صدر یک 
هیات قضایی از بخش های مختلف مجتمع 
قضایی بعثت و دادســرای ناحیه ۱۶ بازدید 

به عمل آورد.
رئیس کل دادگســتری اســتان تهران در 
جریان حضور شــش ســاعته خود در این 
مجتمع قضایی از بخش هــای مختلف آن 
بازدید به عمــل آورد و فرایندهــا و کیفیت 
رســیدگی های قضایی را به طور مســتقیم 

مورد بررسی قرار داد.
وی در جریــان بازدیــد از مجتمع قضایی 
بعثــت و دادســرای ناحیه ۱۶ بــا تعدادی 
از مراجعه کننــدگان دیدار کــرد و ضمن 
استماع مشــکلات حقوقی و قضایی آن ها، 

دستورات لازم را صادر کرد.
القاصی در بــدو ورود به مجتمــع قضایی 

بعثت نحــوه ثبت ورود و خــروج  مراجعین 
را مورد ارزیابی قرار داد و در ادامه از شــعب 

اجرای احکام بازدید کرد.

رعایت حقوق مردم و بایگانی صحیح 
اسناد و مدارک در پرونده ها

رئیس کل دادگســتری اســتان تهران در 
جریان بازدید از یکی از شعب اجرای احکام 
کیفری مجتمع قضایی بعثت یک شعبه که 
از نظر رعایت نظم در امور، تفکیک بایگانی 
راکد، موقت و میزان تعییــن اوقات نظارت 
زبانزد بود را مورد تقدیر قرار داد و همچنین 
در ادامه بازدید خود از بی نظمی موجود در 
یکی از شــعب اجرای احکام انتقاد کرد و بر 
رعایت حقوق مردم و حفظ اسناد و مدارک 
موجود در پرونــده ها و چیدمــان صحیح 
بایگانی و اســتفاده مناســب از تجهیزات و 

لوازم اداری تاکید کرد.
القاصــی در جریان ایــن بازدید بــا تاکید 
بر اینکه تعییــن اوقات در اجــرای احکام 
روزانه نباید کمتر از ۳0 مورد باشــد، گفت: 
پرونده هــای بایگانی موقت نبایــد از چتر 
نظارتی قاضــی اجرای احکام خارج شــود 
و ضــرورت دارد تا حداقل هر ســه ما یکبار 
بایگانی موقت توســط قاضی اجرای احکام 
مجددا مورد بررســی قرار گیــرد؛ چرا که 
ممکن اســت در ارزیابی مجدد تعدادی از 

پرونده ها به بایگانی راکد منتقل شود.
رئیس کل دادگســتری اســتان تهران در 
ادامــه بازدیــد از مجتمع قضایــی بعثت و 
دادســرای ناحیه ۱۶ روند »شناسنامه دار 
شدن پرونده های مســن« را مورد ارزیابی و 

مطالبه قرار داد.
وی در ادامه از شعبه شــورای حل اختلاف 
مســتقر در ایــن مجتمع قضایــی بازدید 
به عمــل آورد و موضوعــات پرونده هــای 
ارجاعی به این شــعبه و میزان مصالحه در 

این شعبه را مورد بررسی قرار داد.
القاصی همچنین در جریــان بازدید از یک 
شــعبه بازپرســی که عمدتــا پرونده های 
ســرقت و زورگیری را مورد رسیدگی قرار 
می دهد، بر لزوم برخــورد »بدون اغماض« 
و »قاطع« با ســارقان حرفه ای و سابقه دار و 

زورگیران تاکید کــرد و گفت: در خصوص 
ســارقان حرفه ای و زورگیرها از یک طرف 
حقوق جامعه و حق الناس در میان اســت و 
از طرف دیگر وقوع سرقت و زورگیری دارای 
پیامدها و تبعات منفی بسیار زیاد اجتماعی 
است که اگر به موقع، بدون ملاحظه، سریع و 
عبرت آموز با آن برخورد نشود، سبب ایجاد 

حس ناامنی در جامعه خواهد شد.
رئیس کل دادگستری استان تهران برخورد 
قاطع و جدی با سارقان حرفه ای و زورگیرها 
را انتظــار به حق جامعه از دســتگاه قضایی 
دانســت و گفت: در مورد فــردی که ابایی 
از ارتکاب مجدد به جرم نــدارد باید هم در 
صدور نوع قرارهای تامین در مرحله دادسرا 
و هم در صــدور احکام قضایــی در مرحله 
دادگاه بدون اغماض و بکارگیری اختیارات 
قانونی با وی برخورد کــرد و قلم قضات باید 
در مواجهه با سارقان ســابقه دار و زورگیر، 

تیز باشد.
وی در بخش پایانی بازدید از مجتمع قضایی 
بعثت با مراجعه کننده ای که از اتباع بیگانه 
بود، مواجه شد که به دلیل عدم داشتن اوراق 
هویتی در جریــان احقاق حقــوق خود با 

مشکلاتی برخورد کرده بود.
القاصی پس از اســتماع مشکلات حقوقی 
و قضایی این فرد به سرپرســت دادســرای 
ناحیه ۱۶ دســتور داد تا با قیــد فوریت و با 

درنظرگیری شــرایط خاص این فرد نسبت 
به حل مشکل وی اقدام کند.

القاصی بعــد از بازدید از بخش های مختلف 
مجتمع قضایــی بعثت در جمــع کارکنان 
قضایــی و اداری حضــور یافــت و پس از 
شنیدن اهم مشــکلات و دغدغه های آنان، 
خدمت در ســنگر عدالــت را توفیق بزرگ 
و عنایت ویژه پــروردگار بــه کارکنان این 

مجتمع قضایی دانست.
رئیــس کل دادگســتری اســتان تهران 
فعالیت در دســتگاه قضایی را پراســترس، 
مشقت بار و از منظر روحی و روانی شکننده 
توصیف کــرد و در عین حال اظهــار کرد: 
حقیقتا قضــاوت کــردن و تصمیم گیری 
قضایی در مــورد جان، مــال و عرض مردم 
به ویژه در شــرایط امروزی جامعه به دلیل 
پیچیدگی هــای زیــادی کــه در زندگی 

انسان ها وجود دارد، کار آسانی نیست.
رئیس کل دادگستری استان تهران »از بین 
بردن روحیه خدمت«، »کاستن انگیزه ها« 
و »تضعیف روحیه جهادی« را ســه راهبرد 
اصلی و بنیادین دشمن ارزیابی کرد و گفت: 
نباید مســاله خدمت به شــهروندان را به 
مسائل معیشــتی و اقتصادی گره زد و نباید 
با سوق دادن همه مسائل به سمت مشکلات 
اقتصادی و معیشــتی اراده، روحیه و انگیزه 

خدمت را تضعیف کرد و یا از بین برد.
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شیراز - چراغی
مدیرکل کمیتــه امداد فــارس گفت: در حــال حاضر 
۵۸۰ نخبه  دانش آموز، دانشــجو، طلبه و دانش آموخته 
مددجوی ایــن اســتان در حوزه های مختلــف علمی، 
تحصیلی، ورزشــی و قرآنی از حمایت های ویژه کمیته 

امداد بهره مند می شوند.
مرتضی موصلی امــروز در جمــع خبرنــگاران با بیان 
اینکه مددجویان نخبه در زمینه هــای مختلف علمی-

پژوهشــی، علوم قرآنی، ورزشــی، فرهنگی – هنری و 

مخترعین مورد حمایت ویــژه قرار مــی گیرند؛ اظهار 
داشــت: در حال حاضر ۵۸۰ مددجوی نخبه در اســتان 
شناسایی شدند که بر اســاس رتبه بندی در 3 سطح بین 
المللی، کشوری و اســتانی به ترتیب از 1۰۰ درصد ، 7۵ 
درصد و ۵۰ درصد بیشــتر از دیگر مددجویان از خدمات 

کمک هزینه تحصیلی بهره مند می شوند.
مدیرکل امداد فارس بیــان کرد: علاوه بر نیازســنجی 
خانواده، مســائل و مشــکلات فرد نخبه نیز احصا شده و 
جهت بررسی و رســیدگی به حوزه های مختلف ارجاع 

داده می شود.
او در ادامه افزود: از تعداد ۵۸۰ نفر نخبه شناســایی شده 
در اســتان، 32۰ نفر دانش آموز، 12۵ نفر دانشجو، 111 

نفر غیر محصل و 24 نفر طلبه هستند.
موصلی خاطر نشان کرد: در استان فارس 129 نفر نخبه 
قرآنی، 23۵ نفــر نخبه علمی، تحصیلــی، ۸1 نفر نخبه 
فرهنگی-هنــری، 1 نفر مخترع و 134 نفر نیز در ســایر 

موارد جزو نخبگان هستند.
مدیرکل امداد فــارس در پایان یادآور شــد: 12۰ نفر از 

نخبگان استان در ســطح بین المللی، 173 نفر در سطح 
کشوری و 2۸7 نفر در سطح استانی شناسایی شدند.

سرزمین
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سنندج-فاطمه ملایی 
با حضور منتقدین مطرح اســتان کردستان، کتاب 
»شه به نگی کوردستان« مجموعه عکس های استاد 

جمشید فرجوند مورد نقد و بررسی قرار گرفت
مراسم نقد و بررسی کتاب »شه به نگی کوردستان« 
مجموعه  ای از عکس های اســتاد جمشــید فرجوند 
فردا در ســالن آمفی تئاتر دانشــکده هنر و معماری 

دانشگاه کردستان برگزار شد.
در این مراســم دکتر رحمت صادقی با اشاره به ارج 
نهادنِ ساحت علم و هنر در دانشگاه کردستان، اظهار 
داشت: برای این دانشگاه مایه فخر و مباهات است که 

میزبان این مراسم ارزشمند باشد.
دکتر صادقی افــزود: »جمشــید فرجونــد فردا« 
هنرمند عکاســی که امروز با افتخار در خدمتشــان 
هستیم نه تنها در کشــور بلکه در سطح بین المللی 

چهره ای شناخته شده است.
وی عنوان کرد: دانشــکده هنر و معمــاری یکی از 
اولویت های ما در دانشــگاه کردســتان است چراکه 
کردســتان همواره مهــد هنر بــوده و مــردم این 
منطقــه در همه حوزه هــای هنر از جمله نقاشــی، 

خوشنویسی، مجسمه سازی و …   سرآمد هستند.
وی با بیان اینکه در آینده رشته عکاسی در دانشکده 
هنر و معماری دایر خواهد شــد، تصریح کرد: یکی از 
رسالت های ما در دانشگاه کردستان توسعه دانشکده 
هنر بوده و وقوع بیماری کرونا موجب شــد کمی در 
برنامه ریزی هایمان دچار تاخیر شویم اما امیدواریم 

در ســال های آینده تعداد رشته های این دانشکده را 
افزایش دهیم.

در ادامه این مراســم رئیس پژوهشــکده کردستان 
شناســی دانشــگاه کردســتان اظهار کرد : کتاب 
»شــه به نگی کوردســتان« پنجاه و ششمین کتاب 
چاپ شده توســط پژوهشکده کردســتان شناسی 

دانشگاه کردستان است.
دکتــر امید قــادرزاده تصریــح کرد: پژوهشــکده 
کردستان شناسی با 21 ســال فعالیت در حوزه های 
تاریخی، ادبیات، جامعه شناسی، فرهنگی و … سعی 
داشته است که از دیدگاه منتقدانه شناخت نسبی را 

به جامعه کُرد و نیز به دیگران داشته باشد.
وی افزود: یکی از مهم ترین دلایل انتخاب عکس های 
اســتاد فرجوند فردا، تلاش ایشــان  بــرای معرفی 
کردســتان به ســایر مردم بوده و همچنین وی در 
عکس های خود کســانی که در حاشــیه هستند و یا 
کمتر کسی به آنها توجه می کند را به زیبایی در قاب 

تصویر خود قرار می دهد.

اصفهان -مریم مومنی 
 کارآفرین ورزشــی و مســئول برگزاری نمایشگاه 
ورزش و سلامت گفت: تشکل های ورزشی و تقویت 
بخــش خصوصی یکــی از خلا  های ورزش اســتان 
اصفهان به شــمار می آید، ظرفیت بسیار مهمی که 
با حمایت و خودباوری می توانــد ظرفیت های زیاد 
ورزش کشور را در عرصه های بین المللی به نمایش 
بگذارد. فرهاد رحیمی اظهار داشــت: این نمایشگاه 
به صــورت اختصاصی بــرای اولین بــار در اصفهان 
بدون عناوین دیگــر برگزار می شــود. وی افزود: در 
دنیا همه اقدامات ورزشــی را بخش خصوصی انجام 
می دهد و برگزار کننده هم به عهده آنهاســت و روند 
رو به صعودی دارند که به دلیل ساختار و فرآیندهای 
موجود، خروجی و دســتاوردهای بیشتری را شاهد 
هســتیم. وی ادامه داد: وضعیت ورزش اصفهان هم 
با همــکاری بخــش خصوصی بهبود پیــدا می کند 
و نمایشگاه ها، خاســتگاه هایی هســتند که بخش 
خصوصی ورزش را تقویت می کند. وی  با بیان اینکه 
بخش خصوصی یک خلا در ورزش اصفهان اســت، 
تصریح کرد: امیدوارم این نمایشــگاه روند مثبتی را 
تا برگزاری به جای گذاشــته و امیدواریم سال های 

آینده با سابقه درخشانی برگزار شود. مدیر نمایشگاه 
تخصصی ورزش، سلامت، تغذیه و خدمات وابسته با 
بیان اینکه ورزش اصفهان ظرفیــت و جایگاه  بالایی 
در الگو شدن برگزاری نمایشــگاه  ورزشی در مسیر 
کارآفرینی و اثرگذاری ســلامتی و ارتقا ورزش دارد، 
تصریح کرد: برگزاری رویدادهای ورزشــی از دیگر 
اهداف این نمایشگاه است که این اقدام در کشورهای 
توسعه یافته انجام می شود که بازهم ردپایی از بخش 
خصوصی مشــاهده می شــود زیرا بخش خصوصی 
طبق تجربه برنامه ها را با کیفیت و بهره وری بسیاری 
برگزار می کند که شــاید دولت به دلیل چالش ها به 

این میزان در برنامه ها بهره وری نداشته باشد.

اراک 
 رئیس ســازمان مدیریت حمل و نقل بار و مســافر 
شــهرداری اراک گفت: در حال حاضر شارژ فراکارت 
جهت استفاده از ناوگان اتوبوســرانی از طریق بانک 

تجارت میسر است.
رضا عزیزمحمدی با اشــاره به راه اندازی سیســتم 
پرداخت الکترونیکی ناوگان اتوبوسرانی پس از وقفه 
ای حدود یک ســاله در اراک، اظهار کرد: سیســتم 
پرداخــت الکترونیکــی در حال حاضــر در تمامی 
اتوبوس های شــهر اراک مجددا فعال شــده است، 
اما سیستم شــارژ کارت نیازمند روند جدیدی است 
و باید قرارداد جدید با پیمانکار منعقد شــود، اما در 
حال حاضر شــهروندانی کــه کارت در اختیار دارند 
می توانند از طریق بانک تجارت کارت خود را شــارژ 
کنند. وی با بیان اینکه برای ایجاد مراکز شارژ کارت، 
باید پزُهای جدید در نقاط مشــخصی در نظر گرفته 
شود، افزود: انجام چنین اقدامی نیازمند عقد قرارداد 
با پیمانکار است که بخشــی از کارها همچون مزایده 
و ابلاغ قرارداد انجام گرفته ولی باید مجوز از شورای 

شهر اخذ شود.
عزیزمحمدی افزود: قیمت کرایه اتوبوس در ســال 
14۰1 به صورت میانگیــن حدود 2۵ درصد افزایش 
یافته و شهروندان امکان پرداخت نقدی و غیرنقدی 

کرایه را دارند.
وی در خصوص تزریق اتوبوس به ناوگان اتوبوسرانی 
شــهر اراک بیان کرد: 3۰ دستگاه اتوبوس خریداری 

شــده و در توقفگاه شهر مستقر هســتند، همچنین 
۵۰دستگاه دیگر نیز از طریق وزارت کشور خریداری 

شده که در ۶ ماهه نخست امسال تحویل می شود.
رئیس ســازمان مدیریت حمل و نقل بار و مســافر 
شــهرداری اراک گفت: برای 3۰ دستگاه موجود در 
توقفگاه به دنبال اخذ مجوز از شــورای شهر هستیم 
که به بخــش خصوصی واگــذار نشــود و در اختیار 
سازمان باشد تا با به خدمت گرفتن راننده به ناوگان 

اتوبوسرانی شهر اراک تزریق شود.
عزیزمحمدی با اشــاره به اینکه شهر اراک در تمامی 
خطوط با کمبود اتوبوس روبرو اســت، افزود: در یک 
بازه زمانی، 1۵۰ دســتگاه اتوبــوس در ناوگان فعال 
بودند، اما به دلیل فرســودگی و اتمــام عمر مفید، 
اتوبوس ها از ناوگان خارج شــدند و مسلما با کمبود 
روبرو هســتیم، اما با تدبیر صــورت گرفته و خرید 
اتوبوس هــای جدید، ۸۰ دســتگاه تا پایــان نیمه 
نخست سال به ناوگان تزریق می شــود تا بخشی از 

کمبودها جبران شود.

تبریز-رحیم جباردخت 
وزیر علوم، تحقیقات و فناوری گفت: 2 درصد دانش 
جهان در ایران تولید می شــود و ایــران رتبه اول و 

بلامنازع تولید دانش در منطقه است.
محمدعلی زلفی گل وزیر علوم، تحقیقات و فناوری 
گفت: رتبــه اول بلامنازع تولید دانــش در منطقه را 
داریم و 2 درصــد تولید دانش جهان با ایران اســت. 
در بحث نانو به رتبه تک رقمی رســیدیم و تسلیحات 
نظامی و امنیتی رتبه برتر را دارا هســتیم. در زمینه 
پزشــکی نیز افتخارات برای ایران اســت و به همین 
دلیل رهبــری از دانشــگاه ها دفاع کردنــد چراکه 

دشمنان ما به ضعف دانشگاه ها امید بسته اند. 
 زلفی گل در اجلاسیه دانشــگاه های سراسر کشور 
به میزبانی دانشــگاه تبریــز گفت:فرزندانی که در 
دانشــگاه ها تحصیل می کنند سرمایه های ارزشمند 
هستند که انتظار می رود رؤســای دانشگاه ها امانت 
دار شایسته ای باشــند، چرا که مردم فرزندانشان را 
به امانت می سپارندو تلاش کنیم نسلی عاقل و دانا تر 
به جامعه تحویل دهیم. وزیر علوم ادامه داد: مدیری 
که برنامه نداشته باشد نمی تواند مدیریت راهبردی 
داشــته باشــد، حتماً برنامه های کوتاه مدت و بلند 

مدت داشــته باشــد و در برنامه های راهبردی باید 
اسناد بالادستی دیده شــود. زلفی گل می گوید پنج 
اولویت بســیار مهم از جمله مرجعیت و دیپلماسی 
علمی فناوری، آمــوزش و پژوهش هدفمند، نوآوری 
فرهنگ و فرهنگ نوآوری، شــاگرد و نوآور پروری، 
تولید، خدمت، تولید ثروت و ســرمایه از دانش حتماً 
در تبیین برنامه هــا در نظر گرفته شــود. وزیر علوم 
گفت: هویت مداری و امیدوار کردن نسل جوان مورد 
تاکید رهبری اســت  اولویت ما کشورهای همسایه 
اســت که ۶3۰ میلیون جمعیت را در بر می گیرد. در 
بحث دیپلماسی علمی ارتباطات مان باید قوی باشد 

و جامعه فرهیخته دانشگاهی همه با هم دیده شود.

کردستان

اصفهان

مرکزی

آذربایجانشرقی

با حضور منتقدین مطرح استان کردستان صورت گرفت؛

نقدوبررسیکتاب»شهبهنگیکوردستان«

 مسئول برگزاری نمایشگاه ورزش و سلامت:

تشکلهایصنفیورزشیوبخشخصوصیدرورزشتقویتشود

رئیس سازمان مدیریت حمل و نقل بار و مسافر شهرداری استان اعلام کرد؛

تزریق۸۰اتوبوسبهناوگاناراکتاشهریورامسال

 وزیر علوم:

۲درصددانشجهاندرایرانتولیدمیشود

پیشرفت۹۰درصدیطرحانتقالآبازسدطالقان
بهآبیک

قزوین -مریم نقدی 
مدیرعامل شرکت آب منطقه ای استان قزوین گفت: طرح انتقال آب از سد 

طالقان به آبیک 9۰ درصد پیشرفت دارد.
یدالله ملکی مدیرعامل شرکت آب منطقه ای استان قزوین از پیشرفت 9۰ 

درصدی طرح انتقال آب از سد طالقان به شهر آبیک خبر داد.
ملکی افزود: با اختصاص 1۵۰ میلیارد تومان اعتبــار مورد نیاز تکمیل این 

طرح، سرعت اجرا به شدت بالا رفته و در مراحل پایانی این طرح مهم هستیم.
او اضافه کرد: با تلاش شبانه روزی پیمانکار فقط یک کیلومتر از لوله گذاری 
این طرح باقی مانده و به زودی آرزوی دیرینه مردم آبیک در تامین آب شرب 

بهداشتی و گوارا پس از دو دهه عملی می شود.
مدیرعامل شرکت آب منطقه ای استان قزوین گفت:پروژه انتقال آب از سد 
طالقان به شهرستان آبیک و سپس استان قزوین در ردیف طرح های مهم ملی 
قرار دارد و از ســوی دیگر از مطالبات مهم مردم آبیک و قزوین و مردم 194 
روستای مسیر محسوب می شود که در این طرح ۶۰ میلیون متر مکعب آب 

تامین خواهد شد.

مسابقاتمهارتهایشغلیشرکتهایتوزیعبرق
غربوشمالغربکشوربرگزارشد

کرمانشاه -حسنا فخارزاده 
دومین دوره مسابقات مهارت های شغلی شــرکت های توزیع برق غرب و 

شمالغرب کشور در استان کرمانشاه افتتاح شد.
دومین دوره این مسابقات به میزبانی کرمانشاه و با حضور استان های: همدان، 
کردستان، ایلام، آذربایجان شرقی و غربی، زنجان، اردبیل و توزیع برق تبریز 
به میزبانی شرکت توزیع نیروی برق استان کرمانشاهدر مرکز آموزش مهارت 

های فنی شرکت توزیع نیروی برق استان کرمانشاه برگزار شد.
در این مسابقات که با همکاری انجمن صنفی کارفرمایی شرکت های توزیع 

برق برگزار گردید، بیش از 1۶ تیم و حدود 1۶۰ نفر شرکت کردند.
مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق اســتان کرمانشاه گفت: این ۸ شرکت 
توزیع نیروی برق در مجموع به 3۸ میلیون نفر از جمعیت کشــور خدمات 
رسانی ارائه می کنند که استان کرمانشاه از این مقدار سهم ۸۰۰ هزار مشترک 
را داراست. مهندس محمد مرادی مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان 
کرمانشاه در ابتدای این مراسم اظهار داشت: هدف از برگزاری این مسابقات 
بالا بردن سطح مهارت کارکنان و همچنین رفع مشکلات و کمبود ها در این 

شرکت ها می باشد..

امضایبزرگترینتفاهمنامهتامینکاغذ
درکشور

ساری-اسلامی 
بزرگترین تفاهم نامه و قرارداد تامین کاغذ بین صنایع چوب و کاغذ مازندران 

با آموزش و پرورش به امضا رسید.
روابط عمومی شــرکت صنایع چوب و کاغذ مازندران اعلام کرد:بزرگترین 
تفاهم نامه و قرارداد تامین کاغذ به میزان 3۰ هزار تــن با آموزش و پرورش 

به امضا رسید.
حجت الاسلام لطیفی معاون وزیر آموزش و پرورش در این مراسم به تقویت 
و حمایت از تولید داخل به عنوان راه حل اساســی برای رفع مشکلات کشور 
اشــاره کرد و گفت: امکان دارد تولید داخل با چالش هایی از نگاه اقتصادی 
همراه باشد، اما وقتی با یک سیاست کلان به آن نگاه می کنیم آن چالش دیده 

نمی شود و اولویت و رویکرد حمایت از تولید داخل ملاک عمل قرار می گیرد.
او می گوید: امضای این تفاهم نامه گامی موثر در جهت تأمین کاغذ مورد نیاز 

کتب درسی دانش آموزان است.
به گفته حجت الاسلام لطیفی به بالا بودن کیفیت محصولات ایرانی اشاره 
کرد و این نشســت را آغاز یک تحول در تامین کاغذ مورد نیاز در حوزه کتب 

درسی و نشر دانست و بر حمایت از تولید داخل تاکید ورزید.
نیک نژاد مدیر عامل شــرکت صنایع چوب و کاغذ مازندران در ابتدا ضمن 
تجلیل از دولت سیزدهم و اهتمام ویژه معاون اول محترم رئیس جمهور در 
حمایت از کالای ایرانی، گفت: این قــرارداد بزرگترین قرارداد تولید و تامین 
کاغذ مورد نیاز کتب درسی کشور اســت که 7۰ درصد نیاز دانش آموزان را 

تامین می کند.

نظارتوبازرسیروزناهکارکنانشرکتشهرکهای
صنعتیالبرزبرصنوف

البرز - مظفری  
۶ هزار نفر ســاعت ماحصل نظارت و بازرســی کارکنان شرکت شهرکهای 
صنعتی البرز بر صنوف البرز بود . مدیرعامل شرکت شهرکهای صنعتی البرز 
از حضور روزانه پرسنل شرکت شــهرکهای صنعتی البرز در بخش نظارت و 
بازرسی صنوف در کل استان البرز خبر داد. >>حمیدرضا عقاب نشین« ضمن 
اعلام این خبر گفت: با توجه به دستور صریح وزیر صمت مبنی بر مشارکت 
کلیه زیرمجموعه هــای وزارت صمت در امر نظارت و بازرســی بر صنوف، 
شرکت شــهرکهای صنعتی البرز نیز در کنار دیگر دستگاههای متولی بر 
فرایند توزیع و عرضه کلیه کالاها و خدمات، خصوصاً اقلام اساســی نظارت 

ویژه دارد.

مدیر عامل این شرکت گاز البرز:

تمامیکارکنانبایدقانونارتقایسلامتاداریرا
سرلوحهکارخودقراردهند

 البرز - مظفری  
اجرای صحیح و ارزیابی کامل قانون ارتقای ســلامت اداری موجب افزایش 

اعتماد و رضایت مشترکین و ارباب رجوع خواهد شد.
مهندس سید رضا غفاریان مدیر عامل این شرکت در کارگاه آموزشی مدل 
سنجش سلامت و فساد اداری که در مرکز آموزش و توانمندسازی گاز البرز 

برگزارگردید، ضمن اشاره به بیان مطلب فوق عنوان نمود:
 تمامی کارکنان باید قانون ارتقای ســلامت اداری را سرلوحه کار خود قرار 
دهندبه همین منظور، شاخص های آموزش، قانون گرایی ،شایسته سالاری، 
اصلاح الگوی مصرف ،شفافیت، پاسخگویی، انضباط اداری و مالی، نظارت و 
کنترل داخلی باید توسط اعضای کمیته سلامت اداری با صحت و دقت کامل 
مورد ارزیابی و ســنجش قرار گیرد چرا که باور داریم بــا اجرای این قوانین و 

شاخص ها می توانیم فساد های احتمالی را به حداقل برسانیم .
غفاریان گفت: شناســایی گلوگاه های فساد نیز از مهمترین وظایف کمیته 
سلامت اداری می باشد که با تشخیص به موقع آنها می توانیم از آسیب های 

جدی به کارکنان جلوگیری نماییم.
 وی همچنین گفت: باید به این قانون بیشتر توجه نماییم چرا که شفاف سازی 

فرایند اداری و اطاعت از آن می تواند ما را در مسیر درست راهنمایی نماید.
 لازم به ذکر است این کارگاه آموزشی با حضور اعضای کمیته سلامت اداری 
، کارشناسان مرتبط و با حضور اساتید مدعو از امور بازرسی شرکت ملی گاز 
ایران برگزار گردید .شاخص های نه گانه مدل سنجش سلامت اداری دارای 
۵7 سنجه میباشد که توسط امور بازرسی و پاسخگویی به شکایات شرکت 

ملی گاز ایران وسازمان های نظارتی  از هر شرکت  ارزیابی به عمل می آید.

بوشهر - رضا حیدری 
مدیر کل آموزش فنی و حرفه ای اســتان بوشهر گفت: 
در راستای تفاهم نامه چهارجانبه آموزش فنی و حرفه 
ای،اداره کل شــیلات،اتحادیه تعاونــی های صیادی 
و اتحادیه پــرورش دهندگان میگو 2۵۰ اســتاندارد 
مهارتی در حوزه صنایع شــیلاتی و صیادی در استان 

بوشهر تدوین می شود.
به گزارش روابط عمومی اداره کل آموزش فنی و حرفه 
ای استان بوشــهر، عبدالمجید دراهکی در نشست با 
مدیر کل شیلات استان بوشــهر،اظهار داشت: توسعه 
آموزش های فنــی و حرفه ای و تربیت نیروی انســانی 
ماهر در بخش شــیلات، افزایش مهارت های شــغلی 
شاغلین صنعت شــیلات، ایجاد مهارت در علاقمندان 
شــهری و روســتایی به اشــتغال در بخش شــیلات 
و شناســایی، تعریــف و تدوین اســتاندارد مشــاغل 
بخش شیلات اســتان از مهمترین اهداف تدوین این 

استاندارد های آموزشی است.
وی با اشــاره به راه انــدازی بزرگتریــن مرکز آموزش 
صنایع دریایی کشــور در هفته دولت در شهرســتان 
دیر،افزود : 27۰ حرفه آموزش مهارتــی در این مرکز 
آموزش داده خواهد شــد که 2۵۰ اســتاندارد آن در 
حوزه شیلات، گردشگری ســاحلی، صنایع دریایی و 

… خواهد بود.
دراهکی با اشــاره به تدوین اســتاندارد آموزش های 
مهارتــی در اســتان بر اســاس قابلیت های اســتان 
اظهار داشــت: به ســبب اینکه قبلًا تدوین استاندارد 
مهارت آموزی در مرکز کشــور انجام می شد به همین 
سبب در زمینه نفت، گاز، پتروشیمی، سواحل، شیلات 
اســتانداردهای قابل توجهی تدوین نشده بود و برای 

توانمندسازی نیروها دچار مشکل بودیم.
مدیر کل آموزش فنی و حرفه ای بوشــهر با بیان اینکه 
استان بوشهر در کنار خلیج فارس از ظرفیت های مهم و 
قابل توجه اقتصادی، صنعتی، خدماتی و اشتغال زایی 
در بخش هــای گوناگون برخوردار اســت که این مهم 
سبب ارتقا جایگاه اســتان در تولید ناخالص ملی شده 
است، تاکید کرد: در کنار سواحل و دریای خلیج فارس، 
قابلیت های مهــم دیگری در حوزه هــای محصولات 
فرآوری، کشــاورزی، تولیدات صنایع دستی و صنایع 
پایین دست وجود دارد که نقش تاثیرگذاری در تولید 
صادرات و اشتغال دارد و در راســتای این ظرفیت ها، 
آموزش های مهارتی می تواند نقش مهم و ممتازی در 
فراهم کردن اشتغال جوانان در شــهرها و روستاهای 

استان بوشهر ایفا کند.
دراهکــی تصریح کــرد: ظرفیت خوبی بــرای ارتقای 

مهارت در حوزه شیلات در اســتان بوشهر وجود دارد 
که اداره کل آموزش فنی و حرفه ای بــا تربیت نیروی 

انسانی، کار در شیلات را کاربردی تر می کند.
مدیرکل شــیلات اســتان بوشــهر هم با اشــاره به 
ظرفیت های ویژه استان در عرصه های شیلاتی گفت: 
بدون شــک نظام آموزشــی از جمله فنی و حرفه ای 
می تواند به ارتقای دانش و تخصص نیرو های مورد نیاز 
بخش های صید و صیادی و آبزی پروری کمک شایانی 

کند.

علی بازدار با اشــاره به نقش مهارت آمــوزی در حوزه 
صنایع دریایی ،افزود: با تدوین استاندارد های آموزشی 
مورد نیاز صنایــع دریایی آموزش قشــر علاقه مند و 
جویای کار در بخش شــیلات اســتان ســازماندهی 
می شــود و با تهیه بانک اطلاعاتــی از توانمندی های 
موجود، امکان مدیریت، برنامه ریزی و اشتغال زایی در 
زمینه آبزی پروری و منابع جانبی بیش از پیش فراهم 

خواهد شد.

بوشهر
مدیر کل آموزش فنی و حرفه ای استان خبر داد :

تدوین250استانداردمهارتیدرحوزهصنایعدریاییشیلاتیوصیادیبوشهر



بروز رسانی سامانه جامع بانکداری مجازی بانک 
توسعه تعاون

ســامانه جامع بانکداری مجازی بانک توســعه تعاون با امکانات بیشتر 
برای بهره مندی مشتریان بانک در دسترس است.

به گــزارش خبرگزاری آریــا به نقــل از روابط عمومی بانک توســعه 
تعاون، ســامانه جامع بانکداری مجازی بانک توســعه تعاون به آدرس 
vb.ttbank.ir ســرویس مبتنی بر وب است که مشــتریان با سیستم 
عامل ios و اندروید، امکان استفاده از خدمات متنوع بانکداری از قبیل 

مشاهده موجودی، گردش، انتقال و تراکنش ها را دارند.
شیوه  ورود به سیستم بانکداری اینترنتی بانک توسعه تعاون شامل رمز 
ثابت و شناسایی دو عاملی )SMS( اســت و کاربران جهت فعال سازی 
هر یک از روش های ورود به سیســتم بانکداری اینترنتی، باید به شعبه 
مراجعه نموده و رمز ثابت مخصوص به آن روش شناســایی را دریافت 
کنند.در قســمت خدمات سپرده؛ منوهای ســپرده های من، گردش 

سپرده، مدیریت کارتابل سپرده مشترک قابل بهره برداری است.
به بیانی کاملتر امکان مشــاهده لیســت ســپرده های قرض الحسنه، 
بلند مدت وکوتاه مدت، به همراه اطلاعات آنها نظیر شــماره ســپرده 
و موجودی ســپرده، وجود دارد. در گردش ســپرده، امکان مشــاهده 
صورتحساب سپرده های خود، بر اســاس تاریخ یا تعداد تراکنش آخر 
وجود دارد.درباره مدیریت کارتابل ســپرده مشــترک می توان گفت 
در بانکداری مجازی امکان انتقال وجه از حســاب های مشــترکی که 
برداشــت از آن، نیازمند بیش از یک امضا یا مهر شــرکت است فراهم 
گردیده اســت، جهت بهره مندی از این خدمت هر یک از امضاءداران 
می بایســت با مراجعه به یکی از شــعبه های بانک توســعه تعاون فرم 
قرارداد مربوطه را تکمیل نمایند.جهت انجــام برخی عملیات بر روی 
ســپرده مشــترک از جمله انتقال وجه، انتقال وجه گروهی، ثبت پایا، 
ابتدا درخواست را برای دیگر مشتریان مشترک در این سپرده به بخش 
کارتابل آنها ارســال گردد، این درخواست ها در صورت تایید و به امضاء 
رسیدن امضاءدارن حساب مشترک در بخش مدیریت کارتابل سپرده 

مشترک و حقوقی، عملیاتی و انجام خواهد شد.
در قســمت خدمات کارت؛ با منوهای کارتهای من، مسدودی کارت، 
پرداخت قبض از کارت، تغییر ســپرده های کارت، در قســمت انتقال 
وجه با منوی انتقال وجه هوشمند و در قسمت گزارش ها با گزارش پایا/

ساتنا و گزارش تراکنش های کارت در دسترس است.
همچنین منوی تســهیلات نیز در دســترس کاربران قــرار دارد و در 
تســهیلات و در تســهیلات من و پرداخت اقســاط؛ لیست تسهیلات 
دربافتی نمایش داده می شــود و می توان لیست اقساط آن را مشاهده و 
پرداخت نمود. در بخش پرداخت قسط دیگران، امکان پرداخت اقساط 

دیگران با داشتن شماره تسهیلات وجود دارد.
مشتری در قسمت خدمات چک می تواند چک های واگذار شده، چک 
های صادر شده، درخواست صدور دسته چک و لیست درخواست های 
صدور دســته چک را مشاهده نموده و اســیتفاده نماید. جهت نمایش 
چک های واگذار شده می بایست اطلاعات شامل سپرده ذینفع، شماره 
چک، محدوده مبلغ چک، محدوده تاریخ چک، وضعیت چک، نام بانک 
متعهد و در نهایت محدوده تاریخ واگذاری چک را وارد نموده و ســپس 

بروی جستجو کلیک نمایید.
برای ثبت درخواست صدور دسته چک خود می توانید اطلاعات مربوط 
به فیلدها شامل شعبه عامل، سپرده متعهد چک، تعداد برگ را تکمیل 
نمایید. همچنین مشتری پس از ثبت درخواســت باید به شعبه عامل 
مراجعه نماید.جهت عملیات انتقال وجه مســتمر از منوی انتقال وجه 
/ انتقال وجه هوشــمند گزینه انتقا وجه مســتمر انتخاب می گردد و با 
توجه به منوی باز شــده جهت انجام عملیات، مبلغ و بازه زمانی انتخاب 

و ثبت می گردد.
در بخش مدیریت دفترچه این امکان فراهم شده است تا جهت سهولت 
کاربر، شماره سپرده، شــماره شبا و یا شــماره کارت هایی که معمولا 
مورد استفاده قرار می گیرد در دفترچه کارت و سپرده ثبت نموده و نام 

دلخواهی به هر یک اختصاص دهید.

۲۳5 هزار مییارد،  مانده تسهیلات اعطایی بانک 
دی تا پایان فروردین  ماه

مانده تســهیلات اعطایی بانک دی تا پایان فروردین ماه سال جاری از 
2۳5 هزار میلیارد ریال عبور کرد.

به گزارش بازار بــه نقل از روابط عمومی بانک دی، تســهیلات اعطایی 
بانک دی تــا پایان فروردین ماه ســال جــاری از 2۳5 هــزار میلیارد 
عبور کرد که در ســرفصل های بازرگانی، خدمــات، صنعت و معدن، 

کشاورزی، مسکن و ساختمان پرداخت شده است.
بخش »خدمات« با بیش از ۱7۳ هزار میلیارد ریال، بیشترین دریافت 
کننده تسهیلات از بانک دی بوده اســت و پس از آن بخش »بازرگانی« 
با حدود 22 هزار میلیارد ریال و »صنعت و معــدن« با بیش از 2۱ هزار 

میلیادرد ریال قرار گرفته اند.
مانده تســهیلات پرداختی بانک دی به بخش »مســکن و ساختمان« 
حدود ۱۶ هزار میلیــارد ریال و در بخش »کشــاورزی« بیش از ۳ هزار 

میلیارد ریال بوده است.

تسهیلات بانک ملی ایران برای توسعه و نوسازی 
جایگاه های سوخت 

بانک ملی ایران برای احداث، نوسازی و توسعه 
جایگاه های ســوخت به متقاضیانی که تحت 
پوشــش انجمن صنفی جایگاه های ســوخت 
کشور و شــرکت های برند پخش فرآورده های 

نفتی هستند، تسهیلات می پردازد. 
به گزارش ایلنا به نقــل از روابط عمومی بانک 
ملی ایران ، این بانک طــی تفاهمنامه ای که با 
انجمن صنفی جایگاه های ســوخت کشور و شــرکت های برند پخش 
فرآورده های نفتی و سوخت به امضا رســانده است، با هدف تامین نیاز 
سوخت رســانی زنجیره حمل و نقل کشور، اقدام به پرداخت تسهیلات 
به متقاضیانی که از سوی انجمن این صنف و شــرکت های برند طرف 

قرارداد معرفی می شوند، کرده است.
این تســهیلات برابر ضوابط بانــک مرکزی و در قالب عقود اســلامی 

پرداخت می شود.

 ابراز همدردی خانواده بانک کارآفرین
 با بازماندگان حادثه متروپل آبادان

در پی حادثه دلخراش ریزش ســاختمان متروپل آبادان و اعلام عزای 
عمومی توســط هیئت دولت، مدیرعامل بانک کارآفریــن در پیامی با 

خانواده های داغدار این حادثه ابراز همدردی کرد.
به گزارش بازار به نقل از بانک کارآفرین، احمــد بهاروندی مدیرعامل 
بانک کار آفرین در پیام تســلیت خود به بازماندگان این حادثه در شهر 
آبادان نوشــت : حادثه دلخراش ریزش ســاختمان متروپــل آبادان و 
درگذشت جمعی از هموطنان عزیزمان آنقدر غم بزرگی است که زبان 

از بیان تاثر و تاسف از این ضایعه دردناک قاصر است.
ضمن عرض تســلیت به مردم داغدیــده آبادان، از صمیــم قلب برای 
خانواده های آن عزیــزان، صبر و شــکیبایی آرزو می کنیم و از خداوند 
تبارک و تعالی برای جان باختــگان این حادثه ی تلــخ، علو درجات و 

رحمت واسعه را آرزومندیم.

حرکت بانک سینا روی ریل مثبت
حرکت بانک ســینا روی ریل مثبت ادامــه دارد و این بانــک در 2 ماه 
نخســت امســال بیش از ۱240 میلیارد تومان درآمد عملیاتی داشته 
اســت.به گزارش بازار به نقل از روابط عمومی بانک سینا، بانک سینا در 
2 ماه نخست امسال بالغ بر ۱2 هزار و 4۱۹ میلیارد و 4۳0 میلیون ریال 
درآمد عملیاتی به دســت آورده که 77.۶ درصد آن ناشی از درآمدهای 
تســهیلات اعطایی، 4.۹ درصد از محل درآمد سپرده گذاری بانک نزد 
بانک های دیگر، ۸.۸ درصد ناشــی از اوراق بدهــی، ۱.۶ درصد از محل 

سرمایه گذری ها و 7 درصد از محل ارائه خدمات بانکی بوده است.
این در حالی است که بانک سینا در 2 ماه نخست امسال بالغ بر 7 هزار و 
۸۹۳ میلیارد و ۳00 میلیون ریال سود به سپرده گذاران خود پرداخت 
کرده و هزینه کارمزد ارائه شــده به مشــتریان هم تنها ۱۸۹ میلیارد و 
۳50 میلیون ریال بوده و بــه این ترتیب جمع هزینــه عملیاتی بانک 
در 2 ماه ابتدایی امســال به رقــم ۸ هزار و ۸2 میلیــارد و ۶50 میلیون 
ریال رسیده اســت.درآمد ماهانه بانک ســینا در اردیبهشت نسبت به 
فروردین امسال با 4 درصد رشد به ۶ هزار و ۳۳4 میلیارد و 447 میلیون 
ریال رسیده است. از ســوی دیگر هزینه عملیاتی بانک در اردیبهشت 
نسبت به فروردین ۱40۱ با کاهشی ۱.4 درصدی بالغ بر 40۱ هزار و ۱۱ 

میلیارد و ۹7۹ میلیون ریال برآورد شده است.
نکته مثبت و مهم در کارنامه بانک ســینا اینکه، ایــن بانک هیچ گونه 
استقراضی از بانک مرکزی نداشــته و از بانک های دیگر هم وام نگرفته 
و به همین دلیل هزینه های مالی بانک صفر بوده اســت. البته اطلاعات 
منتشر شــده درباره درآمد و هزینه عملیاتی بانک شــامل همه اقلام 
درآمدها و هزینه های عملیاتی بانک در حساب سود و زیان نمی شود و 
به همین دلیل برای برآورد میزان دقیق ســود بانک باید منتظر انتشار 

گزارش فصلی از کارنامه بانک در دوره زمانی بهار ۱40۱ ماند.

ترکیب تسهیلات و سپرده های بانک سینا
بررســی دنیای بانک نشــان می دهد که مانده تســهیلات بانک سینا 
در پایان اردیبهشــت امســال به رقم ۳۸4 هزار و 47۳ میلیارد و ۱۱4 
میلیون ریال رســیده است که ۶۸.۸ درصد به تســهیلات مرابجه، 7.۶ 
درصد به تســهیلات جعاله، 7.۱ درصد به فروش اقساطی، ۶.۹ درصد 
مشارکت مدنی و 5 درصد تسهیلات قرض الحســنه اختصاص داشته 
است. این بانک در اردیبهشت امســال بالغ بر ۶0 هزار و ۹۹2 میلیارد و 
720 میلیون ریال تسهیلات پرداخت کرده که سهم تسهیلات مرابحه 
۶۸.۳ درصد، فروش اقساطی 7.2 درصد، جعاله 7.7 درصد و ۶.5 درصد 

مشارکت مدنی و 4.۹ درصد تسهیلات قرض الحسنه بوده است.
مانده کل ســپرده های بانک سینا در پایان اردیبهشــت امسال به رقم 
47۱ هــزار و 742 میلیــارد و 4۹ میلیون ریال رســیده که ۱۹ درصد 
ســهم ســپرده قرض الحســنه جاری ریالی، 2.4 درصد سپرده های 
قرض الحســنه پس انداز ریالی، 25.۹ درصد ســپرده های کوتاه مدت، 
۱0 درصد ســپرده های یکســاله بلندمدت و ۳۶.7 درصد سپرده های 

بلندمدت دوساله بوده است.
جمع کل سرمایه گذاری های بانک سینا در اوراق بهادار دولتی ۳5 هزار 
و 2۱۹ میلیارد و ۹۳7 میلیون ریال تا پایان اردبهشــت امسال برآورد و 
اعلام شــده و این بانک بالغ بر ۶ هزار و 474 میلیارد و ۳۱5 ریال در بازار 
سهام سرمایه گذاری کرده سهم ســرمایه گذاری کوتاه مدت سهام ۳4 

درصد و سرمایه گذاری سهام به صورت بلندمدت ۶۶ درصد است.

در مراسم امضای قرارداد خزانه داری شمش طلا با بانک ملت با هدف ارایه 
نخستین گواهی سپرده شمش طلا در بورس کالا عنوان شد 

 رئیس هیات عامل ایمیدرو: نقدینگی به تولید
 و توسعه طلا هدایت می شود

رئیس هیــات عامل ایمیدرو در مراســم امضای قــرارداد خزانه داری 
شمش طلا با بانک ملت به منظور ارایه نخستین گواهی سپرده شمش 
طلا در بورس کالا، اظهار امیدواری کرد که ارایه گواهی سپرده شمش 
طلا در بورس کالا منجر به افزایش سرمایه گذاری مردمی در این بازار و 
همچنین جذب بخشی از نقدینگی شود. به گزارش دنیای معدن به نقل 
از ایمیدرو، وجیه اله جعفری که عصر امروز در مراسمی با حضور مدیران 
عامل بانک ملت، بورس کالای ایران و شرکت گسترش معادن و صنایع 
معدنی زرشوران در بانک ملت ســخن می گفت، تصریح کرد: در حال 
حاضر شمش معدن طلای زرشــوران به عنوان پشتوانه انتشار گواهی 
سپرده طلا عرضه می شــود اما مقرر شــده معادن دیگر تولیدکننده 

شمش نیز با این روش، اقدام به عرضه طلای خود در بورس کالا کنند.
وی ابراز امیدواری کرد که سرمایه مردمی بیشتری برای خرید گواهی 
سپرده طلا جذب بورس کالا شود، افزود: همکاری این سازمان با بانک 

ملت و بورس کالا به منظور توسعه این روش، در برنامه قرار دارد.

ذخایر طلا افزایش می یابد
معاون وزیر صنعت معدن و تجارت اشــاره به برنامه اکتشــاف ایمیدرو 
گفت: میزان ذخایر محتوا طلا در کشور حدود ۳۶0تن است اما به زودی 

و با مشخص شدن نتایج اکتشافات، ذخایر جدید طلا اعلام خواهد شد.
جعفری همچنین خبــر داد: یک واحــد جدید تولید شــمش طلا به 
ظرفیــت تولید حدود 200 کیلوگرم در خراســان جنوبی در آســتانه 
ورود به مدار تولید اســت.وی تصریــح کرد: ذخایر جدید در اســتان 
هایی همچون آذربایجان شرقی و غربی، کردستان، مرکزی، اصفهان، 
سیستان و بلوچستان و خراســان جنوبی قرار گرفته است که با برنامه 
های این سازمان، شاهد افزایش استخراج، تولید و فراوری خواهیم شد.

اقدام بزرگ ایمیدرو، بانک ملت و بورس کالا
در این برنامه رضا دولت آبادی مدیر عامــل بانک ملت با یادآوری اینکه 
تاکنون تنها سکه طلا در بورس کالا عرضه شده است، گفت: این قرارداد 
فعالیت جدید و بزرگی است که با همکاری ایمیدرو و بورس کالا عملی 
شده اســت.به گفته وی، در گام نخست 250 کیلوگرم شمش -شرکت 
گسترش معادن و صنایع معدنی طلا زرشــوران- در بورس کالا عرضه 
می شود که دارای عیار ۹۹7 اســت.دولت آبادی با تاکید بر اینکه وثیقه 
گذاری موضوعی مهم در ارایه تســهیلات بانکی اســت، تصریح کرد: 
تاکنون ســاز و کاری برای دریافت گواهی ســپرده طلا به عنوان وثیقه 
تعریف نشــده بود، اما با امضای این قرارداد و اجرایی شــدن معاملات 
گواهی سپرده کالایی شمش طلا، می توان از آن گواهی به عنوان وثیقه 
نزد بانک اســتفاده کرد.وی همچنین به نبود ریســک گواهی سپرده 
شمش طلا اشاره کرد و گفت: پیشــتر، مردم طلا را به صورت فیزیکی 
نگهداری می کردند که آن امر ریسک هایی به همراه داشت اما با روش 
کنونی نه تنها ریسکی ندارد که قدرت نقدشوندگی گواهی مربوطه، بالا 

و معادل ریالی آن به سرعت در اختیار خریدار قرار داده می شود.
مدیر عامل بانک ملــت ادامه داد: جذب نقدینگــی در بورس و هدایت 
آن به سمت تولید و توســعه و نیز معافیت از پرداخت مالیات و عوارض 
از اثرات ابزار جدید بورس کالا به شــمار می آید.به گفته وی، به زودی 
اســتان های دیگر نیز امکان اســتفاده از این ابزار جدید مالی خواهند 
داشت.آبان ۹۹ طبق تفاهمنامه ای که بین ایمیدرو، بانک ملت، بورس 
و شرکت طلای زرشوران کالا به امضا رســید، که بر اساس آن مقدمات 
عرضه گواهی سپرده کالایی بر مبنای شمش طلا )24 عیار( فراهم شد. 
طبق این قرارداد امکان صدور گواهی ســپرده کالایی شمش طلا حتی 
در مقادیر پایین نیز فراهم اســت. بر این اساس پس از قرار دادن شمش 
طلای زرشوران نزد خزانه بانک ملت و احراز هویت آن ها، مورد پذیرش 
خزانه بانک قرار می گیرد و طی فرایندی بــا همکاری بورس کالا، وارد 

سامانه گواهی سپرده کالایی و در نهایت تابلو بورس کالا می شود.

 روزنامه سراسری صبح ایران
  اقتصادی،  سیاسی، اجتماعی

صاحب امتیاز و مدیر مسئول: امیر موسی کاظمی
چاپ: کارگر

نشانی: تهران، خیابان جمالزاده جنوبی
 پلاک ۱4۶، واحد ۸
 تلفن و  نمابر: ۶۶45۹7۶2
سازمان شهرستان ها:  ۶۶4۶۱770

صفحه 8
سه شنبه      10 خرداد 1401    شماره 1060

سرمایه
روزنامه اقتصادی صبح ایران

www . K H A R I D A A R O N L I N E . i r

kharidaar.ir@gmail.com

رییس کل بانک مرکزی خبر داد

اجرای رمزریال از شهریور ماه

خریدار  رییــس کل بانک مرکزی با اشــاره 
به سیاســت های بانــک مرکــزی در خصوص 
جلوگیری از تورم تأکید کرد: بحث اســتقراض 
مســتقیم دولت از بانک مرکزی از خطوط قرمز 

است.
»علــی صالح آبــادی« در بیســت و نهمیــن 
همایش ســالانه سیاســت های پولــی و ارزی 
اظهارداشت:رییس کل بانک مرکزی تأکید کرد: 
بحث استقراض مستقیم دولت از بانک مرکزی از 
خطوط قرمز اســت. در عین حال موضوع اصلاح 
قانون بانک مرکزی نیز در مجلس دنبال می شود. 
محور این قانون حرکت به سمت اقتدار و تقویت 
ساختارهای بانک مرکزی اســت و امیدوارم در 

مجلس به تصویب برسد.

انتشار اوراق ارزی
یکــی از برنامه های بانک مرکزی انتشــار اوراق 
ارزی است،هم اکنون این اوراق طراحی می شود 
تا افرادی که ارز در اختیار دارنــد از آن بهره مند 

شوند. 
وی افــزود: افــرادی می تواننــد در ایــن طرح 
شــرکت کنند که درآمد ارزی داشته باشند و در 
پروژه های با بازدهی بالا ســرمایه گذاری کنند و 

اوراق منتشر شود.

سیاست های خوبی برای کنترل تورم 
در نظر گرفته شده است

رییس کل بانــک مرکزی در ادامــه گفت: برای 
کنترل تورم سیاست های خوبی در دولت در نظر 
گرفته شده که بخشــی از آن به سیستم بانکی و 

بخشی هم به بودجه دولت مرتبط می شود. 
وی اظهارداشــت: برنامه های بانک مرکزی در 
زمینه اصلاح سیاست های پولی شامل سه بخش 
»اصلاح رابطه دولت با بانک مرکزی و بانک ها«، 
»اصلاح رابطــه بانــک مرکــزی و بانک ها« و 
»اصــلاح رابطه بانــک مرکزی و مشــتریان« و 
همچنین ارتقای ســازوکارهای سیاســت های 
پولــی و سیاســت های مرتبط با ارز و مســائل 

بین المللی می شود.

اصلاح تکلایف شبکه بانکی
رییس شورای پول و اعتبار در توضیح محورهای 
مهم اصلاح رابطه دولت با بانک مرکزی و بانک ها 
عنوان کرد: نخستین محور، ســازو کار تکالیف 
بودجه ای اســت که بر نظام بانکی بار می شــود. 
در بودجه ۱40۱ تکالیفی در یک ماده ذکر شــد 
اما در مجلس این تکالیف بســط داده شد که این 
موضوع باید اصلاح شود. البته با نامه نگاری بنده 
با رهبر انقلاب و دســتورات ایشــان اوضاع بهتر 
شــد. بنابراین تکالیف شــبکه بانکی که موجب 
ناترازی بانک ها می شود یک عامل تورم است که 

باید اصلاح شود.

سایر بانک ها نیز عامل عرضه ارز دولت
 در بازار باشند

وی درباره محور دیگر اصلاح گفت: بانک مرکزی 
به عنوان بانکدار دولت در ســنوات قبل ارزهای 
نفتی را از دولت خریداری و ریال آن را در اختیار 
دولت قرار می داد. اما در بودجه امسال پیش بینی 
شــد که علاوه بر بانک مرکزی، سایر بانک ها نیز 
عامل عرضه ارز دولت در بازار باشــند. این اقدام 

می تواند یکی از عوامل پایه پولی را کنترل کند.

حل موضوع تنخواه دولت
رئیس کل بانک مرکزی درباره ســومین محور 
اصلاح رابطه دولت با بانک مرکزی و دولت گفت: 
موضوع تنخواه بانک مرکزی بــه دولت موضوع 
مهم دیگر در این زمینه اســت. هر ســاله بانک 
مرکزی تنخواه را در اختیــار خزانه قرار می دهد 
در حالی که شــاید خزانه به ایــن تنخواه نیازی 
نداشــته باشــد. در این زمینه هم با هماهنگی 
سازمان برنامه و بودجه و وزارت اقتصاد مقرر شد 

این اقدام به عنــوان آخرین راهکار در نظر گرفته 
شود. در ستاد اقتصادی دولت و جلسه سران قوا 
مصوب شد خزانه ابتدا از سایر حساب های خود 
نزد بانک مرکزی اســتفاده کند و تا امروز از این 

سیاست استفاده شده است.

تعمیق بازار بدهی به سیاست های بانک 
مرکزی کمک می کند

صالح آبادی ادامه داد: با ســازمان بورس کمیته 
مشترکی داریم که موضوعات مشترکی که بین 
بازار پول و سرمایه هســت را دنبال می کنیم. در 
بحث توســعه و تعمیق بازار بدهــی، هرچه این 
بازار توســعه پیدا کند و عمق آن بیشــتر شود، 
می تواند به سیاســت های پولــی بانک مرکزی 

کمک کند.
وی تصریح کرد: دولت ســالانه اوراق منتشــر 
می کند و این ابزارها در یک بازار مالی باید معامله 
شود و تقاضا برای این اوراق شکل بگیرد. بنابراین 
تعمیق بازار بدهی می تواند به این موضوع کمک 

کند. 
در واقع این اوراق به گونه ای نباشــد که بانک ها 
بخرنــد و بانک مرکــزی بازخرید کنــد و باعث 
افزایش پایه پولی شــود. البته حجم این اوراق از 
۹5 هزار میلیارد تومان در پایان سال گذشته به 

75 هزار میلیارد تومان رسیده است.

اصلاح ساختار ترازنامه بانک ها 
در دستور کار

رییس شــورای پول و اعتبار با بیان اینکه بحث 
اصلاح رابطه بانک مرکزی با بانک ها مهم است، 
تاکید کرد: در این راستا اصلاح ساختار ترازنامه 
بانک ها را مدنظر داریم. کاهش معوقات سیستم 
بانکی مهم اســت و در این خصــوص همکاری 
بانــک مربوطه و بانــک مرکــزی را می طلبد و 

جزییات زیادی دارد.
وی سهم دارایی های نقد شــونده را بسیار مهم  
خواند و گفت: ســه درصد از دارایی بانک ها باید 
اوراق دولتی نقد شونده باشــد که در مواقع نیاز 

بتوانند نقدینگی خود را تامین کنند . 
صالح آبادی درباره بدهی دولت به بانک ها گفت: 
بانک های دولتی و شــبه دولتی یعنی صادرات، 
ملت و تجارت که بدهی قابــل توجه دارد دولت 
و شخص رئیس جمهور  تاکید فراوانی داشت که 

در سال ۱40۱ بدهی ها پرداخت شود. 
رئیس کل بانــک مرکزی تصریح کــرد: امکان 
انتشار اوراق گواهی سپرده برای سایر بانک هایی 
که نیاز بــه نقدینگی دارند بتواننــد از ابزارهای 
مالی در بازار سرمایه اســتفاده کنند و هر بانکی 

مدیریت نقدینگی کنند.
وی افــزود: کنترل رشــد ترازنامه متناســب با 
هر بانک یک عدد ثابتی مشــخص شــده بود که 
با اصلاح عوامل تعیین کننــده در این زمینه در 
هیات عامل تصویب شده است که رشد ترازنامه 

متناسب با هر بانک به آن اعلام می شود.
صالح آبادی با اشــاره به اصلاح ساختار سرمایه 
و موضوع کفایت ســرمایه است گفت: بانک های 
مختلف در این زمینه فعال شــده اند و امیدوارم 
که بتوانیم کفایت ســرمایه بانک هــا را اصلاح 
کنیم.بهبود سلامت نظام بانکی با ارتقای شرایط 
ریسک است. ضمن انکه براساس کملز طراحی و 
اجرای نظام اعتبارســنجی  و رتبه بندی بانک ها 
به هر بانکی تکلیف کرده ایــم که چه اصلاحاتی 
باید انجام دهد و برنامه هر بانک در کمیته اصلاح 

نظام بانکی بررسی می شود.

اضافه برداشت بانک ها نصف شد 
وی با بیان اینکه شفافیت به معنای گزارشگری 
مالی بانک هاست، افزود: کنترل اضافه برداشت 
بانک ها از بانک مرکزی در بودجه ســال ۱40۱ 
در نظر گرفته شده است، چراکه این مهم یکی از 
اقلام پایه پولی است. براین اساس اضافه برداشت 
بانکها از بانک مرکزی و دریافت خطوط اعتباری 

توســط آنها منوط به وثیقه گــذاری نزد بانک 
مرکزی شده است.

رییس کل بانک مرکــزی تعمیق بازار بین بانکی 
را امری بســیار مهم خواند و گفت: بانک ها باید 
بتواننــد نیاز نقدینگــی خود را به جــای اضافه 
برداشــت از بانک مرکزی از از بــازار بین بانکی 

تامین کنند.
 در این زمینه مجوز انتشــار اوراق گواهی سپرده 
عام داده شده اســت و لذا بانک ها نیازی به مجوز 

موردی از بانک مرکزی ندارند.
وی افزود: خوشــبختانه در حــال حاضر اضافه 
برداشت بانک ها از بانک مرکزی به کمتر از نصف 

نسبت به سال گذشته رسیده است.

قانون چک باید اطلاع رسانی شود 
صالــح آبادی درخصــوص قانــون جدید چک 
گفت: این قانون بخش های مختلفی داشت و در 

مراحل پایانی اجرای این قانون هستیم. 
وی با بیان اینکه قانون جدید چک نیاز به اطلاع 
رسانی مناســب دارد افزود: برای مثال مسدود 
ســازی وجوه حســاب صادرکننــدگان چک 
برگشــتی، از روز شنبه آغاز شــده و باید کمک 

کنیم این قانون به صورت کامل اجرا شود. 
صالح آبــادی دربــاره رمزریال بانــک مرکزی 
گفت: در شــهریور ماه سال جاری رمزریال بانک 
مرکزی به شــکل عملیاتی در کشــور اجرایی 

خواهد شد.
وی با بیان اینکه ارتقای نظــام مقررات گذاری و 
تقویت حکمرانی ریال اســت، افزود: بخش های 
بســیار متنوع  متعددی دارد ولی قســمت های 
مختلف آن شروع شــده و همین مقررات سطح 
فعالیت بانکــی افراد فاقد شــغل و افراد حقوقی 

غیرفعال به عنوان یکی از آن مسائل است.
وی افــزود: در صورتی که حکمرانــی ریال را به 
خوبی در کشور انجام دهیم فرار مالیاتی کاهش 
می یابــد، قاچاق کنتــرل شــود و فعالیت های 
ســوداگرانه کاهش پیدا کند و پولشویی گرفته 

شود.

عرضه ارز بر تقاضا برتری دارد 
رئیس کل بانک مرکزی درخصوص وضعیت ارز 
در کشــور گفت: سال گذشته در ســامانه نیما و 
همچنین بازار متشکل بیش از 57 میلیارد دلار 
عرضه ارز در نیما برای تامین کالاها داشــتیم و 
این رقم در مقایسه با مدت مشــابه سال قبل از 

رشد قابل ملاحظه ای  برخوردار بوده است. 
وی افــزود: در دوماهه ابتدایی ســال جاری در 
حوزه نفت و پتروشیمی بیش از 7.5 میلیارد دلار 
ارز از محل فروش وصول شــده است که این رقم 
در دوماهه ابتدایی ســال گذشــته 4.5 میلیارد 

دلار بوده است.
صالح آبادی با شاره به تداوم تامین ارز مورد نیاز 
در ســامانه نیما تصریح کرد: هم بانک مرکزی و 
هم صادرکنندگان غیرنفتی با قدرت در سامانه 
نیما ارز موردنیاز کشــور را عرضه می کنند و هم 

تامین ارز کالاهای اساسی انجام می شود.
رئیس شــورای پول و اعتبار با اشــاره به تامین 
ارز 4200 تومانــی و آثار آن گفــت: طبعا فقط 
بانک مرکــزی عرضه کننــده ارز ترجیحی بود 
ولی امســال صادرکنندگان غیرنفتی هم عرضه 
کننده و تامین کننده هســتند و این مســئله 
سبب بهبود تامین ارز نسبت به گذشته خواهد 

شد. 
رئیس کل بانک مرکزی نظــارت بر رفع تعهد 
ارزی صادرکننــدگان را از دیگــر برنامه های 
بانک مرکــزی در حوزه سیاســت های ارزی 
برشــمرد و اظهار داشــت: در این سال ها هم 
برگشــت ارز حاصل از صــادرات خیلی خوب 
شــده و انصافا قابل مقایسه با ســال های قبل 
نیست و ســال به سال برگشــت ارز بهتر شده 
اســت و در زمینه رفع تعهد واردکنندگان هم 

مشکل خاصی نداریم.
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